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ایران - قطر در مقدماتی جام جهانی روسیه 

حمله یوزها به شکار اول

در دیدار دو تن از معاونان وزیر علوم مطرح شد:

تقدیر آیت الله مکارم از کیمیا علیزاده

اعتیاد زنان ایرانی به لوازم آرایشی

سخنگوی فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس خبر داد؛

فساد 80 هزار میلیاردی 
در صندوق ذخیره فرهنگیان

سالروز شهادت امام جواد )ع( را تسلیت می گوئیم

بازداشت همسر و فرزند مدیر عامل صندوق

مدیر کل راه و شهرسازی استان خبر داد:

بهره برداری از قطار پرسرعت 
تهران، قم، اصفهان تا دو سال آینده

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: احداث قطار 
پرسرعت تهران– قم– اصفهان و همچنین بهسازی ایستگاه 
مرکزی راه آهن قم ظرف 2 سال آینده با اعتبار 5 میلیارد 

یورو با سرمایه گذاری خارجی به بهره برداری می رسد. 
حسن صبوری در گفتگویی افزود: احداث قطار پرسرعت 

تهران- قم- اصفهان با اهتمام وزارت راه و شهرسازی و اداره 
کل راه آهن درحال انجام است که یکی از استثنایی ترین 
طرح های راه در استان قم محسوب می شود. وی اضافه کرد: 
با بهره برداری از این طرح تحولی درحمل و نقل استان قم رخ 

می دهد و منشا برکات و خیرات زیادی ...

سخنگوی فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: نزدیک به 80 هزار میلیارد ریال فساد مالی در صندوق ذخیره 
فرهنگیان صورت گرفته است. حسین مقصودی اظهار داشت: شفاف سازی در صندوق ذخیره فرهنگیان یکی از دلایل اصلی 
استیضاح وزیر آموزش وپروش بود که در تحقیقات به عمل آمده در حدود 80 هزار میلیارد ریال فساد مالی در این صندوق 
گزارش شده است. نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی با اعلام خبر بازداشت همسر و فرزند مدیر عامل صندوق 

ذخیره فرهنگیان تصریح کرد: شخص مدیر عامل صندوق ذخیره نیز این فساد را قبول داشته ...
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روزنامه صبح ایران
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان و متخصصان وزارت دفاع اظهار 
داشتند: توان دفاعی و تهاجمی را افزایش دهید تا زورگویان احساس تهدید 
کنند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حسینیه امام 
خمینی )ره( دیروز )چهارشنبه( میزبان نمایشگاه دستاوردهای صنعت 
دفاعی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح بود و حضرت آیت 
الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا بیش از دو ساعت از فناوریهای 
پیشرفته، بومی و دانش بنیان که محصول تلاش، ابتکار و دانش 
محققان و متخصصان داخلی است و اثر مستقیمی بر افزایش 

توان رزمی نیروهای مسلح دارد، بازدید کردند.
در این نمایشگاه، دستاوردهایی در زمینه طراحی و ساخت انواع سامانه ها و تجهیزات 
»مراکز  و  »پهپاد«  »زرهی«،  »اپتیکی«،  »دریایی«،  »راداری«،  »موشکی«،  پیشرفته 

ارتباطاتی« به نمایش گذاشته شد.
گزارش از توانایی ها و تولیدات سامانه های پدافند موشکی در »بُردهای کوتاه، 
متوسط و بلند« بخش اول این نمایشگاه بود. بخش »انواع سونارهای پیشرفته شناورهای 
سطحی« که به دست متخصصان وزارت دفاع طراحی و ساخته شده است، غرفه دیگری 

بود که مورد بازدید فرمانده کل قوا قرار گرفت...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان و متخصصان وزارت دفاع:

توان دفاعی را افزایش دهید تا زورگویان احساس تهدید کنند
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داستان »دورهمی های سیاسی« در 10 دوره پارلمان

اقلیت هایی 
که جریان ساز 

نخواهند شد

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهردار قم خبر داد:

پایان حفاری 
مکانیزه مترو قم 

تا 4 ماه آینده

در  مجلس  گذشته  ادوار  همه  و  دهم  مجلس  میان   
ابهام  بارز قائل شد؛  جمهوری اسلامی می توان یک تمایز 
از تشکیل دو  پارلمان. پس  در »فراکسیون بندی « داخلی 
فراکسیون عمده در مجلس دهم یعنی فراکسیون ولایت و 
فراکسیون امید که همزمان با انتخابات هیات رییسه مجلس 
شکل و رنگ جدی به خود گرفتند، حالا سومین فراکسیون 
رسمی مجلس دهم با نام مستقلان ولایی اعلام موجودیت 
کرده و آن گونه که موسسان آن می گویند توافق شده است که 
فراکسیون مستقل مجلس دهم زیرمجموعه ای از فراکسیون 
ولایت باشد.مجلس اول را می توان تنها مجلسی در تاریخ 
جمهوری اسلامی معرفی کرد که دوقطبی لیبرال - انقلابی در 
آن جریان داشت و بر این اساس، دو فراکسیون عمده مجلس 

اول نیز برپایه همین دوقطبی بنا شدند...

امور زیربنایی شهرداری قم گفت:  معاون شهرسازی و 
سعی داریم تا چهارماه آینده حفاری مکانیزه مترو قم را 
تکمیل نموده و آغاز حفر تونل خط دوم از پردیسان را داشته 
باشیم. دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت حفاری 
خط نخست مترو قم گفت: در حال حاضر بالای 8 کیلومتر 
حفاری مکانیزه خط نخست مترو قم انجام شده و کمتر از یك 
کیلومتر در قسمت مکانیزه باقی است. وی با اشاره به وضعیت 
اجرای حفاری دستی تونل مترو خاطرنشان کرد: در قسمت 
دستی نیز یك کیلومتر حفاری انجام گرفته و اقدامات بعدی 
در این بخش در حال انجام است. معاون شهرسازی و امور 
زیربنایی شهرداری قم تصریح کرد: سعی داریم تا چهارماه 
آینده حفاری قسمت مکانیزه مترو قم را تکمیل کنیم. وی با 
بیان اینکه خط دوم مترو هم با اتفاقات ویژه ای مواجه شده 

است، گفت: اعتبارات فاینانسی برای خط دوم ...
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عکس: مجتبی محمد لو

روحانی باید همان مرحله اول 
رای بیاورد و کار را تمام کند

محمد رضا باهنر:

 دستگاه مزایده گزار:
دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

موضوع مزایده:
طبق مجوز کمیسیون معاملات استانی قم به شماره 5 مورخ 1395/05/06 
موضوع اجاره یک دستگاه ساختمان با کاربری اداری و تجاری واقع در قم، ابتدای 
شهرک پردیسان،  بر بلوار دانشگاه،  ابتدای ورودی مجتمع دانشگاهی آزاد اسلامی 

قم به مساحت حدودا 350 متر مربع. 
مهلت مراجعه جهت اطلاع از شرایط مزایده و تحویل اسناد:

از تاریخ 1395/06/13 الی 1395/06/23
مدارک لازم و نحوه دریافت اسناد مزایده:

مراجعه حضوری با اصل فیش واریزی به مبلغ 500/000 ریال به حساب جاری  
0200200146006 سیبای ملی دانشگاه آزاد اسلامی  قم) غیر قابل استرداد(  ، 

ضمنا هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
زمان و محل دریافت اسناد:

در ساعات اداری )8صبح الی 16( قم، بلوار الغدیر، بلوار دانشگاه، مجتمع دانشگاهی 
آزاداسلامی قم، ساختمان مرکزی- دفتر کمیسیون معاملات

تلفن :0253-2807474 
مهلت دریافت و ارائه پاکت:

10روز پس از انتشار آگهی به دفتر حراست دانشگاه واقع درمجتمع دانشگاهی  
پردیسان ،  ساختمان مرکزی

ضمناً حضور شرکت کنندگان درمزایده درجلسه باز گشایی پاکت های ارسالی 
الزامی است و عدم حضور شرکت کنندگان مانع از باز گشایی پاکات نخواهد شد. 

دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادات با توجه به صلاحدید مختار می باشد.

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

اداره کل روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

آگهی  مزایده عمومی
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جامعه روحانیت مبارز 
به دنبال تاثیر گذاری

فعالیت جامعه  الله مهدوی کنی  آیت  اواخر عمر  از 
روحانیت مبارز با یك چالش بزرگ روبه رو شد که رفته رفته 
می توان گفت هم این تشكل و هم تشكل مهم موازی با آن 
یعنی، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم را تحت تاثیر قرار 

داد. حالا به نظر می رسد فصل بازگشت برای جامعه روحانیت فرا رسیده است. تا پیش از 
انتخابات مجلس نهم و سربرآوردن جبهه پایداری، جامعتین نقش شیخوخیت را در اردوگاه 
اصولگرایان ایفا می کرد. آنچه جامعتین به آن می رسید، همیشه مورد پذیرش اصولگرایان 
بود؛ اما جبهه پایداری این شرایط را تغییر داد. آنها به نظر جامعتین در مجلس نهم تمكین 
نكردند و انشعاب جدیدی را آغاز کردند که مبنایی شد برای شكست های انتخاباتی بعدی 

در جبهه اصولگرایی.
با درگذشت آیت الله مهدوی کنی، جامعه روحانیت مبارز )که وجهه سیاسی بیشتری 
نسبت به جامعه مدرسین داشت( دچار نوعی انفعال و رخوت شد. این تشكیل پرسابقه 
سیاسی نه در انتخابات 92 پیروز بود و نه در انتخابات اسفند 94. یكی از مهمترین دلایل 
این اتفاق نیز کشمكش بر سر »سه ضلعی« شدن جامعتین بود. به طور مشخص جبهه 
پایداری و بخشی از جامعه مدرسین معتقد به این بود که باید آیت الله مصباح را به این 
دو تشكل اضافه کرد؛ اما جامعتین در آن زمان این را نپذیرفت. آیت الله یزدی در مصاحبه  
مهمی که بعد از انتخابات مجلس نهم انجام شد، خبر داد که این اختلافات حتی منجر به 
این شده بود که جامعه مدرسین تا مرز »تجزیه« نیز پیش برود. حالا به نظر می رسد جامعه 
روحانیت مبارز خود را بازیافته است. اگر تا دیروز صحبت بر سر اتصال آیت الله مصباح )به 
صورت فردی( در کنار دو تشكل مهم و تاثیرگذار جامعتین بود، امروز سخنگوی جامعه 
روحانیت مبارز اعلام می کند که شرایط امروز با سال 92 متفاوت است و آنها راه خود را 
می روند. سال 92 آیت الله مصباح ابتدا باقری لنكرانی را »اصلح ترین فرد زیر آسمان خدا« 
خطاب کرد، اما بعد از مشخص و محرز شدن ردصلاحیت او، باقری لنكرانی »روغن ریخته 
را نذر امام زاده کرد« و اعلام داشت به نفع جلیلی کنار خواهد رفت. در این شرایط آیت الله 
مصباح بعد از دلخوری هایی، سرانجام از جلیلی حمایت کرد و در واقع کاندیدایی را در مقابل 
کاندیدای جامعتین قرار داده بود. حالا اما مصباحی مقدم درباره شرط آیت الله مصباح یزدی 
برای جامعتین مبنی بر حمایت از جلیلی یا لنكرانی برای انتخابات گفته بنایی بر مشورت با 
آیت الله مصباح یزدی ندارند. او در پاسخ به خبرنگاران که این شرط را یادآوری می کردند 
گفته: »آنچه گفتید در مورد شرط آیت الله مصباح  یزدی، مربوط به دوره گذشته است. در 
دوره جدید  نه چنین چیزی داریم، نه اینكه از جامعه روحانیت بنای مشورت با ایشان را 
داریم، دوره قبل هم ایشان به میدان نیامد.« البته آقای مصباحی مقدم در کنار این موضوع 
از جبهه پایداری هم دعوت کرده که می تواند در کنار آنها حضور داشته باشند. او گفته:  
»در مورد پایداری، از آنها دعوت می کنیم برای پیوستن به حرکت ما تا در یک کار جمعی 
به نتیجه برسیم.« معنای حرف حجت الاسلام مصباحی مقدم این است که این »حرکت« 
متعلق به جامعه روحانیت است و پایداری می تواند به آن »بپیوندد«. این وضعیت با شرایطی 
که پایداری تا پیش از این دنبال می کرد متفاوت است. آنها خود را یك ضلع و قطب مهم در 
جریان اصولگرایی می دانستند نه اینكه بخواهند به تصمیمات این تشكل تمكین کنند. با 
این حال هنوز تكلیف جلسات سه گانه نیز مشخص نشده است. آیت الله موحدی کرمانی 
و آیت الله یزدی قرار است با یكدیگر دیدار کنند. سئوالاتی نیز در مورد پیوستن آیت الله 
مصباح به این جلسه مطرح می شود؛ اما به نظر میرسد جامعه روحانیت مبارز پیش فرض 
قطعی خود را بر این پایه استوار کرده که آیت الله مصباح قصد ندارد در انتخابات ورود پیدا 
کند. مصباحی مقدم می گوید: »آقای مصباح به میدان نیامدند، بعید هم می دانم به میدان 
بیایند.« سخنگوی جامعه روحانیت یك پیام مهم را نیز به بخشی از نیروهای اصولگرا در این 
نشست خبری منتقل می کند. او می گوید: »جامعه روحانیت یک جریان مستقل و معتدل 
است و تاریخ فعالیتش نشان می دهد تندروی را بر نمی تابد، اگر تندروها تعدیل شوند، با آنها 
همكاری می کنیم، اگر نه همكاری نمی کنیم.« این در واقع نشانه هایی است از ظهور دوباره 
این تشكل در عرصه سیاست؛ اما سئوال مهم این است: آیا جامعه روحانیت می تواند بار 
دیگر تاثیرگذاری خود در عرصه سیاسی با وجود تشكل هایی همچون پایداری بازیابی کند؟

هزینه - فرصت های 
نوژه و روس ها

استفاده روسیه از پایگاه هوایی شهید نوژه همدان برای 
سوختگیری و عملیات علیه گروه های تروریستی در سوریه از 
منظرهای مختلفی قابل بررسی است؛ نخست، انجام چنین 
عملیاتی بدون هماهنگی مجلس شورای اسلامی محل 

سوال است. در این خصوص وزیر دفاع نیز گفتند که این موضوع ربطی به مجلس ندارد 
در حالی که بر اساس اصول قانون اساسی تمام مسائل به مجلس مربوط می شود و شاهد 
بودیم که رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در این رابطه تذکر دادند. همچنین پس از اعلام 
حضور و استقرار جنگنده های روس در ایران، برخی معتقد بودند این مسئله خلاف اصل 
146 قانون اساسی است. این اصل می گوید استقرار هرگونه پایگاه نظامی خارجی در کشور 
هرچند به عنوان استفاده  های صلح آمیز باشد، ممنوع است و همین موجب شده شبهات 
بسیاری در عدم رعایت این اصل قانونی وجود داشته باشد. برخی تفسیر می کنند که بر 
اساس این اصل پایگاه دائمی دادن به کشور دیگر ممنوع است اما در اصل 146 قید نشده 
که پایگاه دائمی مدنظر است یا موقت. به هر حال روس ها از پایگاه نظامی ایران استفاده 
کردند و این اتفاق در طول تاریخ ایران بی سابقه بوده است. حتی طی جنگ جهانی دوم 
نیز متفقین به زور وارد ایران شدند و از پایگاه های ایران استفاده کردند و کسی به آنها اجازه 

نداده بود. لذا این اتفاق را از هر زاویه ای که بررسی کنیم یک اتفاق جدید است.
مسئله دیگر اینكه ایرانی ها از این خبر که بسیار اهمیت دارد در ابتدا از طریق رسانه های 
روسی آگاه شدند. هرچند که پیش از اعلام روس ها از طریق شبكه های ماهواره ای و از سوی 

همسایه ها این خبر تاحدودی منتشر شده بود. 
مباحث سیاسی مسئله نیز قابل بررسی است یعنی با چه برداشتی چنین اقدامی صورت 
گرفته است. در اینجا این سوال پیش می آید که آیا روسیه انقدر با ایران نزدیک هست که 
چنین تعاملاتی داشته باشند؟ یا اینكه آیا روابط دو کشور راهبردی است که این چنین 

تفاهماتی را صورت می دهند؟
در پاسخ باید بگویم به نظر من روابط تهران-مسكو، راهبردی نیست؛ روابط ایران و 
روسیه روابطی است که تاحدودی ماهیت اقتصادی دارد. اگر همكاری های دو کشور 
راهبردی بود، این همكاری ها باید به ابعاد دیگر نیز سرایت می کرد در حالی که روس ها 

چندان به نقش آفرینی ایران در قفقاز و آسیای میانه مایل نیستند.
به نظر من دو کشور هیچگاه نمی توانند روابط راهبردی داشته باشند و امروز در موضوع 
خاص سوریه مایل به همكاری هستند. این همكاری ها بدان معنا نیست که همكاری های 
دو کشور علیه تروریسم تداوم خواهد داشت یا ایران و روسیه در مورد رفتن یا ماندن بشار 

اسد اتفاق نظر دارند. این مسائل، مسائلی است که بعدها سرنوشت  آنها مشخص می شود.
از سوی دیگر روس ها برای ایران قابل اعتماد نیستند و با نگاهی به سوابق آنها این مسئله 

مشخص می شود.
اگر نگاهی به عملكرد روس ها بعد از انقلاب و در دوران 8 ساله جنگ تحمیلی داشته 
باشیم، در می یابیم که رژیم صدام با سلاح های روسی علیه ایران می جنگید. در مسائل خزر 
در ابتدا ایران و روسیه همراه هم بودند اما با گذشت زمان روس ها از ایران فاصله گرفتند و در 
جبهه های دیگری وارد شدند. در قفقاز جنوبی نیز مسكو حاضر به همكاری با ایران نشد. در 
واقع زمانی که در اردیبهشت ماه سال 72 ایران میان آذربایجان و ارمنستان میانجیگری کرد 
و بیانیه ای هم صادر شد، روس ها موضع گرفتند و کار را با مشكل مواجه ساختند؛ زیرا آنها 
اصلا مایل نبودند که ایران نقش میانجیگر را در آن منطقه داشته باشد. همچنین در آسیای 
میانه باوجودیكه ایران با تمام کشورها مرز دارد و می تواند نقش اثرگذاری در ایجاد صلح و 

ثبات در منطقه ایفا کند، اما روس ها هیچ گاه چنین اجازه ای به ایران ندادند.
از سوی دیگر تعاملات و همكاری های دوجانبه تهران-مسكو نیز خالی از بحث نیست؛ به 
عنوان مثال ساخت نیروگاه بوشهر سال ها زمان برده و بارها با بدقولی روس ها در این رابطه 
مواجه شدیم. در خصوص تجهیزات نظامی نیز علاوه بر دیرکرد در تحویل آنها برخی اقلام 
را پس از فروش پشتیبانی نمی کنند. در نهایت نیز بحث فروش موشک های دفاعی اس 
300 مطرح است؛ در این رابطه نیز شاهد انتشار اخبار ضدونقیض بودیم و امروز آنها بخشی 
از سامانه را تحویل داده و قرار است مابقی را نیز در آینده تحویل دهند. این موارد معیارهای 
سنجش روسیه هستند؛ درواقع رویكردهای سیاست خارجی ایران و روسیه بسیار متفاوت 
از یكدیگر است. این در حالی است که وقتی ایران پایگاه در اختیار کشوری قرار می دهد باید 

این را بداند که در آینده رویكرد آن کشور چگونه خواهد بود. 
مسكو در پی آن است که مشكلاتش با آمریكا را حل و فصل کند و مایل نیست در برابر 
غرب بایستد بلكه خواهان حل مشكلات است. با این تفاسیر ایران نباید تمام تخم مرغ هایش 
را در سبد روسیه قرار دهد بلكه باید توازن در سیاست خارجی داشته باشد. جمهوری 
اسلامی ایران باید در تعامل با تمام کشورها منافع ملی اش را تامین و حفظ کند. باید توجه 
داشته باشیم که روسیه با اسرائیل با آمریكا و با غرب ارتباط دارد و نمی خواهد کارت هایش 
را از دست بدهد. بنابراین ایران نیز باید از خلا استراتژیک خارج شود و با دولت هایی که 
خط قرمز محسوب نمی شوند ارتباط برقرار کند.  در نهایت باید مدنظر داشت که چنین 
همكاری هایی مقطعی است و اگر قرار باشد که روابط ایران و روسیه راهبردی باشد این 
گونه همكاری ها باید به دیگر حوزه های منطقه ای، مسائل امنیتی، اقتصادی، سیاسی و 
نظامی تسری پیدا کند. همچنین اگر ایران و روسیه می خواهند متحد باشند، باید آنها با 
ایران در قفقاز جنوبی و آسیای میانه و در مورد دریای خرز و رژیم حقوقی آنها همكاری 
راهبردی داشته باشند. اکنون پرسش این است که چرا روسیه موشک اس-300 را سال ها 
تحویل نداد و هم اینک نیز تكه تكه می دهند. روسیه برای داشتن روابط راهبردی با ایران 
باید در مسائل نظامی همكاری هایی با کشور ما داشته باشد و نیازهایمان را تامین کند. لذا 
اگر روسیه در این شرایط و در حوزه های دیگر همكاری  داشته باشد، این همكاری ها شكل 

راهبردی به خود خواهد گرفت.
البته در نهایت این نكته را نیز یادآور شوم که حضور و استقرار این بمب افكن ها در ایران 
موجب تسریع در روند بمباران مواضع داعش خواهد شد و می تواند پیشرفت هایی در صحنه 

میدانی سوریه ایجاد کند.

رئیس قوه قضاییه:

حقوق مردم در وقف و زمین های منابع طبیعی 
نباید تضییع شود

رئیس قوه قضاییه گفت: متولیان در سازمان های اوقاف و امور خیریه، سازمان 
جنگل ها و منابع طبیعی در صدور سند برای تعیین حریم زمین های وقفی و ملی 

حقوق مردم را تضییع نكنند.
آیت الله صادق آملی لاریجانی روز چهارشنبه در نخستین همایش صیانت از وقف با 
رویكرد تثبیت مالكیت موقوفات و اراضی ملی در مجتمع فرهنگی، رفاهی میلاد مشهد 
افزود: ذائقه برخی متولیان در این سازمان ها به گونه ای است که به حقوق مردم تجاوز کرده 
و آنان را دچار مشكل می کنند و سند مالكیت به گونه ای صادر می شود که مردم متصرف 
کننده آن زمین به شمار می روند. وی تاکید کرد: سازمان ها باید در این زمینه چاره اندیشی 
کنند تا حقوق مردم تضییع نشود و سند مالكیت برای تمام زمین های موقوفی و ملی در 
کشور سریعتر صادر شود. وی افزود: مساله تضییع حقوق مردم بیشتر در بحث زمین های 
منابع طبیعی در کشور روی می دهد زیرا در مواردی سند ملی برای زمینی صادر می شود 
که کشاورز یا باغدار و دامدار در آن زمین ها دارای مستثنیات است و بعد از بروز مشكل وی 
ناچار می شود کار و زندگی خود را رها کرده و پیگیر حق و حقوق خود شود. وی ادامه داد: 
مشكلات مربوط به زمین های مورد اختلاف بین سازمان اوقاف و امور خیریه و جنگلها در 
وسعتی حدود 200 هزار هكتار است و باید هر چه سریعتر این موضوع حل و فصل شده و 
به دستگاه قضا کشیده نشود. آیت الله آملی لاریجانی افزود: مساله تضییع حقوق مردم در 
این مورد بیشتر در بحث زمین های منابع طبیعی روی می دهد زیرا در مواردی سند ملی 
برای زمینی صادر می شود که کشاورز یا باغدار و دامدار در آن زمین ها دارای مستثنیات 
با سابقه 200 ساله است و بعد از اعلام آن مبنی بر اراضی ملی، وی ناچار می شود کار و 
زندگی خود را رها کرده و پیگیر حق و حقوق خود شود. وی بیان کرد: در مورد اراضی 
موقوفی هم سازمان اوقاف باید توجه داشته باشد در مورد اراضی که وقف بودن آنها محرز 
نیست و فقط گفته می شود زمین مورد نظر وقف است، اصرار نكند که آن را وقف اعلام 
نماید. رییس قوه قضاییه تاکید کرد: سازمان های مزبور باید در این زمینه چاره اندیشی 
کنند تا هم از تصرفات افراد نسبت به اراضی ملی و موقوفی جلوگیری شود و هم از طرف 
دیگر حقوق مردم تضییع نشود. رئیس قوه قضائیه گفت: سنددار کردن 50 درصد باقیمانده 
اراضی موقوفی در کشور نیازمند همكاری همه دستگاه های اجرایی است تا سازمان اوقاف 
و امور خیریه در برابر کسانی که به اراضی موقوفی دست درازی می کنند، قدرت عمل 
بیشتری داشته باشد. لاریجانی افزود: رفع اختلاف بین دو سازمان منابع طبیعی و سازمان 
اوقاف درباره شماری از اراضی از طریق انعقاد تفاهم نامه یک مدل موفق برای رسیدگی 
به امور مشابه است تا این مسائل به دستگلاه قضا سرازیر نشده و باب مفسده ها باز نشود. 
وی بیان کرد: از زمان های قدیم دست اندازی بر اوقاف زیاد بوده است و سازمان اوقاف به 
همراهی سازمان ثبت اسناد باید آنچه در توان دارند برای جلوگیری از دست اندازی به زمین 

های موقوفی، به کار گیرند.

سید حسن خمینی در آیین تجلیل از قاریان و حافظان محافل انس با قرآن: 

قرآن کلید حل همه مشکلات زندگی ماست
یادگار گرامی امام با تأکید بر اینكه تمدن اسلامی از قرآن برآمده است، گفت: انقلاب 
اسلامی که بازگشت به تمدن بزرگ اسلامی دارد، قرار است جامعه توحیدی مبتنی بر 
ارزشهای اسلامی ایجاد کند و بنابراین خود را باید با این منشور الهی پیوند دهد که این 

پیوند هرچه مستحكم تر باشد نشان از توجه به اصول و غایت دارد.
آیت الله سید حسن خمینی در آیین تجلیل از قاریان و حافظان محافل انس با قرآن 
کریم که در حرم امام راحل برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: قرآن همه هویت 
ماست و هرچه در زندگی و تمدن اسلامی خویش داریم ناشی از این کتاب است. وی با 
بیان اینكه تمام علوم اسلامی ریشه در بند بند قرآن دارد، افزود: از یک آیه سوره »نباء« 
علم اصول زاییده شده، از آیات الاحكام فقه تولید شده و تمام اتكاء فیلسوفان اسلامی نیز 
به این کتاب شریف است. یادگار امام با تأکید بر اینكه تمدن اسلامی از قرآن برآمده است، 
گفت: انقلاب اسلامی که بازگشت به تمدن بزرگ اسلامی دارد قرار است جامعه توحیدی 
مبتنی بر ارزشهای اسلامی ایجاد کند و بنابراین خود را باید با این منشور الهی پیوند دهد 
که این پیوند هرچه مستحكم تر باشد نشان از توجه به اصول و غایت دارد. وی با بیان 
اینكه هیچ تمدن و آیینی با دعوت به خواندن شروع نشده است و فقط اسلام با خواندن، 
کتابت و علم آغاز شده است، یادآور شد: رسول امّی اسلام )ص( با رسالت خود پایه گذار 
تمدنی شدند که ان شاء الله آینده خوبی را برای جهان به ارمغان آورد و لذا هرچه بیشتر 
در حوزه قرآن کار کنیم، نزدیک ترین راه برای رسیدن به آرمان های ایشان برداشته ایم. 
سید حسن خمینی با اشاره به اتهام عدم انس شیعیان با قرآن در پیش از انقلاب، افزود: 
پس از انقلاب اسلامی نوری توسط امام راحل روشن شد و با تأکیدات رهبر معظم انقلاب 
ادامه یافت که در پرتو آن در حوزه های مختلف حفظ، قرائت و تفسیر قرآن توانسته ایم 
نشان دهیم وصیت بزرگ پیامبر )ص( که همزیستی قرآن و عترت است در میان شیعیان 
جایگاه والایی دارد و شیعه با تفسیر اهل بیت )ع( از قرآن همنشین است. وی گرایش به 
رشته هایی چون حفظ و قرائت قرآن را شرط »لازم« و نه »کافی« در جهت پیوند با قرآن 
دانست و تأکید کرد: هدف ما باید این باشد که تمام زندگی ما با قرآن آمیخته شود. یادگار 
امام با بیان اینكه قرآن کلید حل همه مشكلات زندگی ماست، به روایات متعدد در زمینه 
قرائت روزانه قرآن یادآور شد: هرکس خود را در حوزه نورانیت قرآن قرار داده، احساس می 
کند که خداوند چگونه با او سخن می گوید؛ چرا که انسان محتاج آن است تا سخن معبود 
خویش را بدون واسطه بشوند و روح خویش را آرام کند. وی در پایان خود ابراز امیدواری 
کرد که وجود نور قرآن بتواند بسیاری از مشكلات زندگی از جمله ظلم ها، دشمنی ها و 

افراطی گری ها را کاهش دهد.

سخنگوی فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس خبر داد؛

فساد 80 هزار میلیاردی 
در صندوق ذخیره فرهنگیان

سخنگوی فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: نزدیک به 80 هزار میلیارد ریال 
فساد مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان صورت گرفته است.

حسین مقصودی در گفت و گویی اظهار داشت: شفاف سازی در صندوق ذخیره 
فرهنگیان یكی از دلایل اصلی استیضاح وزیر آموزش وپروش بود که در تحقیقات به عمل 
آمده در حدود 80 هزار میلیارد ریال فساد مالی در این صندوق گزارش شده است. نماینده 
مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی با اعلام خبر بازداشت همسر و فرزند مدیر عامل 
صندوق ذخیره فرهنگیان تصریح کرد: شخص مدیر عامل صندوق ذخیره نیز این فساد را 
قبول داشته و مبلغ آن را 3 هزار و 500 میلیارد تومان بیان می کند. وی همچنین در باره 
استیضاح وزیرآموزش و پرورش اعلام کرد: بحث استیضاح همچنان به قوت خود باقی است 

و پس از مشخص شدن این فساد با جدیت بیشتری پیگیری خواهد شد.
رئیس مجمع نمایندگان خراسان رضوی با بیان اینكه برخی افراد بی اطلاع نسبت به 
منتفی شدن استیضاح مصاحبه کرده اند بیان داشت: بیش از 74 نفر از نمایندگان از لیست 
امید، اصولگرا و ولایت، نامه استیضاح را امضاء کرده اند و بعد از شفافیت های مالی نیز این 
عزم بیشتر شده است. وی در خصوص بررسی نامه استیضاح در کمیسیون آموزش بیان 
داشت: به دلیل اتمام زمان یک هفته و بررسی نشدن تمام موارد، نامه به هیئت رئیسه 
ارسال شده و قرار بود که در صحن بررسی شود. مقصودی در ادامه با بیان اینكه هر دو 
طرح تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان و استیضاح در دستور کار است تاکید 
کرد: نمایندگان به صورت متفق القول از پاسخ های وزیر در کمیسیون قانع نشده اند و ادامه 
بررسی به بعد از تعطیلات مجلس موکول شده است. این در حالی است که هفته گذشته 
نیز این خبر در خروجی رسانه ها قرار گرفت که شهاب الدین غندالی مدیرعامل صندوق 
ذخیره فرهنگیان با تكذیب خبر بازداشتش، گفت: برای پاره ای از توضیحات درباره وام های 

بانكی بانک سرمایه به عنوان مطلع احضار شدم.
وی با اشاره به اینكه صرفا برای پاره ای از توضیحات در ارتباط با وام های بانكی بانک 
سرمایه احضار شده است، افزود: روز سه شنبه در رابطه با وضعیت ضمانت نامه های بانک 

سرمایه که پیش از این شكایت هایی در این باره به قوه قضاییه ارسال شده بود،

سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی:

برخورد فیزیکی با خبرنگاران 
زیبنده مسئولان نیست

سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خبرنگاران را جزو عزیزترین و لطیف ترین 
عناصر فرهنگی کشور توصیف کرد و گفت: برخورد فیزیكی با این قشر زحمتكش زیبنده 

مسئولان نبوده و قابل دفاع نیست.
حسین نوش آبادی با اشاره به ضرب وشتم یكی از خبرنگاران توسط یكی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر حفظ جایگاه، منزلت و شان خبرنگاران در جامعه افزود: 
رسالت خطیری بر عهده این قشر تلاشگر و فعال جامعه است که همواره پویا و در تكاپو هستند 
که مردم را در جریان اخبار و تحولات داخلی و خارجی قرار دهند. نوش آبادی ادامه داد: حتی 
در جنگ ها تاکید شده که طرف های درگیر حق تعرض به خبرنگاران را ندارند چه برسد در 
شرایط طبیعی که برخورد فیزیكی با این قشر جای دفاع ندارد. معاون حقوقی و پارلمانی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره مجدد به برخورد پیش آمده، گفت: وقتی سئوالی از جانب 
خبرنگاری مطرح می شود، مسئولان باید با صبر و حوصله پاسخگو باشند و در صورتیكه 
تمایلی به پاسخگویی ندارند، پاسخ ضرب و شتم و برخود فیزیكی و نامهربانانه نیست. نوش 
آبادی تصریح کرد: خبرنگاران برای تنویر افكار عمومی و آگاهی بخشی به جامعه تلاش می 
کنند، از این رو به مصلحت نیست که مسئولان با اینگونه برخوردها جایگاه خود را خدشه دار 
کنند. سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: فعالیت خبری و رسانه ای، فرهنگی 
است از این رو رفتارهای غیرفرهنگی در شان کشور نیست. وی درمورد موضع وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی نسبت به این موضوع گفت: همه مسئولان این وزارتخانه با شنیدن این خبر 
متاثر شدند، از این رو به نوبه خود، اینگونه برخوردهای ناشایسته را زیبنده مسئولان کشور 

ندانسته و تاکید می کنیم که اینگونه برخوردها قابل دفاع نیست. 

سرمقاله

و  مسئولان  دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
متخصصان وزارت دفاع اظهار داشتند: توان دفاعی و تهاجمی 

را افزایش دهید تا زورگویان احساس تهدید کنند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حسینیه امام خمینی )ره( دیروز )چهارشنبه( میزبان 
نمایشگاه دستاوردهای صنعت دفاعی وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح بود و حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده 
معظم کل قوا بیش از دو ساعت از فناوریهای پیشرفته، بومی 
و دانش بنیان که محصول تلاش، ابتكار و دانش محققان 
و متخصصان داخلی است و اثر مستقیمی بر افزایش توان 

رزمی نیروهای مسلح دارد، بازدید کردند.
و  زمینه طراحی  در  نمایشگاه، دستاوردهایی  این  در 
ساخت انواع سامانه ها و تجهیزات پیشرفته »موشكی«، 
»راداری«، »دریایی«، »اپتیكی«، »زرهی«، »پهپاد« و »مراکز 

ارتباطاتی« به نمایش گذاشته شد.
پدافند  های  سامانه  تولیدات  و  ها  توانایی  از  گزارش 
موشكی در »بُردهای کوتاه، متوسط و بلند« بخش اول این 
نمایشگاه بود. بخش »انواع سونارهای پیشرفته شناورهای 
سطحی« که به دست متخصصان وزارت دفاع طراحی و 
ساخته شده است، غرفه دیگری بود که مورد بازدید فرمانده 

کل قوا قرار گرفت.
سامانه های راداری در انواع »مراقبت، کنترل شكاری و 
کنترل آتش الكترواپتیكی«، قسمت بعدی از نمایشگاه بود. 
در این بخش، مسئولان وزارت دفاع گزارشی در خصوص 
بخش راداری سامانه پدافند و تولید داخلِ »باور 373« نیز 
ارائه کردند. این سامانه قابلیتهای بالاتری نسبت به مشابه 
خارجی دارد. »سیستم عامل بومی نیروهای مسلح«، »رایانه 
امن و ضدبدافزار ملی«، »ارتباطات برد بلند و دیجیتال امن«، 
»پیشرفتهای ماهواره ای«، »تجهیزات جنگ الكترونیک 
پیشرفته« و »موشكهای دوش پرتاب«، دستاوردهای دیگری 
بود که گزارشی از آنها در نمایشگاه به اطلاع رهبر انقلاب 

اسلامی رسید.
فناورانه  دستاوردهای  نمایشگاه،  دیگر  های  غرفه  در 
متخصصان داخلی در زمینه »افزایش دقت و نقطه زنی 

موشكهای بالستیک« گزارش شد.
رهبر انقلاب اسلامی سپس در جمع وزیر، مسئولان، 
محققان و متخصصان وزارت دفاع، افزایش توان »دفاعی و 
تهاجمی« را حق مسلم و قطعی کشور دانستند و با تأکید 
بر لزوم ادامه مسیر افزایش توان دفاعی گفتند: در دنیایی 
که قدرتهای »زورگو، سلطه گر و دارای کمترین جوهره 
ی اخلاق، وجدان و انسانیت« حاکم هستند و از تجاوز به 
کشورها و کشتار انسانهای بی گناه هیچ ابایی ندارند، توسعه 
صنایع دفاعی و تهاجمی کاملًا طبیعی است، زیرا این قدرتها 

تا اقتدار کشور را احساس نكنند، امنیت تأمین نخواهد شد.
نمایشگاه  از  بازدید  ای،  خامنه  الله  آیت  حضرت 
دستاوردهای صنعت دفاعی را شیرین و خرسند کننده 
دیدن  بر  این خرسندی، علاوه  علت  افزودند:  و  خواندند 
تواناییهای دفاعی که نقش به سزایی در افزایش سطح و 
ضریب اقتدار کشور دارد، مشاهده نیروهای عالِم، محقق، 
پژوهشگر، اهل فكر و اقدام و با ایمان است که بسیار خوشحال 

کننده و لذت بخش است.
ایشان خاطرنشان کردند: وجود چنین نیروها و عناصری 
در مجموعه صنایع دفاعی کشور، همچون جواهری بسیار 

گرانبها و غیرقابل قیمت گذاری است.
رهبر انقلاب اسلامی سپس در تبیین دلیل تأکید بر لزوم 
افزایش توان و گسترش صنایع دفاعی، خاطرنشان کردند: 

در شرایطی که قدرتهای زورگوی دنیا، چتر قدرت خود را 
گسترانیده اند و هیچ رحمی در وجود آنها به چشم نمی 
خورد و علناً مجلس عروسی و بیمارستان را به بهانه مبارزه با 
تروریسم بمباران می کنند و صدها انسان بی گناه را به خاک 
و خون می کشند و به هیچ سازمان و نهادی هم پاسخگو 
نیستند، باید توان و قدرت دفاعی را افزایش داد تا قدرتهای 

زورگو، احساس تهدید کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته ما برای گسترش 
صنایع دفاعی محدودیت هایی قائل هستیم و سلاح های 
کشتار جمعی همچون سلاح شیمیایی و سلاح هسته ای، 

براساس مبانی اعتقادی و دینی ممنوع هستند.
ایشان تأکید کردند: ممنوعیت سلاح شیمیایی در بخش 
تهاجمی است اما افزایش توان در بخش های دفاعی در برابر 
حمله شیمیایی اشكالی ندارد. رهبر انقلاب اسلامی گفتند: به 
غیر از این محدودیت ها، در بقیه زمینه ها هیچ محدودیتی 
برای افزایش توان دفاعی و نظامی وجود ندارد و پیشرفت در 

این عرصه ها، یک وظیفه است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به موقعیت راهبردی 
جمهوری اسلامی ایران و همچنین حساسیت منطقه غرب 
آسیا و طمع دائمی قدرتهای سلطه گر خاطرنشان کردند: 
برای تأمین امنیت ملت، کشور و آینده، باید علاوه بر توان 

دفاعی، توان تهاجمی را نیز افزایش داد.
ایشان به ناراحتی قدرتهای سلطه گر از خرید تجهیزات 
دفاعی ایران از برخی کشورها اشاره کردند و افزودند: این 
درخصوص  و  هستند  انصاف  و  عقل  مدعی  که  قدرتها 
صلاحیت اخلاقی کشورها برای دارا بودن یا دارا نبودن برخی 
تجهیزات دفاعی سخن می گویند، خود، به هیچ یک از اصول 

اخلاقی پایبند نیستند.
رهبر انقلاب اسلامی، دولت امریكا را فاقد صلاحیت 
ایران  اسلامی  جمهوری  درباره  نظر  اظهار  برای  اخلاقی 
دانستند و گفتند: چه حزبی که دولت آن، امروز در امریكا 
برسر کار است و چه حزب رقیب که دولت قبلی را به دست 
داشت، هیچ کدام صلاحیت اخلاقی ندارند، زیرا هر دو حزب، 

مرتكب جنایات و فجایع گوناگونی شده اند.
گناه حزب  ترین  بزرگ  ای  الله خامنه  آیت  حضرت 
حامی دولت کنونی امریكا را »ایجاد شبكه های تروریستی 
خطرناک« خواندند و تأکید کردند: دولت کنونی امریكا، یک 
گروه تروریستی را به ظاهر مورد حمله قرار می دهد و یک 
گروه دیگر تروریستی را مستثنی می کند که معنی آن، 

حاکمیت سیاست بر اخلاق است.
ایشان افزودند: دولت قبلی امریكا نیز مسئول فجایع و 
جنایت های انجام گرفته در عراق و افغانستان است؛ به گونه 
ای که میلیونها نفر انسان بی گناه کشته شدند و حتی هزاران 
نفر از دانشمندان عراقی به وسیله گروه آدمكش »بلک واتر« 

شناسایی شدند و به قتل رسیدند.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بنابراین هیچ یک از دو 
حزب مطرح در امریكا، از لحاظ صلاحیت اخلاقی، ترجیحی 

بر دیگری ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: ما در امریكا با چنین 
دولتهایی طرف هستیم و اینكه تصور کنیم با مذاکره می توان 

به تفاهم و نقاط مشترک رسید، اشتباه است.
ایشان تأکید کردند: اصرار من بر لزوم مذاکره نكردن با 
امریكا به همین دلیل است و تجربه ثابت کرده که امریكایی 
ها در مذاکرات به جای تفاهم، به دنبال تحمیل خواسته های 
خود هستند که نمونه بارز آن نیز همین قضایای اخیر است.

با  از سخنان خود  قوا در بخش دیگری  فرمانده کل 
قدردانی از وزارت دفاع و محققان و متخصصان سازمانهای 
مختلف نیروهای مسلح، افزودند: یكی از عوامل برجسته در 
پیشرفت صنایع دفاعی کشور، ارتباط بخش دفاعی با دانشگاه 

و شرکتهای دانش بنیان است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به توصیه مكرر خود 
به دولتها مبنی بر لزوم همكاری صنعت با دانشگاه خاطرنشان 
کردند: این همكاری برای هر دو طرف مفید خواهد بود و 

نمونه بارز آن را اکنون در وزارت دفاع مشاهده می کنیم.
ایشان، این پیشرفتها را نتیجه حرکت عظیم علمی کشور 
در دوازده سال گذشته دانستند و تأکید کردند: جنبش 
نرم افزاری و حرکت علمی که اکنون به صورت »گفتمان 
عمومی« درآمده و دانشمندان جوان ما موفق به شكستن 
خطوط مرزی علم شده اند، باید با قدرت ادامه یابد، زیرا 
پیشرفت در هر عرصه ای، زمینه ساز پیشرفتهای جدید در 

بخشهای دیگر خواهد شد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، سردار سرتیپ 
دهقان وزیر دفاع، از اقدامات انجام گرفته در صنایع دفاعی، 
ایجاد شبكه همكاران وزارت دفاع و ارتباط منسجم صنایع 
دفاعی با دانشگاهها و شرکتهای دانش بنیان، گزارش کوتاهی 
بیان کرد و گفت: امروز صنایع دفاعی کشور با بهره مندی 
از زیر ساخت های صنعتی و دانش بنیان، توانایی تأمین 

نیازهای نیروهای مسلح را دارد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان و متخصصان وزارت دفاع:

توان دفاعی را افزایش دهید تا زورگویان احساس تهدید کنند
اخبــار

رئیس جمهوری عصر سه شنبه با حضور در منزل 
شهیدان عراقی و در دیدار و گفت و گو با خانواده این 
شهدای والامقام انقلاب اسلامی گفت: شهدا، جانبازان و 
ایثارگران معلمان حقیقی جامعه و آموزگاران درس صبر، 

فداکاری و ایثار هستند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی همزمان با 
سالگرد شهادت شهید عراقی در دیدار با همسر و فرزندان 
شهید حاج مهدی عراقی، از یاران نستوه و خستگی ناپذیر 
امام خمینی )ره( ضمن تجلیل از مجاهدت ها و فداکاری 
های این شهید والامقام در مسیر نهضت و انقلاب اسلامی 
و بیان خاطراتی از وی، گفت: فداکاری، اخلاق و ایثار شهید 
عراقی برای همگان نمونه بود و شهادت آن بزرگ مرد برای 

همه ملت و مسوولان سخت بود.
رئیس جمهوری افزود: شهید عراقی از جمله کسانی 
بود که خالصانه از روزهای نخست نهضت اسلامی در کنار 
امام راحل بود و با عشقی که نسبت به بنیانگذار کبیر 
انقلاب اسلامی داشت در تمامی مراحل با ایثار و فداکاری 
مجاهدانه خود یاری گر انقلاب بود. روحانی اظهار داشت: 
و  جامعه  حقیقی  معلمان  ایثارگران  و  جانبازان  شهدا، 
آموزگاران درس صبر، فداکاری و ایثار هستند و امیدواریم 

بتوانیم در مسیر راه شهیدان به مردم خدمت کنیم.
رئیس جمهوری تاکید کرد: خط نفاق در دوران انقلاب 
و دفاع مقدس آسیب ها و توطئه های بسیاری علیه ملت 

ایران به کار گرفت، اما با عنایات الهی، رهبری امام )ره(، 
و  جانبازان  ایثار شهدا،  و  مجاهدت  و  مردم  ایستادگی 

ایثارگران، نتوانست خدشه ای به نظام و انقلاب وارد کند.
روحانی افزود: خداوند در تمامی مراحل ملت ما را یاری 
کرده و امروز هم یاری خداوند شامل حال کشور است و 
به برکت خون شهیدان این انقلاب به راه خود ادامه خواهد 
الاسلام  دیدار که حجت  این  در  رئیس جمهوری  داد. 
امور  در  جمهوری  رئیس  معاون  شهیدی  والمسلمین 
ایثارگران نیز حضور داشت، لوح تقدیری را به همسر شهید 

حاج مهدی عراقی تقدیم کرد.
شهید حاج مهدی عراقی به عنوان فدایی اسلام و 
مجاهد نستوه و خستگی ناپذیر جنبش امام و انقلاب 
اسلامی پس از 34 سال مبارزه علیه استبداد و خودکامگی 
رژیم ستم شاهی و استكبار جهانی صبح روز یكشنبه 
چهارم شهریورماه 1358 به همراه فرزند 18 ساله خود 
گروهک  از  موتورسوار  توسط سه  عراقی  شهید حسام 
فرقان، مورد حمله تروریستی قرار گرفته و با رگبار گلوله 

به شهادت رسید.

ایثار، فداکاری و صبر جانبازان ستودنی است
رییس جمهوری همچنین شامگاه سه شنبه با حضور 
در منزل سید حسن سیادت جانباز 70 درصد دوران دفاع 
مقدس، جانبازان را موجب افتخار ملت ایران دانست و 

از ایثار، صبر و فداکاری این جانباز سرافراز و همسر وی 
قدردانی کرد.

ایثار،  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
فداکاری و صبر جانبازان را ستودنی و افتخارانگیز توصیف 
کرد و گفت: کار بزرگی که شما جانبازان عزیز انجام دادید 
با هیچ چیزی مادی و دنیوی قابل ارزیابی و ارزش گذاری 
نیست و بی تردید خداوند پاداش و اجر بزرگی به کسانی 
که در راه دفاع از کشور و اسلام جانفشانی کردند، عطا 

خواهد کرد.
روحانی با تجلیل از صبر و فداکاری همسران جانبازان 
گفت: همسران جانبازان مسئولیت سنگینی را با رضایت 
قلبی خویش بر عهده گرفتند و با این فداکاری، عزت دنیا و 
سرافرازی در آخرت را برای خود کسب کردند. سید حسن 
سیادت جانباز 70 درصد دوران دفاع مقدس در سال 
1360 و در سن 21 سالگی در منطقه جنوب به درجه 
جانبازی نایل آمده است. سید حسن سیادت جانباز 70 
درصد دفاع مقدس و خانواده وی نیز با اظهار خوشحالی 
از دیدار رییس جمهوری، از اهتمام و توجه دکتر روحانی 
به خانواده جانبازان و شهدا تشكر کردند. در این دیدار 
که حجت الاسلام و المسلمین شهیدی معاون رییس 
جمهوری در امور ایثارگران و رییس بنیاد شهید نیز حضور 
داشت، لوح تقدیری به رسم یادبود از سوی دکتر روحانی 

به این جانباز والامقام تقدیم شد.

روحای در دیدار خانواده شهیدان عراقی؛

شهدا، جانبازان و ایثارگران معلمان حقیقی جامعه هستند

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: اگر تأمین اجتماعی در جهان جدّی 
گرفته می شد، الان شاهد فقر در سطح بین 
الملل و نیاز به غذای این تعداد انسان نبودیم.

رفسنجانی،  هاشمی  اکبر  الله  آیت 
صبح دیروز- چهارشنبه- در دیدار »هانس 
هورست کنكلوسكی« دبیرکل اتحادیه بین 
المللی تأمین اجتماعی )ایسا( وابسته به 
سازمان ملل با بیان این مطلب از گزارش 
رسمی سازمان ملل که اعلام می کند، یک 
میلیارد نفر گرسنه در کره زمین هستند ابراز 
تاسف کرد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
تأمین  از  سطح  هر  در  مسئولیت  نظام 
اجتماعی را مهم توصیف کرد و گفت: تلاش 
برای کم کردن نیاز انسان ها و در راستای 
فطرت انسانی، بسیار خوب است. هاشمی 
رفسنجانی، تأمین نیازهای زندگی مردم، 
به خصوص اقشار ضعیف را هدف تأسیس 
تأمین اجتماعی در سراسر دنیا خواند و افزود: 
نیازهای انسان به غذا، درمان، تحصیل، شغل 
و مسكن از ضروری ترین نیازهاست که اگر 
در  رقابت  با  برآورده شود، جامعه جهانی 

مسیر پیشرفت، به نتایج خوبی می رسد.
وی با اشاره به تبعیت هیأت همراه از 
کشورهای هند، کره و نپال، گفت: باید در 
سطح جهانی این مسأله را فرهنگ کنیم 
که کمک به همنوعان در هر حالتی خوب 
است و باید ملت ها و دولت ها در این راه 
تشخیص  مجمع  رئیس  نمایند.  تلاش 
مصلحت نظام با یادآوری گزارش های سال 
های قبل مسئولان سازمان ملل که ادعا 
می کردند »می خواهیم تعداد گرسنگان 
زمین را کم کنیم«، اظهار داشت: در اخبار 
متعدد می بینیم که گروه های زیادی از 
مردم کشورهای مختلف برای رسیدن به غذا 
و تأمین امنیت، متأسفانه مجبور به فرار یا 
مهاجرت از کشورشان می شوند که در این 
راه خطرات فراوان غرق شدن و کشته شدن 

را به جان می خرند.
شعار  به  اشاره  با  رفسنجانی  هاشمی 
یكی از نامزدهای انتخاباتی آمریكا که »من 
مهاجران را اخراج می کنم«، بیان کرد: این 
ادعای غیرانسانی در حالی مطرح می شود 
که مسئولان آمریكایی می دانند آن همه 
قدرت و ثروت را از طریق چپاول منابع ملت 
ها و تلاش های همین مهاجران به خصوص 

از کشورهای آفریقایی به دست آورده اند.
وی با اشاره به تجربه موفق کشورهای 
اسكاندیناوی، در اجرای تأمین اجتماعی، 
سازمان  مسئولان  و  کل  دبیر  به  خطاب 
تأمین جهانی، گفت: انتظار از شما این است 
که طرح و برنامه ای بریزید تا نیاز اولیه انسان 
ها در همه کشورها، به خصوص کشورهای 
فقیر تأمین شود. رئیس مجمع تشخیص 
توصیف  »خطرناک  با  نظام  مصلحت 
کردن عدم توجه به نیازمندان برای جامعه 
جهانی«، بیان کرد: جوانان عصبانی که به 
خاطر گسترش ابزار اطلاع رسانی، از همه 
چیز خبر دارند، به خاطر احساس تبعیض 
تبدیل به بمب های ساعتی در جهت تهدید 

امنیت جهانی می شوند.
هاشمی رفسنجانی افزود: یكی از عوامل 

مهم رشد کمی و کیفی تروریست ها، خشم 
مردم ناراضی از تبعیض های استعماری و 
چپاول ملت ها توسط استبدادگران است. 
وی با تشریح اوضاع ملت های گرفتار به وبای 
تروریست، در کشورهای عراق، افغانستان، 
پاکستان، سوریه، یمن، لیبی و حتی نیجریه 
و دیگر کشورهای آفریقایی، گفت: اگر ریشه 
ی فقر شدید که عامل بسیاری از اقدامات 
تروریستی است، خشكانده نشود، مطمئن 
باشید این میكروب از طریق تروریست ها در 

همه جای دنیا پخش می شوند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تأکید بر ضرورت تقویت قدرت اجرایی 
ملل،  سازمان  اجتماعی  تأمین  سازمان 
توضیح داد: باید از طریق رسانه ها، برنامه 
های خود را به گوش مردم در اقصی نقاط 
جهان برسانید تا هم از اقدامات شما خبردار 
شوند و هم به مسئولان کشورها هشدار 
دهید که برای رفع فقر کارهای عملی کنند.

اجتماعی  تأمین  رفسنجانی،  هاشمی 
را برای تعمیق امنیت جهانی مهم دانست 
و گفت: انسان گرسنه و بیكار هر اقدامی را 
برای خود توجیه می کند و اگر خواستار 
امنیت جهانی هستیم، راهش تقویت تأمین 

اجتماعی کشورها در جهت تأمین نیازهای 
ضروری زندگی انسان ها و خانواده هاست.

تلاش برای تأمین نیازهای مردم
وظیفه همه دولت هاست

»هانس هورست کنكلوسكی« دبیرکل 
اتحادیه بین المللی تأمین اجتماعی )ایسا( هم 
در این دیدار با ارائه گزارشی از اهداف سفرش 
به جمهوری اسلامی ایران، عنوان داشت: برای 
شرکت در سمینار فنی کارشناسان تأمین 
اجتماعی در منطقه جنوب آسیا با عنوان 
در محورهای  عملیاتی  و  اجرایی  »کارایی 
و  سازمانی  ساختار  انسانی،  منابع   ،IGT
گسترش ادامه پوشش« آمدیم که ایران در 
ارزنده ای  اجتماعی کارهای بسیار  تأمین 
انجام داده است. دبیرکل ایسا با ابراز رضایت 
از عملكرد سازمان تأمین اجتماعی در ایران، 
تأمین  المللی  بین  مسئولان  برای  گفت: 
اجتماعی، جای خرسندی است که جمهوری 
اسلامی ایران این موضوع را در قانون اساسی 
خویش آورده است. وی با اشاره به افزایش 
نیازمندان به خدمات تأمین اجتماعی در 
دنیا، گفت: ما هم امیدواریم تا سال 2030 
اقدامات خوبی برای ریشه کنی فقر انجام 
دهیم. کنكلوسكی با اشاره به »موافقت نامه 
بین کشورهای  که  پایدار«  توسعه  اهداف 
عضو سازمان تأمین اجتماعی به امضا رسیده، 
گفت: می دانیم که وظیفه همه دولت هاست 
که برای تأمین نیازهای مردم خود تلاش 
کنند و ما آماده ایم که به دولت ها در این 
مسیر کمک کنیم. دبیرکل ایسا، با بیان این 
جمله که »ساختار سازمان تأمین اجتماعی 
در سطح  گفت:  است«،  متفاوت  کشورها 
آسیا پوشش تأمین اجتماعی در کشورهایی 
مثل ایران و چین خیلی خوب است و باید 
از طریق همكاری اعضای سازمان و گسترش 
دامنه فعالیت ها به کشورهایی چون عراق و 

تاجیكستان، در راه کم کردن فقر بكوشیم.

آیت الله هاشمی در دیدار دبیرکل اتحادیه بین المللی تأمین اجتماعی؛

تأمین اجتماعی جدی گرفته می شد، شاهد فقردرجهان نبودیم

یادداشت

داوود  حشمتی

افشار  سلیمانی
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یک کارشناس:

برگ برنده ای در حوزه مسکن رو نشد
یک کارشناس مسكن معتقد است: طی دو سه سال اخیر بخش عمده انرژی سیاست گذاران 
مسكن صرف نفی عملكرد دولت های پیشین شد و با بدنه فعال در بخش مسكن ارتباط 

موثری صورت نگرفت.
سید رضا قهاری اظهار کرد: کسی منكر رکود بخش مسكن که ارمغان عملكرد دولت های 
قبل بود و در پایان دولت قبل رقم خورد نمی شود اما دولت یازدهم می توانست همفكری و 
همدلی فعالان و کارشناسان برای درمان رکود مسكن را بیشتر کند و سیاست های تشویقی 

بخصوص در حوزه تولید مسكن را به کار گیرد.
وی افزود: قطعا دولتمردان به تنهایی نمی توانند مشكلات عرضه و تقاضای مسكن را حل 
کنند. تجربه مسكن مهر نیز این موضوع را ثابت کرد که دولت نه باید مستقیما وارد تولید 
مسكن شود و نه مانعی برای فعالان این بخش ایجاد کند. دولت فقط باید نقش حامی و واسط 

را در جهت عرضه، تقاضا و گردش مالی بخش مسكن به انجام برساند.
این عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران با بیان این که ما مدام منتظر بودیم دولت 
برگ برنده ای در زمینه مسكن رو کند، گفت: نه تنها برگ برنده ای رو نشد بلكه روزنه های 

کوچكی هم که می توانست توسط بخش خصوصی ایجاد شود بسته شد.
به گفته قهاری، سیاست های مسكن نباید تحت تاثیر تفكرات جناحی قرار گیرد. وقتی 
از موضع سیاسی به مسائل اقتصادی نگاه می کنیم معمولا دچار اشتباه در تصمیم گیری 

می شویم. تولید مسكن نیز از جمله این اقدامات است.
وی با اشاره به قانون مالیات های مستقیم که طبق آن مسكن و ساخت و ساز مشمول 
مالیات می شوند خاطرنشان کرد: در شرایطی که ساخت و ساز در رکود کامل قرار دارد 
تصویب مالیات های مستقیم به جای اتخاذ سیاست های تشویقی راهی معكوس خواهد بود.

این کارشناس مسكن تاکید کرد: سیاست تنبیهی در شرایط رکود خود را نشان نمی دهد؛ 
چون در این شرایط تولید انجام نمی شود که مالیات به چشم بیاید. اما به محض آن که بخش 
مسكن وارد فاز رونق شود خود را نشان خواهد داد. مثل این است که یک نفر می خواهد بدود 
و شما دست و پای او را ببندید. این باعث می شود نتواند اصلا حرکت کند. سازندگان در دوره 
رکود نه تنها نمی توانند بدوند بلكه در تولید معمولی خود هم مانده اند؛ زیرا تعهداتی که بر 

دوش آنها گذاشته شده قدرت حرکتشان را سلب کرده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد

رشد 2۱ درصدی صادرات غیرنفتی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینكه مناطق آزاد باید به پایگاهی فعال در عرصه تولید 
و صادرات تبدیل شوند، گفت: از مسئولان منطقه آزاد ارس می خواهیم که در راستای توسعه 

تولید و صادرات گام های بزرگی بردارند.
محمدرضا نعمت زاده در شورای عالی اقتصاد مقاومتی استان آذربایجان شرقی با بیان اینكه 
خوشبختانه جهت گیری های ستاد اقتصاد مقاومتی از ابتدای سال جاری به نفع تولید و خروج 
از رکود بوده است، اظهار کرد: در سه ماهه اول سال جاری با رشد 4.2 درصدی در بخش 
صنعت روبرو بوده ایم که امیدواریم تا پایان سال این عدد به 5 درصد رشد برسد. وی توسعه 
صادرات را یكی از ماموریت های بخش صنعت در تحقق اقتصاد مقاومتی دانست و افزود: از 
طرف تولیدکنندگان متعهد شدیم که در سال جاری 10 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی را 
افزایش دهیم که در چهارماهه سال جاری شاهد رشد 21 درصدی صادرات غیرنفتی بوده ایم. 
وی خطاب به بانک های استان آذربایجان شرقی تاکید کرد: باید سرعت خود را در پرداخت 
تسهیلات به واحدهای تولیدی افزایش دهید تا پایان شهریورماه به تمام 7500 واحد تولیدی، 
تسهیلات موردنیاز اعطا شود تا بتوانند در راستای توسعه و رونق تولید، گام های اساسی بردارند 
و برای 15 هزار نفر در استان اشتغال ایجاد شود. نعمت زاده با اشاره به اینكه از ابتدای سال 
حدود 100 طرح نیمه تمام استان آذربایجان شرقی با اعتباری بالغ بر 340 میلیارد تومان 
تكمیل شده است، اظهار کرد: در کل کشور نیز حدود 2300 طرح نیمه تمام با اعتباری بالغ بر 
12 هزار میلیاردتومان و اشتغال زایی برای 30 هزار نفر تكمیل شده است. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به بروز برخی مشكلات در صنایع شیرینی و 
شكلات استان تاکید کرد: صنایع شیرینی استان که در کشور حرف اول را می زند با مشكلاتی 
در حوزه تأمین آرد و شكر مواجه شده بودند که با تدابیر لازم این مشكلات را حل کردیم. 
وی افزود: روز گذشته پروژه تولیدی الیاف شیشه در زنوز کلنگ زنی شد که امیدواریم تا 30 
ماه آینده با سرمایه گذاری بالغ بر 300 میلیاردتومان به اتمام برسد. همچنین روز گذشته دو 

شهرک صنعتی در اسكو و جوار شهرک شهید سلیمی کلنگ زنی کردیم.

معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی :

نخستین بار تراز تجاری کشور مثبت شد
معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت :نخستین بار درسال قبل وامسال تراز 

تجاری کشور مثبت شده که ازابتدای انقلاب اسلامی بی سابقه است.
سید حسین میرشجاعیان حسینی در نشستی با خبرنگاران  اظهارداشت  : در حالی که تراز 
تجاری خارجی کشور در سال 92 منفی بود در سال 94 برای اولین بار 900 میلیون دلار 
از واردات فراتر رفت و مثبت شد.وی افزود : در پنج ماهه نخست سال 95 ارزش صادرات 
غیرنفتی ایران با رشد 10 درصدی مواجه و واردات نیز کاهش یافت و بازهم با تراز تجاری 
مثبت مواجه هستیم.وی با اشاره به شرایط اقتصادی کشور بعد از روی کار آمدن دولت تدبیر 
و امید و همچنین بعد از برجام گفت : امسال خروج از رکود را داریم و البته به علت اینكه 
شاخص های اقتصادی معمولا به تدریج در زندگی مردم نمایان می شود طول می کشد تا 
مردم آن را احساس کنند.معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : بر اساس گزارش 
بانک جهانی در سال 2015 رتبه ایران در درآمد سرانه ناخالص ملی یک پله افزایش یافت و به 
رتبه 90 رسید. وی با بیان اینكه در شاخص سهولت انجام کسب و کار بیش از دولت یازدهم 
رتبه 152 دنیا را داشتیم ، گفت : این رتبه هم اینک به 118 رسیده است و امیدواریم امسال 
نیز کاهش یابد.میرشجاعیان به عملكرد دولت در تولید نفت اشاره کرد و گفت : در سال 94 
توانستیم به تولید 3 میلیون و 800 هزار بشكه نفت برسیم که 2 و نیم میلیون بشكه آن را 
صادر می کنیم.وی گفت : سهم نفت از بودجه در سال گذشته 33 درصد بود که در پنج ماهه 
نخست امسال این سهم به 20 درصد کاهش یافته استمعاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی با بیان اینكه سهم مالیات در بودجه در سال گذشته 39 درصد بود ، گفت : در 4 ماهه 
اول امسال این سهم به 57 درصد رسیده است.میرشجاعیان با اشاره به تک رقمی شدن نرخ 
تورم گفت : پیش بینی ما این است که نرخ تورم در شهریورماه باز هم کاهش یابد و به رقم 
8.7 درصد برسد.وی از راه اندازی سامانه ایران مجوز برای ساماندهی 1820 مجوز سازمان 
ها و وزارت خانه های مختلف در کشور خبر داد و گفت : تا کنون 1221 مجوز بررسی و 
شناسنامه دار شده است.معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : گام بعدی این 
است که مجوزهای غیرضروری ادغام یا حذف شود تا سرمایه گذاران و صاحبان کسب و کار 

راحت تر بتوانند کار اقتصادی کنند.
وی افزود : درپنج ماهه امسال 7 میلیارد دلار سرمایه خارجی مصوب شدکه تاکنون یک 
و شش دهم تا یک وهفت دهم میلیارد دلار ان جذب شده است .در مدت پنج ماهه اول 
سال جاری صادرات غیرنفتی کشورمان با 10 و 22 صدم درصد افزایش به 19 میلیارد و 108 
میلیون دلار رسید. این میزان در مدت مشابه پارسال 17 میلیارد و 336 میلیون دلار بود. 
همچنین واردات کشورمان به مرز 16 میلیارد و 709 میلیون دلار رسید که در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل 2 و 85 درصد کاهش نشان می دهد.

رییس انجمن انبوه سازان مسكن :

تقاضا برای مسکن هر سال چقدر
 افزایش می یابد؟

رییس انجمن انبوه سازان مسكن گفت:» برای افرادی که تازه ازدواج کرده اند،اقساط 
تسهیلات مسكن یكم هنوز بالاست.«

مجتبی بیگدلی، در رابطه با تسهیلات خانه اولی ها گفت:»حتی در آمریكا که بانک های 
این کشور کشورشان را به ورشگستگی کشاندند،اما گفتند اشكال ندارد. به خاطر اینكه مسكن 
صنعت پیشران است، مسكن  صنعتی است که  برای 70 درصد از گروه های شغلی جامعه 
ایجاد اشتغال می کند. « وی افزود:»چطور بانک ها 10 هزار میلیارد منابع خود را به صنایعی 
مانند خودروسازان و فولاد سازان وام می دهند،اما برای 20 میلیون  اظهار عجز می کنند. بعد 
تسهیلاتی مانند خانه اولی ها درست کردند که 80 میلیون پول مردم را در بانک حبس کرده، 
یكسال که پول بماند بعد تسهیلات بگیرید و آن زمان چندین برابر این پول را در عرض 12 

سال پس دهیم. با اقساطی که اصلا در توان مردم نیست. « 
رییس انجمن انبوه سازان مسكن با بیان اینكه باید تسهیلاتی که ارائه می شود به داد مردم 
برسد،در رابطه تسهیلات بالای خانه اولی ها نیز گفت:» مردم چقدر درآمد دارند که بتوانند 
این اقساط را پرداخت کنند؟ شخصی که تازه خانه می خرد یا ازدواج می کند چه مقدار درآمد 
دارد که در برابر 80 میلیونی که در بانک سپرده گذاری می کند،وام بگیرد؛ حداقل 2 الی 3 
برابر آن را باید برگرداند.«   بیگدلی عنوان کرد:» سالی یک میلیون ازدواج در کشور داریم، 
یعنی نیاز هر سال یک میلیون مسكن؛ افزایش این  میزان تقاضا درحالی که عرضه ای نباشد 
طی دو الی سه سال دیگر فاجعه می شود. اگر به همین ترتیب پیش بریم حتما سونامی 

ویرانگرمسكن اتفاق خواهد افتاد.«

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,907,000یک مثقال طلا

1,132,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,100,000سکه بهار آزاد ی

11,120,000سکه امامی

5,630,000نیم سکه

2,920,000ربع  سکه

1,810,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک  خبرداد:

7500 واحد صنعتی تا آخر شهریور تسهیلات دریافت می کنند
برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک درباره   معاون 
پرداخت تسهیلات به بنگاه های کوچک و متوسط، اعلام 
کرد: »تاکنون 1500 میلیارد تومان تسهیلات به 1814 

واحد صنعتی پرداخت شده است.«
فرشاد مقیمی در یک نشست خبری در حاشیه بازدید 
خبرنگاران از شهرک صنعتی عباس آباد، اظهار داشت: 
»در موضوع 7500 طرح،در جریان هستید که مكانیزم 
آن این گونه است که در کارگروه های استانی واحدها 
شناسایی و مورد بررسی قرار می گرفتند و در نهایت به 

بانک ها معرفی می شدند.«
را  تسهیلات  توانستند  که  »واحدهایی  افزود:  وی 
دریافت کنند و تا صبح دیروز 1814 واحد صنعتی 
توانستند از محل این تسهیلات بهره مند شوند؛ البته 
با گذشت زمان، سرعت ارائه خدمات افزایش یافته و 
پیش بینی ما این است که اگر به همین شكل مسایل 
بقیه هدف گذاری ها  پایان شهریورماه  تا  دنبال شود، 

صورت گیرد.«
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان این که مبلغ 
این تسهیلات در مجموع حدود 1500 میلیارد تومان 
است، تصریح کرد: »البته به این موضوع اشاره کنم که 
این طرح، پرداخت تسهیلات، نقطه پایان آن نیست، تازه 

نقطه آغاز آن است.«
که  رشدی  نرخ  به  توجه  »با  کرد:  عنوان  مقیمی 
مرکز آمار در رابطه با سه ماهه اول سال اعلام کردند، 
پیش بینی ما این است که در سه ماهه دوم سال رشد 

قابل توجهی به خود بگیرد.«
وی همچنین به طرح های مرتبط با موضوع اقتصاد 
مقاومتی در حوزه صنعت اشاره کرد و گفت: »در طرح 
رقابت پذیری تاکنون 47 درصد رشد داشته ایم؛ در این 
طرح پنج خوشه صنعتی هدف گذاری و امكان سنجی 

16 خوشه صنعتی دیگر هدف گذاری شده است.«
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران افزود: »در ارتباط با 

طرح رقابت پذیری، مقرر شده است 30 شرکت مدیریت 
صادرات راه اندازی شود و 100 هزار نفر از آموزش های 

مرتبط با این بخش برخوردار شوند.«
مقیمی متذکر شد: »تشكیل کنسرسیوم های صادراتی 
از جمله برنامه های دیگر این طرح است که تاکنون 43 

درصد پیشرفت داشته است.«
مقیمی در همین حال، به سهم صنایع کوچک در 
اشتغال صنعتی اشاره کرد و گفت: »35 درصد از اشتغال 
کشور مرتبط با بخش صنعت است که 43 درصد از این 
اشتغال صنعتی در بخش صنایع کوچک ایجاد شده 

است.«
وی افزود: »اکنون 780 شهرک و ناحیه صنعتی در 
کشور وجود دارد که بیش از 38 هزار واحد )از مجموع 
88 هزار واحد صنعتی کل کشور( در این شهرک ها و 

نواحی مستقرند.«
و شهرک های  ریزی صنایع کوچک  برنامه  معاون 
و  شرکت ها  وضعیت  به  اشاره  با  ایران  صنعتی 
سرمایه گذاران خارجی در حوزه تولید و صنایع کشور 
داشت:  اظهار  اقتصادی  ویژه  مناطق  احداث  روند  و 
»مناطق ویژه اقتصادی بر مبنای تولید احداث خواهند 

شد و باید زیرساخت های لازم برای آن مهیا باشد که 
در حال حاضر منطقه اقتصادی جاسک به عنوان منطقه 
ویژه اقتصادی به مجلس برای قانون گذاری رفته است، 
همچنین مناطق ازاد خرمشهر، اینچه برونو بانه نیز در 
وضعیت تبدیل به مناطق ویژه  اقتصادی با ویژگی های 

مورد نظر هستند.«
مقیمی همچنین با اشاره به وضعیت مالیاتی واحدهای 
صنعتی در داخل شهرک ها عنوان کرد: »متاسفانه شكل 
قوانین به گونه ای بود که واحدهای صنعتی مستقر در 
شهرک ها در حوزه مالیات دچار مشكل بوده اند، آن را 

ما از طریق پیش بینی در برنامه ششم حل کردیم و 
براساسی قانونی که تا سال 1396 به اجرا درخواهد 
آمد، شهرک های صنعتی نیز در حوزه تولید آن هستند 

مشمول 13 سال معافیت مالیاتی خواهند شد.«
وی درباره وضعیت استقرار اصناف در شهرک های 
صنعتی تصریح کرد: »اصناف به مرور در حال استقرار 
در شهرک های هستند؛ در حالی که این واحدها انواع 
مختلفی دارند و به عنوان اصناف صنعتی، خدماتی و... 
قابل دسته بندی هستند. تكلیف سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی با اصناف تولیدی مشخص است 
و به عنوان واحد تولیدی می توانند در شهرک ها مستقر 
شوند، ولی اصناف خدماتی هم با توجه به نحوه فعالیت 
خود به شهرک ها وارد می شوند تا خدماتی را که پیش 
از این ارائه آن از بیرون از شهرک ها تامین می شد از این 
به بعد از داخل شهرک ها و از طریق این اصناف قابل 
دسترسی باشند، البته بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شده شهرک های تخصصی اصناف نیز احداث خواهند 
شد تا اصناف به طور متمرکز بتوانند در آن مستقر 
شوند.« در ادامه، محسن غلامی، مدیر شهرک صنعتی 
عباس آباد نیز گفت: ساخت این شهرک در سال 1369 

به تصویب رسید و ساخت آن از سال 1372 آغاز شد.
وی مساحت کل این شهرک صنعتی را یک هزار و 
29 هكتار عنوان کرد و افزود: از کل 690 هكتار زمین 
صنعتی موجود در شهرک صنعتی عباس آباد، 666 

هكتار به تولیدکنندگان واگذار شده است.
غلامی در مورد صنایع فعال در این شهرک صنعتی 
گفت: صنایع فلزی، کانی غیرفلزی، نساجی، سلولوزی، 
الكترونیک، غذایی و شیمیایی، از جمله مهمترین صنایع 

فعال در شهرک صنعتی عباس آباد است.
وی با اشاره به اینكه تاکنون 2 هزار و 100 قرارداد 
واگذاری زمین منعقد شده است، تصریح کرد: هم اکنون 
یک هزار و 250 واحد صنعتی با اشتغال 27 هزار نفر در 
شهرک صنعتی عباس آباد فعال هستند که از این تعداد، 

59 واحد در بخش صادرات فعال هستند.

مدیرکل مسكن روستایی بنیاد مسكن انقلاب اسلامی می 
واحدهای  بهسازی  و  نوسازی  برای  تسهیلات  گوید، سقف 
مسكن روستایی با رشد 60درصدی به 180 و 200 میلیون 

ریال در دولت یازدهم افزایش یافته است. 
حمیدرضا سهرابی ، با بیان اینكه قبل از سال 1393 سقف 
تسهیلات برای نوسازی و بهسازی واحدهای مسكن روستایی 
125 میلیون ریال بود، گفت: سقف این تسهیلات در سال های 
1393 و 1394 به 150 میلیون ریال و از اوایل امسال با مصوبه 
هیات دولت سقف این تسهیلات به 180 و 200 میلیون ریال 
افزایش یافت. دوره بازپرداخت اقساط این تسهیلات 15 سال 
تعیین شده است.وی افزود: دو سال از این 15 سال مربوط به 
دوره مشارکت مدنی برای ساخت و نوسازی واحدهای مسكن 

روستایی است و 13 سال دیگر برای بازپرداخت مدت اقساط 
آن خواهد بود.

مدیرکل مسكن روستایی بنیاد مسكن انقلاب اسلامی ایران با 
اشاره به زمان پرداخت این تسهیلات یادآورشد: با معرفی بنیاد 
مسكن به بانک های عامل در صورتی که مدارک متقاضیان 
کامل باشد بانک ها بین 20 تا 30 روز تسهیلات خود را پرداخت 
می کنند.سهرابی با اشاره به مزیت های پرداخت تسهیلات 
برای بهسازی و بازسازی واحدهای مسكن روستایی، گفت: 
تاکنون 136 هزار میلیارد ریال )13 هزار و 600 میلیارد تومان( 
تسهیلات از طریق نظام بانكی با معرفی بنیاد مسكن انقلاب 
اسلامی برای بهسازی و بازسازی واحدهای مسكن روستایی 

پرداخت شده است.

این مقام مسوول در بنیاد مسكن انقلاب اسلامی تصریح کرد: 
هم اکنون تمام روستاییان برای نوسازی واحدهای مسكن خود 
می توانند از تسهیلات 180 میلیون ریالی بنیاد مسكن استفاده 

کنند.
و  مرزی  های  شهرستان  روستاهای  کرد  تاکید  سهرابی 
سواحل مكران می توانند 200میلیون ریال تسهیلات مسكن 

برای تخریب و نوسازی واحدهای فرسوده خود دریافت کنند.
**مقاوم سازی 40 درصد مسکن روستایی 

مدیرکل مسكن روستایی بنیاد مسكن انقلاب اسلامی ایران 
افزود: تا سال 1384 کمتر از 10 درصد خانه های روستایی در 
برابر زلزله وبلایای طبیعی مقاوم بودند، اما پرداخت تسهیلات 
روستایی برای بهسازی و نوسازی واحدهای مسكن روستایی 
سبب شده است هم اکنون بیش از 40 درصد واحدهای مسكن 

روستایی در برابر زلزله مقاوم شوند.
سهرابی با بیان اینكه به طور میانگین سالیانه 200 هزار 
واحد مسكن روستایی با استفاده از این تسهیلات نوسازی و 
یا بهسازی شده اند، گفت: بنیاد مسكن همواره تلاش کرده 
است این تسهیلات با سود 5 درصد و به سهولت به روستاییان 
متقاضی پرداخت شود.به گزارش ایرنا، سالیانه با معرفی بنیاد 
مسكن انقلاب اسلامی ایران 200 هزار واحد مسكن روستایی با 
پرداخت تسهیلات بانكی نوسازی و یا بهسازی می شوند و هم 
اکنون ساختمان های بسیاری از روستاهای کشور با استفاده از 

این تسهیلات نوسازی شده است.
بنیاد مسكن انقلاب اسلامی در دو برنامه پنج ساله چهارم 
واحد  نوسازی 2میلیون  و  بهسازی  کشور  توسعه  پنجم  و 
مسكونی روستایی را در دستور کار خود قرار داده است.براساس 
واحدهای  تعداد   1390 سال  مسكن  و  نفوس  سرشماری 
مسكونی روستایی کشور پنج میلیون و 172 هزار و 594 واحد 
بوده است. از این تعداد 9.5 درصد دارای ساختار اسكلت فلزی، 
11.1 درصد بتون آرمه، 78.7 درصد سایر و 0.7 درصد اظهار 

نشده است.

مدیرکل مسكن روستایی بنیاد مسكن خبرداد: 

رشد 60درصدی سقف تسهیلات بازسازی مسکن روستایی 
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داستان تكراری ذوق و هزینه  در ورزش ایران

مسوولان توریست و توریست های
 بدون مسوولیت!

در جریان رقابت های المپیک 2016 برخی مسئولان فدراسیون ها و مدیران ورزشی در 
قالب کاروان ایران به ریو اعزام شده بودند بدون اینكه ضرورت حضورشان در ریو احساس 
شود، اما در آن سو نبودند مربیان و افرادی که نبودشان به شدت احساس می شد. این 
موضوع در سال های گذشته همواره داستان ثابت اکثر سفرهای برون مرزی تیم های 

ورزشی ایران بوده است. داستانی بس هزینه ساز و البته پرطمطراق!
برخی روسای فدراسیون ها و مدیران ورزشی سفر با تیم های مختلف ملی در رویداد های 
بین المللی را به هیچ وجه از دست نمی دهند، بدون اینكه نقش موثری در این همسفری 
داشته باشند. این اتفاق در طی سالیان گذشته و در اکثر رشته های ورزشی ایران مشاهده 
شده و هم چنان نیز ادامه دارد. سفرهای کوچک و بزرگ. از سفر برای کسب سهمیه تا 
سفر برای کسب افتخار. فرقی ندارد. شاید مهم ترین نكته اش این است که قاره  و کشورش 

چشم نوازتر باشد و مدت ماموریتش طولانی تر.
متاسفانه در جریان بازی های المپیک 2016 هم شاهد رفت و آمد مدیران مختلف 
ورزشی به ریو بودیم که هنوز علت حضور آنها در المپیک مشخص نشده یا حداقل تاثیر 
حضور آنها برای ما عیان نشده است. به نظر می رسید این افراد بیشتر به عنوان توریست به 

برزیل رفته بودند تا به عنوان مدیر ورزشی و موثر به حال کاروان.
در مقابل  افرادی که به هیچ عنوان سفر دو هفته ای المپیک را از دست ندادند، محمود 
گودرزی وزیر ورزش و جوانان برخلاف اسلافش در ایران ماند تا نشان دهد مانند برخی 
افراد، چمدان به دست به مدیریت ورزش نیامده و حب سفر ندارد. گودرزی حداقل در این 
موضوع به همه منتقدان همیشگی اش ثابت کرد که به دنبال کارنامه سازی در سفرهای 
خارجی نیست، هرچند که به عنوان فرد اول ورزش کشور حضورش در ریو در مواقعی 
ضروری می نمود اما او بر سر حرفش ماند تا به قول خودش کاروان ایران در المپیک تنها 
یک فرمانده داشته باشد و اختلافات مدیریتی المپیک لندن و بی آبرویی مجددی برای 

ورزش ایران رخ ندهد.
در جریان برگزاری المپیک 2016 بعضی از روسای فدراسیون ها  و افراد دیگری هم 
بودند که سفر کردن شان به بزریل خیلی ضروری نبود و می توانستند با دادن آی دی کارت 
و سهمیه سفرشان به یک مربی یا فرد متخصص دیگر، کمكی به رشد و توسعه رشته 
ورزشی شان کرده باشند مانند کاری که سرپرست فدراسیون جودو انجام داد. درحالی که 
او می توانست مانند همه روسای فدراسیون های ورزشی به عنوان سرپرست جودو به ریو 
برود اما قید حضورش در المپیک را زد و سهمیه اش را به محمدرضا رودکی مدیر تیم های 

ملی جودو داد تا او همراه تیم ملی به رقابت های المپیک برود.
شاید برخی روسای فدراسیون ها  که خودشان واقف بودند در المپیک کاری از دست شان 
بر نمی آید، می توانستند با کمی از خود گذشتگی آی دی کارت خود را به فردی بدهند که 
حضورش مفیدتر باشد تا حداقل ورزشكارانش بدون مربی قدم در میدان مبارزه نگذارند 

اما دریغ از این از خود نگذشتن ها.
نباید فراموش کرد که در این میان بودند روسای فدراسیون هایی که ورزشكاران شان 
در هفته دوم مسابقه داشتند اما به همراه برخی همراهان چندین روز زودتر و بدون 
ورزشكار راهی ریو شده بودند تا رژه و مراسم افتتاحیه و شاید هم لبخند مقابل دوربین های 

تلویزیونی را از دست ندهند.
داستان رفتن افراد غیرضروری به رویدادهای بین المللی و بزرگی چون بازی های 
آسیایی و المپیک همیشه عنصر جدا نشدنی از ورزش ایران بوده و هست اما باید بالاخره 
روزی برای این وضعیت پایانی وجود داشته باشد، آن هم در شرایطی که مشكلات مالی 
گریبانگیر ورزش ایران بوده و هست و این اعزام ها جز بار مالی هنگفت هیچ عایدی برای 

ورزش ایران نداشته و نخواهد داشت.
کار ورزش ایران در المپیک 2016 تمام شد اما اعزام های برون مرزی ورزش کشور 
تمامی ندارد. ورزش کشور از الان باید برای حضور موفق در بازی های آسیایی 2018 و 
المپیک 2020 آماده شود که قطعا و ضرورتا انجام این کار نیز مستلزم مدیریت هزینه 
است. امید است که با توجه به این مهم، شرایط در آینده به گونه ای ترسیم شود که در 
اعزام های بعدی تیم های ورزشی، همواره به دنبال اعزام موثرترین ها باشیم نه اینكه به بهانه 
مدیر و مسوول بودن افراد، تنها کاروان های ورزشی را حجیم تر کرده و بار مالی هنگفتی را 

به بیت المال دولت اسلامی تحمیل کنیم.

سیامند رحمان:

 دنبال ثبت رکورد بالای 300 کیلوگرم
 در ریو هستم

قوی ترین معلول وزنه بردار سنگین وزن پارالمپیک، گفت : به دنبال کسب مدال طلای 
پارالمپیک و سپس ثبت رکورد بالای 300 کیلوگرم در بازی های پارالمپیک 2016 ریو 

هستم.
سیامند رحمان، قوی ترین معلول وزنه بردار سنگین وزن پارالمپیک، درباره آخرین 
وضعیت خود برای شرکت در بازی های پارالمپیک ریو، اظهار کرد: در طی یک سال و نیم 
گذشته با تمرینات پی در پی و مدارکی که در اردوهای مختلف داشتم، در مرز آمادگی 
خوبی رسیدم و هم اکنون منتظر هستم تا 24 شهریور ماه برسد و دوباره برای کشورم 

افتخار  آفرینی کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که چقدر تصور می کنید با زدن رکورد بالای 300 کیلوگرم 
این رکورد رویایی را در گینس ثبت کنید، توضیح داد: من برای زدن هر رکوردی تابع 
نظر کادرفنی و مربیان خود هستم که چه وزنه ای را برای من در پارالمپیک انتخاب  کند. 
البته با توجه به این که شرایط از نظر داوری در برزیل حساس شده است، در ابتدای امر 
طلا مهم تر است. باید پیش از فكر کردن به رکورد زنی، طلای خود را قطعی کنم و سپس 
رکورد خود را بزنم. به  هر حال زدن رکورد بالای 300 کیلوگرم بستگی به شرایط ریو دارد 

که اتفاقی رخ ندهد.
سیامند رحمان اضافه  کرد: تمام تلاشم بر این است در طی یک سال و نیم اردویی که 
داشتم و تمرینات سخت و فشرده ای که پشت سر گذاشتم، با عملكرد موفقم خستگی از 
تنم خارج شود. البته تصور می کنم این دوره سخت تر از لندن است و باید با تمرکز روی 

وزنه های خود سعی کنم به قولی که دادم، عمل کنم.
وی رکورد خود را در لندن 280 کیلوگرم عنوان کرد و افزود: با توجه به این که در 
پارالمپیک لندن رکورد 280 کیلوگرم را هم به نام خود ثبت کردم، در این دوره از 
بازی های پارالمپیک بسته به شرایط و نظر کادرفنی تلاش خواهم کرد تا رکورد بالای 

300 کیلوگرم را بزنم.
قوی ترین معلول وزنه بردار سنگین وزن پارالمپیک در ادامه در پاسخ به این پرسش که  
فكر می کنید تا چند سال در پارالمپیک حضور داشته باشید، در این زمینه  بیان  کرد: تا 
جایی که بتوانم برای کشورم افتخار آفرینی کنم، اما اگر کسی باشد که 10 کیلوگرم کمتر 
از من وزنه بزند، حتماً جای خود را به فرد جوانتری می دهم. قرار نیست سیامند رحمان 

همیشه وزنه بزند.
وی با بیان این که حق بهداد سلیمی را در برزیل خواهم گرفت، خاطر نشان کرد: به 
دنبال زدن رکورد خوب و تاریخی در ریو هستم. البته پیش بینی این که چه وزنه ای آنجا 
خواهم زد، مشخص نیست. اما مهم آن است که وزنه درست و بدون خطایی را بزنم تا 
داوران و هیات ژوری آن حقی را که از بهداد سلیمی گرفتند از من نیز نگیرند. بنابراین 

سعی خواهم کرد با ارائه بهترین عملكرد حق بهداد سلیمی را در ریو بگیرم.
سیامند رحمان در پایان تاکید کرد: کل عملكرد و یک سال و نیم من در ریو در یک 
ساعت خلاصه می شود. امیدوارم که با وزنه درست و خوبی که می زنم، علاوه بر کسب 

مدال طلا، رکورد تاریخی خود  را نیز بزنم.

چرا فقط کادر فنی مقصر است؟

اظهار نظر عجیب وزیر ورزش 
در مورد ناکامی تکواندو

وزیر ورزش درحالی در اظهار نظری عجیب توپ ناکامی مطلق تكواندو مردان در المپیک 
ریو را به زمین کادر فنی انداخت که به اعتقاد کارشناسان مشكلات مدیریتی تاثیر زیادی 

در این ناکامی داشت.
محمود گودرزی یكشنبه هفته جاری در حاشیه بازدید از اردوی تیم والیبال نشسته  
بانوان در پاسخ به این سؤال که آیا فدراسیون تكواندو با توجه به نتایج ضعیف این رشته در 
المپیک تغییرات خواهد داشت یا خیر، گفت:» خیر این مسئله دست ما نیست. اتفاقا خانم 
علیزاده کار بزرگی در ریو انجام دادند ولی در مورد آقایان باید آسیب شناسی شود که چرا 
چنین نتایجی کسب شده است. ممكن است در کادر فنی آقایان  تغییرات به وجود بیاید 
که آن را هم من نمی دانم ولی امیدوارم این موضوع توسط فدراسیون بررسی شود ولی 

در مورد تغییرات در تكواندو همه چیز بسته به اساسنامه است و وزارت دخالتی ندارد.«
در این خصوص ذکر چند نكته برای اطلاع وزیر ورزش و جوانان که از جنس ورزش 
است و کلیه مسائل مربوط به فدراسیون ها را به خوبی پیگیری و آنالیز می کند، ضروری 

به نظر می رسد.
اول: چگونه است که وزیر ورزش در برخورد با برخی فدراسیون هایی مانند کاراته، 
اتومبیلرانی، جودو، اسكی و.. برای تغییرات نیازی به اساسنامه و نظر مجمع ندید و با استعفا 
دادن روسای فدراسیون یاد شده کاری که می دانست صحیح است را انجام داد،  ولی در 
مورد تكواندو آنچنان قانون مدار شده که فقط به اساسنامه توجه دارد؟ نكته اینجاست که 
شخص رئیس فدراسیون برای تغییر در راس هیات های استانها توجه ای به اساسنامه 

ندارد.
دوم: وزیر ورزش در حالی کادر فنی را مقصر داستان غم انگیز ناکامی تكواندو مردان 
دانسته که ظاهرا فراموش کرده تكواندو ایران با همین کادر فنی در یكی دو سال گذشته 
بهترین نتایج را کسب کرده است؛ از قهرمانی آسیا 2014 ازبكستان گرفته تا قهرمانی 
2015 جهان در روسیه و نتیجه درخشان در بازیهای آسیایی 2014 که تیم مردان از 

شش فرصت صاحب 4 طلا شد!
سوم: قصد دفاع از کادر فنی تیم ملی تكواندو را نداریم، چرا که معتقدیم آنها نیز در این 
ناکامی تاریخی جزو مقصران هستند و کارنامه آنها و دلایل این ناکامی بزرگ باید در جای 
خود مورد تجزیه و تحلیل فنی قرار بگیرد، ولی چرا نقش پر رنگ رئیس فدراسیون تكواندو 
و مدیر سازمان یک نفره تیم ملی که این روزها ترجیح می دهد سكوت مطلق اختیار 
کرده و کمتر در محافل رسانه ای آفتابی می شود در این نتیجه نادیده گرفته شده است؟

همانطور که قبلا بارها توسط کارشناسان مورد اشاره و تاکید قرار گرفته تكواندو مردان 
زمانی در ریو باخت که پس از شكست بحث برانگیز فرزان عاشورزاده مقابل حریف بی 
نام و نشان مراکشی، رئیس باتجربه فدراسیون عنان اختیار از دست داد و بازیكنان تیمش 
که همگی صاحب بالاترین رنكنیگ جهانی است را فاقد »روح المپیكی« دانست. شكست 
مهدی خدابخشی مقابل میلاد بیگی از آذربایجان و حرفهای عجیب پولادگر و »خائن و 
مزدور«  خواندن مهماندوست و شاگردش ضربه سنگین دیگری بر پیكر بی رمق کادر فنی 

و تنها بازیكن باقی مانده تكواندو یعنی سجاد مردانی وارد کرد.
سجاد باتجربه که رفته بود اولین و شاید آخرین حضور المپیكی اش را با طلا جشن 
بگیرد، چنان با استرس مقابل حریف انگلیسی مبارزه کرد که اگر لطف داوران نبود و امتیاز 
درست چهارم تكواندوکار انگلیسی خطا اعلام نمی شد کار اصلا به راند چهارم و امتیاز 

طلایی نمی کشید.
آقای وزیر باید قبول کنید تكواندو مردان پیش از آنكه به دانش فنی مربیان »تا قبل از 
المپیک موفق« خود ببازد به حرف های ناپخته مدیر با تجربه و پخته اش باخت. به مدیر 
سازمان تیم ملی اش باخت که در این سالها چنان رفتار کرده که دایره فنی تیم ملی تكواندو 
به چند نفر خاص و همسو! محدود شود، مردی که در همه سفرهای خارجی تكواندو یک 

پای ثابت است، اما خروجی کارش معلوم نیست، چیست؟
آقای دکتر گودرزی لطفا از رئیس فدراسیون تكواندو بپرسید آیا بهتر نبود بجای 
غلامحسن ذوالقدر یک روانشناس اعزام می شد تا هم روحیه از بین رفته ملی پوشان را 
احیا کند و هم نكات لازم را به شخص ایشان  تذکر می داد و می گفت که بی روح خواندن 
بازیكنان و مزدور خواندن مهماندوست، جایش در کنار »شیاپچانگ« ریو نیست و بقول 

معروف هرسخن جایی و هر نكته مكانی دارد!  
خوشبختانه در این دوره از بازیها رقابتهای تكواندو در بهترین شرایط فنی و داوری برگزار 
شد تا هیچ بهانه ای برای فدراسیون تكواندو در توجیه عملكرد ضعیف باقی نماند و دیواری 

کوتاه تر از کادر فنی، اعضای تیم ، جورسانه ای و... برای این منظور پیدا نشود.
آیا وزیر ورزش و جوانان از رئیس فدراسیون تكواندو به عنوان زیر مجموعه خود سئوال 
کرده است که اتاق فكر فدراسیون کجا و با حضور چه نفراتی تشكیل می شود؟ جایگاه 
کمیته فنی فدراسیون کجاست و چه عملكردی در این سالها داشته است؟ بررسی نتایج 
ضعف در 2012 لندن چگونه صورت گرفت که به حذف هر سه تكواندوکار کشورمان در 

2016 ریو انجامید؟
در پایان جامعه تكواندو کشور انتظار دارد وزیر ورزش و جوانان توجه ویژه ای به تكواندو 
داشته باشد و بر اساس واقعیات و در مشورت با کارشناسان امر در مورد این رشته بررسی 
و تصمیم گیری نماید و امیدورایم فشارهای بیرونی دلیل اصلی بیان آن جملات در بازدید 

از اردوی والیبال نشسته نباشد.

مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 - روسیه

ایران ـ قطر،حمله یوزها به شکار اول

اقدام عجیب فدراسیون تیراندازی؛ 

حضور در تیم ملی جوانان روزی 50 هزار تومان!

تیم ملی فوتبال کشورمان در اولین گام خود برای صعود به 
جام جهانی 2018 روسیه باید به مصاف قطر برود.

دیدار با قطر نقطه آغاز است. آغازی برای رسیدن به جام 
جهانی و البته برای آغاز دوباره فوتبال ایران؛ فوتبالی که حالا 
با ستاره های جوانی که دارد، هدفش نه فقط رسیدن به 
جام جهانی، بلكه حضور موفقیت آمیز و صعود به دور دوم 
مهم ترین گردهمایی فوتبال دنیاست. صعود از مرحله گروهی 
جام جهانی می تواند آغازی دوباره برای فوتبال ایران باشد؛ 
درهای جدیدی به روی برترین تیم آسیا باز کند تا حضور در 
رتبه نخست آسیا فقط روی کاغذ نباشد و موفقیت در زمین 

فوتبال هم برای فوتبال ایران شكل بگیرد.
تیم ملی فوتبال کشورمان در پنجمین سال حضور کارلوس 
کی روش در ایران، کار خود را در مرحله نهایی انتخابی جام 
جهانی 2018 روسیه آغاز خواهد کرد. در گروه A منطقه 
آسیا و با حضور تیم های کره جنوبی، ازبكستان، قطر، چین 
و سوریه که می تواند گروه نسبتاَ مناسبی برای کی روش و 
شاگردانش باشد. گروهی که در مقایسه با گروه B شرایط 
نسبتاَ مناسب تری دارد، اما نكات زیادی در آن نهفته است. 
شاگردان کی روش چهار سال پیش در گروهی بودند که 
کره جنوبی، ازبكستان، قطر و لبنان در آن حضور داشتند و 
موفق شدند در این گروه به عنوان صدرنشین بلیت برزیل را 
تهیه کنند و حالا گروهی مشابه، اما متفاوت کمی کار را برای 

گرفتن بلیت روسیه سخت کرده است.

اولین قدم مصاف با تیم ملی قطر است. تیمی که میزبان 
جام جهانی 2022 خواهد بود و هزینه زیادی برای فوتبالش 
کرده است. قطری ها برای اینكه پیش از میزبانی شان بتوانند 
یک بار تجربه حضور در جام جهانی را داشته باشند و طعم 
این مسابقات را بچشند، برای حضور در مسابقات انتخابی 
جام جهانی حسابی دست به جیب شده اند. جذب بازیكنان 
خارجی و دادن ملیت قطری به آنها قطر را به تیمی قدرتمند 
تبدیل کرده و حالا کی روش به آنها نام ستارگان جهان را 
داده است. ستارگان جهان باید در ورزشگاه آزادی مقابل تیم 
ملی ایران قرار بگیرند. تیمی پر غرور که شاید آغاز راهی که 
امروز در آن قرار دارد، از جام ملت های 2015 استرالیا بود. 
تیمی که کی روش پس از جام جهانی 2014 برزیل تصمیم 
گرفت با جوان کردنش مسیر را برای صعود به جام جهانی 
2018 هموارتر کند و حالا همان بازیكنان جوان ستاره های 
امروز تیم ملی هستند. بازیكنانی چون سردار آزمون، علیرضا 
جهانبخش، سعید عزت اللهی، مهدی ترابی، میلاد محمدی و... 
که هرکدام در مقطعی خاص به تیم ملی اضافه شدند تا در 
کنار بازیكنان باتجربه ای چون آندرانیک تیموریان، سیدجلال 
حسینی، اشكان دژاگه، رضا قوچان نژاد و... کابوسی وحشتناک 

برای حریفان باشند.
تیم ملی فوتبال کشورمان آخرین باری که مقابل قطر قرار 
گرفت، جام ملت های 2015 استرالیا بود. دیداری که با یک 
گل به سود تیم ملی به پایان رسید و تک گل آن را سردار 

آزمون، استثنایی وارد دروازه این تیم کرد. تیمی که حالا با تیم 
جام ملت ها تفاوت های زیادی دارد و قدرت بیشتری گرفته 
است. در مرحله اول انتخابی جام جهانی هم با قدرت ظاهر 
شد تا نشان دهد می خواهد یكی از مدعیان جدی صعود به 
جام جهانی باشد. شاید همین مسئله و قدرت بسیار بالای 
قطر در حال حاضر باعث شده تا کی روش از طوفان ها یادی 
کند. طوفان هایی که شاگردانش باید در مسیر جام جهانی 
از آنها عبور کنند تا به قله برسند. قله ای که کی روش آن را 
جام جهانی می نامد و البته می گوید که حضور در جام جهانی 
یعنی صعود به بلندترین قله دنیا؛ یعنی صعود به اورست. اولین 
طوفان در مسیر فتح قله اورست تیم ملی قطر است که امید 
زیادی می رود ایران با قدرت از اولین طوفان عبور کند. حالا که 
همه کشور از جمله دولت، وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال، 
باشگاه ها، رسانه ها، هواداران و... برای موفقیت تیم ملی همدل 
شده اند، شاگردان کی روش هم باید مشت اول را محكم تر 
بزنند تا حساب کار دست سایر حریفان هم بیاید. این بار ایران 
باید طلسم را بشكند و دومین صعود پیاپی به جام جهانی 

را رقم بزند.
 برنامه اولین هفته مسابقات انتخابی جام جهانی 2018 

روسیه در گروه A منطقه آسیا به شرح زیر است: 
 کزه جنوبی - چین، ساعت 14
ازبكستان - روسیه، ساعت 14

ایران - قطر، ساعت 21، ورزشگاه آزادی

فدراسیون تیراندازی در اولین اردوی بعد از المپیک از جوانان حاضر در اردو هزینه می گیرد.
پس از المپیک لندن که الهه احمدی به عنوان ششمی دست یافت امید می رفت نگاه ها 
به این رشته تغییر کند. تیراندازان خود را بارها در رقابت های مختلف ثابت کردند، اما باز هم 
تدارک مناسبی برای المپیک ریو نداشتند و شد آنچه نباید می شد. الهه احمدی در آستانه 

کسب مدال باز هم عنوان ششمی خود را تكرار کرد. نجمه خدمتی نیز در تفنگ سه وضعیت 
به فینال رسید، اما به عنوان هشتمی بسنده کرد. شاید آن روزهایی که تیراندازان از مشكل 
کمبود فشنگ صحبت می کردند اگر مشكلات بر طرف می شد حالا در تیراندازی هم مدال 

المپیک داشتیم.
در شرایطی که اردوهای تیم ملی جوانان و بزرگسالان در محل فدراسیون برپاست، خبرهایی 

نا امید کننده ای از اردوها به گوش می رسد.
فدراسیون تیراندازی پیش از این بارها چند تن از ملی پوشان تیراندازی را با هزینه شخصی به 
مسابقات اعزام کرده است. اما این بار این فدراسیون دست به اقدام عجیبی زده و برای تیراندازان 

جوان اردویی با هزینه شخصی بر پا کرده است.
تیراندازانی که آینده ساز این رشته هستند باید روزی بیش از 50 هزار تومان هزینه کنند تا 
در اردوها بمانند. هرکس این پول را ندهد در اردو نیز جایی ندارد زیرا فدراسیون هزینه بر پایی 
اردو ندارد. هر تیرانداز برای اردوی 10 روز باید 500 هزار تومان برای غذا، خوابگاه، ساچمه و 
فشنگ هزینه کند. این در حالیست که خوابگاه فدراسیون تیراندازی متعلق به این فدراسیون 

است و حتی با اجاره خوابگاه به رشته های دیگر از این خوابگاه در آمد زایی هم می کند.
گرفتن هزینه خوابگاه از تیراندازنی که از سوی خود فدراسیون دعوت شدند، جای سوال دارد.

بیشتر نفرات حاضر در اردوی تیم ملی تیراندازی جوانان از چهره های پر امید این رشته 
هستند. پای صحبت آنها که می نشینی همگی می گویند از هزینه کردن در این رشته خسته 

شده اند و حتی می خواهند این رشته را کنار بگذارند.
رشته ای که باید از حالا به فكر المپیک توکیو 2020 باشد اما شروع بدی برای المپیک داشته 

است و جوانانی که امید حضور در المپیک بعدی را دارند از حالا باید نگران هزینه ها باشند.

 بازی با قطر آخر دنیا نیست

کی روش:امروز آغاز راه جشن جام جهانی خواهد بود 
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: بازی با قطر 
آخر دنیا نیست و ما بازی های دیگری را هم خواهیم 

داشت
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از دیدار 
تیم های ملی ایران و قطر در مرحله انتخابی جام جهانی 
2018 روسیه اظهار داشت: به همه شما خوش آمد 
می گویم. از فردا کار ما در راه جام جهانی آغاز خواهد 

شد. فردا آغاز راه جشن جام جهانی خواهد بود.
امیدواریم با کمک هواداران 3 امتیاز را از آن 

خود کنیم
وی در ادامه افزود: مطلع هستید که بازی دشواری 
را در گام نخست مقابل قطر در پیش داریم. تیمی که 
دوران آماده سازی خوبی داشته و بازی های تدارکاتی 
بسیار خوبی را پشت سر گذاشته است، اما امیدواریم 
با کمک هواداران که ورزشگاه آزادی را پر می کنند سه 

امتیاز را از آن خود کنیم.
وظیفه ندارم کسانی را که گمراه هستند، 

روشن کنم
کی روش در مورد دوملیتی بودن بازیكنان قطر و 
شرایط دیدار مقابل این تیم گفت: باید در ابتدا مطلبی را 
شفاف بگویم. صحبت هایی که در روزهای اخیر داشتم، 
ربطی به صحبت های امروزم ندارد. اگر شخصی توانایی 
گوش دادن مسائل را به خوبی ندارد، بنده به عنوان 
سرمربی تیم ملی هستم و وظیفه ندارم کسانی را که 

گمراه هستند، روشن کنم.
نتیجه است که ارزش تیم ها را تعیین می کند

وی ادامه داد: بیایید در مورد بازی صحبت کنیم. هیچ 
تیمی در جهان قبل از آن که بازی شروع شود، نمی 
تواند خودش را برنده بازی بداند. نتایج گذشته، متعلق 
به گذشته است اما نتیجه و ارزش ما، به بازی های آینده 
بستگی دارد. دست آخر نتیجه است که ارزش تیم ها 

را تعیین می کند.
ما باید به فکر دستاورد خودمان باشیم

 نه اینکه قطری ها چه می کنند
وی افزود: در درجه دوم با تمام احترامی که برای 
قطر و رویارویی با این تیم قائلم، باید بگویم به خوبی از 
آماده سازی این تیم مطلع هستیم. سیاست خاصی که 
قطری ها دارند به ما ارتباطی ندارد و این مسئله به خود 
آنها مرتبط می شود. ما باید به فكر دستاورد خودمان 
باشیم و برای آینده ایران اقدامات لازم را انجام دهیم. 

اینكه قطری ها چه کاری می کنند به ما ارتباطی ندارد.
قطری ها استحقاق احترام و قدردانی را دارند

سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان خاطرنشان کرد: 
مطلبی که ما درباره قطر می دانیم این است که آنها 
آماده سازی خوبی داشته اند، از بازیكنان خوبی بهره 
می برند، کادرفنی خوبی دارند و ما برای آنها احترام قائل 
هستیم. ما مقابل آنها قرار می گیریم تا در زمین بازی 
بهترین فوتبال مان را انجام دهیم. باید در 90 دقیقه 
بجنگیم تا به اهدافی که داریم دست پیدا کنیم آن هم 
مقابل تیمی که دقیقاً مثل ما سعی می کند در جام 
جهانی روسیه حضور داشته باشد. آنها با کارهایی که 
انجام داده اند موفق شده اند جام جهانی 2022 را به آسیا 

بیاورند و باید به این دلیل از آنها قدردانی کنیم. باید از 
آنها قدردانی کرد که با کارهایی که انجام دادند و با 
سرمایه گذاری شان توانستند جام جهانی را به این قاره 
بیاورند. قطری ها نه تنها استحقاق احترام را دارند بلكه 

باید از آنها قدردانی نیز صورت بگیرد.
برای انتخاب ترکیب اصلی تیم ملی

 سردرد گرفتم
کی روش در واکنش به این مسئله که آیا می تواند 
درباره ترکیب تیم ملی ایران و نقاط ضعف و قوت 
تیمش صحبت کند، گفت: آخرین خبری که می توانم 
به شما بدهم این است که بازیكنان تا شب گذشته که 
در اردو بودند در سلامت کامل به سر می برند. آنها پر از 
اشتیاق هستند و همین مسئله باعث شده من سردرد 
بزرگی بگیرم و حتی برای کاهش سردردم دارو مصرف 
کردم، چون انتخاب بازیكنان از 25 بازیكن حاضر در 
اردو که همه آنها کاملًا آماده بازی فردا هستند بسیار 
سخت است. 25 بازیكنی که سراسر اشتیاق و تعهد 

هستند و برای بازی فردا آماده اند.
امیدوارم در پایان بازی هواداران ایرانی 

شادمان باشند
وی تصریح کرد: بازیكنان من مردان فوتبال ایران 
هستند که در گذشته هم ثابت کردند وقتی با نگرش 
وارد زمین می شوند می توانند  انگیزه ای که دارند  و 
عشق واقعی و تعهدشان را به کشورشان ثابت کنند، 
همان طور که این عشق را در گذشته ثابت کردند، فردا 
هم آن را نشان خواهند داد. اما درباره ترکیب ایران 
چیزی نمی توانم بگویم چون دوستان قطری اینجا 
حضور دارند اما درباره ترکیب قطر دقیقا می توانم 11 

بازیكن آنها را نام ببرم. امین دروازه بان آنهاست، خوخی 
در خط دفاع حضور دارد، بالیف، کریم مادیوس، تاباتا، 
سباستین سوریا و... بازیكنان ترکیب اصلی قطر هستند، 
فقط امیدوارم شاهد مسابقه خوبی باشیم و مهمترین 
مطلبی که می خواهم در انتهای صحبت هایم بگویم 
این است که فردا همه هواداران مان پس از پایان بازی 

شادمان باشند.
بازی با قطر فقط 10، 15 دقیقه ابتدایی

 بازی ما  در راه جام جهانی است
اینكه  سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان درباره 
استعدادهای ایران و قطر را به چه شكل می بیند و آیا 
به نظرش استعدادهایی مانند آندرانیک تیموریان که 
در ترکیب تیم ملی ایران دیده می شود برای صعود به 
جام جهانی کافی نیستند و نقاط ضعف و قوت دو تیم 
به چه شكل است، گفت: در این ماجرا شكی نیست 
که ما به نقاط قوت خودمان اعتقاد داریم، همچنین 
به داشته های مان اعتقاد داریم، همین طور باید در نظر 
داشته باشیم که بازی با قطر قسمتی از بازی های پیش 
روی ماست، چون ما کره جنوبی، چین، ازبكستان و 
سوریه را هم پیش رو خواهیم داشت و اگر بازی های 
مقدماتی جام جهانی را 90 دقیقه بگیریم بازی با قطر 
فقط 10، 15 دقیقه ابتدایی بازی است که می تواند 

منجر به صعود ما در پایان مسابقات باشد.
 بازی با قطر آخر دنیا نیست

کی روش در خاتمه خاطر نشان کرد: بازی با قطر آخر 
دنیا نیست و ما بازی های دیگری را هم خواهیم داشت، 
ضمن اینكه بعد از پنج سال راهكارهای مهمی در تیم 
ملی ایران داریم و نقاط قوت را به خوبی می شناسیم، 

برای پست های مختلف می توانیم تغییرات صورت دهیم 
بدون اینكه در تداوم موفقیت های ما خللی ایجاد شود، 
از دروازه بان گرفته تا خط دفاع، هافبک و مهاجمان 
می توانند امروز بازی شان را انجام دهند و ما 5 روز بعد با 

چند تغییر دوباره همان موفقیت را داشته باشیم.
تیموریان:

 امیدوارم با پیروزی برابر قطر با روحیه خوب
 به قطر برویم

کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد تیم 
ملی در بازی فردا شب برابر قطر به برتری برسد و با 

روحیه ای خوب به چین برود.
آندرانیک تیموریان در نشست خبری پیش از دیدار 
تیم ملی ایران مقابل قطر اظهار داشت: در سال های 
گذشته تیم ملی مقابل قطر نتایج خوبی گرفته است. 
آنها شرایط خوبی دارند، اما ما بازی های تدارکاتی کمی 
انجام داده ایم. با این وجود تماشاگران خوبی داریم و 
امیدوارم بازی خوبی انجام داده و با دست پر از زمین 

خارج شویم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا برای بازی با چین 
نگران نیستند که باید این مسافت زیاد را بعد از بازی 
با قطر طی کنید، گفت: ما این را از قبل می دانستیم. 
جا دارد در اینجا تشكر کنم که کادرفنی با رایزنی خود 
توانست این مشكل را برطرف کند و رئیس جمهور و 
همچنین معاون اول ایشان لطف کرده و پرواز چارتر 
را در اختیار تیم ملی قرار دادند تا فردای بازی با قطر 
عازم چین شویم. این شرایط برای همه تیم های حاضر 
در این گروه وجود دارد. در این 10، 12 سال پیش از 
این چنین شرایطی را تجربه کرده ام، بعضی از تیم ها 

خوش شانس هستند و چنین شرایطی برایشان پیش 
نمی آید اما کشورهایی هستند که باید بازی های خود 
را در کشورهای مختلف برگزار کنند. کاپیتان تیم ملی 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر تمام تمرکز ما روی 
بازی با قطر است و امیدوارم با کسب 3 امتیاز این بازی 

با روحیه خیلی خوب عازم چین خواهیم شد.
قوچان نژاد: 

3 امتیاز را در خانه نگه می داریم
مهاجم تیم ملی معتقد است که تیمش کار ساده ای 

مقابل قطر ندارد. 
رضا قوچان نژاد در کنفرانس مطبوعاتی پیش از دیدار 
تیم های ایران و قطر اظهار داشت: بازی قطر سخت 
خواهد بود، آنها تیم قدرتمندی از لحاظ فیزیكی هستند 
ما هم بازی تدارکاتی خوبی نداشتیم اما بازیكنان آماده 
بازی می کنیم و  هستند فردا در ورزشگاه خودمان 

امیدواریم 3 امتیاز را در خانه نگه داریم.
وی در مورد اینكه پس از بازی با قطر باید به سرعت 
به چین سفر کنند و آیا بعد مسافت آنها را اذیت 
نمی کند ادامه داد: شرایط الان سخت است، زیرا 2 بازی 
نزدیک داریم اما همان طور که می دانید نمی توانیم 
شرایط را تغییر دهیم. مهمترین بازی با قطر است و 
نباید تمرکز خود را از دست بدهیم باید تلاش کنیم با 
3 امتیاز به چین برویم فعلا فقط بازی با قطر مهم است 

و نباید به فكر بازی با چین باشیم.
حاشیه نشست خبری دیدار ایران و قطر

اتفاقات عجیب در کنفرانس خبری تیم ملی ایران 
قبل از بازی با قطر قابل توجه بود.

 کارلوس کی روش 30 دقیقه پاسخگوی سوالات 
خبرنگاران بود و این در حالی است که این موضوع 
باعث اعتراض برخی خبرنگاران شد زیرا وقت به آنها 

برای پرسیدن سؤال نرسید.
سرمربی تیم ملی کشورمان در کنفرانس خبری 
حاضر به پوشیدن پیراهن های جدید نشد. اتفاق جالبی 
در کنفرانس خبری قبل از دیدار تیم ملی ایران مقابل 
قطر، رخ داد. در حالی که دو بازیكن تیم ملی یعنی 
آندرانیک تیموریان و رضا قوچان نژاد به اضافه مترجم و 
مدیر رسانه ای تیم ملی با لباس های جدید که متعلق به 
اسپانسر جدید است به نشست آمده بودند اما کارلوس 
کی روش لباس دیگری غیر از آدیداس به تن کرده و با 
آن به کنفرانس پیش از بازی با قطر وارد شده بود. باید 
دید کی روش این بار برند تیم ملی را برتن می کند یا 
خیر. اتفاق بعدی، کشیده شدن اعتراض ها توسط یک 
خبرنگار به خارج از محل کنفرانس بود. این خبرنگار 
آن قدر اعتراض کرد تا در نهایت آندرانیک تیموریان 
کاپیتان تیم ملی این فرد را به گوشه ای برد و با او به 

صحبت پرداخت تا شاید آرامش را به فضا برگرداند.
در همین حین، خبرنگار دیگری قصد فیلمبرداری 
از رفتار تیموریان را داشت که در این لحظه آندو از 
کوره در رفت و به خبرنگاری که مشغول ضبط فیلم 
از این صحنه بود، گفت: حتما تو طرفدار تیم ملی قطر 
هستی که برای تیم ملی ما با فیلم گرفتن از این فضا، 

حاشیه می سازی!
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تولید کربن فعال از پوست پسته از سوی محققان کشور

محققان دانشگاه صنعتی اصفهان با استفاده از پوست 
پسته، کربن فعال با ویژگی های نانوساختاری جدید 
تولید کردند که در فیلترهای تصفیه مورد استفاده قرار 

می گیرد.
 کربن فعال یا کربن اکتیو به گروهی از مواد کربنی 
دارای تخلخل و سطح داخلی بالا اطلاق می شود که به 
دلیل مساحت سطح داخلی قابل توجه، ساختار متخلخل 
و منفذی، ظرفیت جذب بالا، قابلیت فعال سازی مجدد و 
همچنین قیمت پایین در مقایسه با جاذب های غیرآلی، 

ماده  منحصربه  فردی است.

کاربرد مهم کربن فعال در جداسازی بو، رنگ، مزه های 
غیر دلخواه از آب در عملیات خانگی و صنعتی، تصفیه  
هوا به  ویژه در رستوران ها، صنایع غذایی و شیمیایی 
به  منظور  پزشكی  این محصول همچنین در  است. 
شست وشوی معده  افراد مسموم نیز کاربرد دارد. کربن 
فعال معمولا از مواد کربنی از قبیل چوب و زغال سنگ 
تولید می شود. تولید کربن فعال با خواص بهینه می تواند 
عملكرد آن در فرایندهای مورد استفاده را بهبود بخشد.

دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  توانایی  حسین  دکتر 
صنعتی اصفهان با اشاره به مقادیر بسیار زیاد ضایعات 

پوست پسته در ایران، گفت: با توجه به اینكه ضایعات 
پوست پسته در ایران زیاد است، به منظور تبدیل این 
ماده  دور ریختنی به یک محصول باارزش افزوده  بالا 

پژوهشی را اجرایی کردیم.
وی هدف دیگر این تحقیق را بررسی نقش کاتالیستی 
پرمنگنات پتاسیم در فرایند فعال سازی کربن دانست و 
ادامه داد: کربن فعال تولید شده در این پژوهش نسبت به 
نمونه های مشابه از اندازه حفرات بزرگتری برخوردار است 

که در محدوده مزو قرار دارد.
توانایی، یكی از ویژگی های مهم کربن فعال را دارا بودن 
حفرات با اندازه  مناسب و بهینه ذکر کرد و یادآور شد: این 
مساله به عوامل فیزیكی و شیمیایی در فرایند تولید کربن 
فعال بستگی دارد. در این پژوهش کربن فعال دارای مزو 
حفره با ابعاد حفرات در حدود 8 تا 15نانومتر بوده است 
درحالی که در تحقیقات قبلی، ابعاد حفرات کمتر از 2 
نانومتر گزارش شده است که با توجه به کاربرد، کربن 
فعال مزوحفره می تواند عملكرد مناسب تری را ارائه دهد.

عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی اصفهان فرایند انجام 
شده جهت تولید کربن فعال در این پژوهش را دارای 
سه مرحله  اصلی عنوان کرد و توضیح داد: پایدارسازی، 
کربونیزه کردن و فعال سازی از جمله این مراحل است. 
زمان و دمای انجام هر یک از مراحل می تواند در محصول 
نهایی مؤثر باشد که در این پژوهش به آن پرداخته شده و 
همچنین اثر ماده  کاتالیستی پرمنگنات پتاسیم نیز مورد 
بررسی قرار گرفته است. در نهایت کربن فعال تولید شده 

از لحاظ ساختار و ابعاد حفرات ارزیابی شده است.

یک کارشناس گیاهان دارویی :

با پرهیز از این غذاها جنین را بیمه کنید
یک کارشناس گیاهان دارویی گفت: برای داشتن فرزندانی سالم باید در هفته های اولیه 
و پایانی بارداری از خوردن غذاهایی که خطر نقایص جنینی را در پی دارند جلوگیری کرد.

فائزه سادات بحری کارشناس گیاهان دارویی گفت: زنان در ماه های اول و آخر بارداری 
که زمان مهمی محسوب می شود، باید توجه خاصی به اثرات منفی بعضی از غذاها بر روی 

جنین داشته باشند.
 این کارشناس گیاهان دارویی خوردن نان برشته و آش شورباهای ساده و نه چندان تند 
را به زنان باردار توصیه کرد و گفت: اسید فولیک، مرکبات، سبزیجات دارای برگ های سبز 

تیره و حبوبات از منابع عمده مصرفی مورد نیاز زنان باردار است. 
وی تصریح کرد: مصرف غذاهای دارای طعم بسیار تلخ، تیز، تند و همچنین استشمام 
بوهای تند و قوی، نوشیدن آب بسیار سرد یا داغ به صورت مكرر، خوردن غذاها با طبیعت 

بسیار گرم و یا سرد ممنوع است.
 بحری مصرف گوشت هایی که بطور کامل پخته نشده اند را برای زنان باردار نامناسب 
خواند و افزود: برخی غذاهای دریایی و ماهی هایی که میزان فلزات سنگین آن مانند سرب 

و جیوه بالا است بر روی جنین تاثیر منفی می گذارد.
 این کارشناس گیاهان دارویی عنوان کرد: خوردن غذاهای چرب و نفاخ مانند نخود، لوبیا، 

کلم، کرفس و همچنین سرکه و سیاه دانه ممكن است باعث سقط جنین شود.
 وی افزود: مصرف اکثر گیاهان دارویی به علت خاصیت بازدارندگی در دوران بارداری 

ممنوع است و نباید به صورت سر خود از این داروها استفاده شود.

یک فوق تخصص عفونی اطفال  پاسخ می دهد؟

فرق کودکانی که شیر خشک می خورند 
با سایر بچه ها در چیست؟

نوزادان در معرض عفونت های شدید قرار دارند و ضریب هوشی نوزادانی که با شیر 
خشک تغذیه می شوند به مراتب پایین تر است.

عباس مومن زاده فوق تخصص عفونی اطفال ؛ اظهار داشت: شیر خشک به لحاظ کیفیت 
 هیچ گاه با شیر مادرقابل مقایسه نیست. وی در ادامه افزود: در حدود 60 درصد از ترکیبات 
شیر مادر را مواد معدنی تشكیل می دهد، اما این مقدار در شیر خشک تنها 40 درصد 
است و سبب تاخیر در روند هضم آن می شود.مومن زاده در مقایسه چربی شیر مادر با 
شیرخشک اظهار داشت: چربی موجود در شیر مادر 45 گرم در لیتر است که ازنظر غذایی 
و حفاظتی ارزش بالایی دارد در صورتی که این مقدار چربی در شیرخشک تنها 35 گرم 
است.این فوق تخصص عفونی اطفال پیرامون چاقی در کودکانی که از شیرخشک تغذیه 
می کنند، ابراز داشت: نمک موجود در شیرخشک 3 برابر شیر گاو است که سبب بروز ا 
چاقی ظاهری در کودکانی می  شود که از شیر خشک تغذیه می کنند.وی گفت: ترکیب 
قندی موجود در قند شیر مادر از آلفالاکتوز است که سبب جذب مناسب کلسیم می شود، 
این در حالی است که در شیرخشک به دلیل وجود بتالاکتوز جذب کلسیم به خوبی صورت 
نمی گیرد.مومن زاده همچنین پیرامون مشكلات ایجاد شده ناشی از مصرف شیر خشک 
در نوزادان، تصریح کرد: نوزادان در معرض عفونت های شدید و مرگ ناگهانی قرار دارند  و 
ضریب هوشی نوزادانی که با شیر خشک تغذیه می شوند به مراتب پایین تر است.این فوق 
تخصص بیماری های عفونی اطفال یادآور شد: مادرانی که نوزادان آنها از شیر خشک تغذیه 
می کنند باید توجه داشته باشند که نسبت شیر و آب را رعایت کنند و شیشه شیر را به 

مدت 3 تا 5 دقیقه در آب بجوشاند تا از بروز تب در نوزادان جلوگیری کنند.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی :

80درصد ایرانی ها کمبود ویتامین D دارند
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف خودسرانه از مكمل ها و قرص های 
ویتامینی در برخی موارد نه تنها مفید نیست بلكه موجب بروز عوارض مسمومیتی نیز 

می شود.
لادن گیاهی متخصص تغذیه و رژیم درمانی و عضو هیئت علمی پژوهشگاه ابن سینا 
؛درخصوص مصرف مكمل ها و ویتامین ها به صورت قرص و آمپول در افراد عادی، بیان 
کرد: در یک فرد سالم بدون هیچ بیماری و سوء تغذیه، مصرف ویتامین نه تنها ذخیره نمی 
شود بلكه بدون فایده رساندن به بدن، دفع می شود. وی افرادی که عمل جراحی داشته 
اند و هم چنین افراد دارای شرایط خاص را نیازمند تامین ویتامین به جز مواد غذایی خواند 
و گفت: ویتامین این افراد با دریافت غذایی رفع نمی شود و نیاز به مصرف مكمل های 
قرص و آمپول دارند که باید با دستور پزشک از این مكمل ها مصرف شود. این متخصص 
تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به اثرات زیان آور مصرف سرخود ویتامین های محلول در 
 A، E ، D چربی، تصریح کرد: مصرف خود سرانه آمپول ها و مكمل های ویتامین های
K ، )محلول در چربی( عوارض مسمومیتی داشته و در صورت کمبود این نوع ویتامین 
ها تامین آنها فقط از طریق مواد غذایی ممكن نیست. وی ادامه داد: با توجه به کمبود 
ویتامین D در 80 درصد جمعیت ایرانی با سنین متفاوت، تامین آن به صرف استفاده از 
ماهی روغنی، تخم مرغ و کره امكان پذیر نبوده و باید طبق تجویز پزشک از قرص ها و یا 
آمپول های آن برای رفع نیاز بدن استفاده کرد. وی مصرف گوشت، حبوبات و سبزیجات را 
منابع خوبی برای تامین آهن بدن در افراد عادی مفید دانست و ادامه داد: کمبود آهن نیز 
مانند دیگر ویتامین ها تنها با مصرف مواد غذایی ممكن نیست و مصرف سرخود از آهن نیز 
بخصوص در آقایان به دلیل ناتوانی در دفع آهن، موجب تجمع آن شده و اثرات سوئی روی 
بدن دارند. گیاهی افزود: گروه ویتامین B در بسیاری مواد غذایی مانند پروتئینی، غلات 
سبوس دار، شیر و غیره وجود دارد و برای دریافت منابع ویتامین B به صورت کامل باید 
از تمام گروه های مواد غذایی استفاده شود.وی مصرف ویتامین ها و مواد معدنی را بسته 
به شرایط فرد، سن، جنس، نوع شرایط زندگی و سابقه پزشكی متفاوت دانست و یادآور 
شد: رعایت تعادل و تنوع در مصرف غذایی مهمترین شرط سلامتی و تامین انواع ویتامین 

ها و مواد معدنی است.

یک فوق تخصص عفونی کودکان :

گرم نگه داشتن نوزاد باعث تشدید زردی می شود
 فوق تخصص عفونی کودکان گفت: در فرهنگ ایرانی خانواده ها سعی می کنند تا حد 
ممكن محیط نوزاد تازه متولدشده را گرم نگه دارند و لباس بیش تری به تن او بپوشانند و 

این باعث می شود بیماری زردی نوزاد تشدید شود. 
پرویز طباطبایی ، گفت: شایع ترین علتی که یک نوزاد مبتلا به بیماری زردی می شود، 
ناسازگاری گروه خونی A  به O است. یعنی گروه خونی بچه متولدشده A یا B باشد، در 

حالی که گروه خونی مادر O باشد.
وی افزود: علت دیگر ناسازگاری RH مادر و نوزاد است، یعنی بچه دارای RH مثبت و 
مادر RH منفی باشد. عفونت های ادراری با کم کاری تیروئید علل دیگر ابتلای کودکان به 
زردی از نظر این فوق تخصص عفونی کودکان بود. طباطبایی گفت: اکثر نوزادان دارای 
زردی بیمارگونه در روز اول یا دوم تولد مشخص شده و باید حتماً درمان شوند،  در غیر 
این صورت به مشكلات مغزی دچار می شوند. وی گفت: بیش تر نوزادان ایرانی در روز دوم 
و سوم زرد می شوند، اما این زردی فیزیولوژی است و در روز چهارم یا پنجم تولد به طور 
خودبه خود درمان شده و احتیاج به داروی خاصی ندارند. این فوق تخصص عفونی کودکان 
در پاسخ به این سوال که می گویند مادرانی که در دوران بارداری خود خوراکی هایی با طبع 
گرم می خورند، نوزاد آنها بعد از تولد مبتلا به زردی می شوند، گفت: این باور غلطی است و 

زردی نوزادان ربطی به تغذیه مادر در دوران بارداری ندارد.

گوشت قرمز کمتر بخورید 

مصرف سوسیس 5۱ درصد احتمال ابتلا به دیابت را 
افزایش می دهد

متخصص دیابت با اشاره به اینكه مصرف سوسیس و کالباس احتمال ابتلا به دیابت را 
51 درصد افزایش می دهد، گفت: بهتر است که به جای مصرف گوشت قرمز و محصولات 

گوشتی از پروتئین های گیاهی استفاده شود. 
مهریار خسروشاهی، در ارتباط با مصرف گوشت قرمز و دیابت اظهارداشت: مصرف زیاد 
گوشت قرمز با افزایش خطر ابتلا به دیابت نوع 2 در ارتباط است و با کاهش مصرف این 

ماده غذایی برابر با پیشگیری از ابتلا به دیابت محسوب می شود.
وی با اشاره به اینكه پیش از این محققان به این نتیجه رسیده بودند که مصرف زیاد 
گوشت قرمز و به خصوص محصولات گوشتی از قبیل سوسیس، کالباس احتمال ابتلا 
به سرطان کولون را افزایش می دهد، افزود: اخیراً نتایج پژوهش گسترده ای نشان می دهد 
افراد بزرگسالی که گوشت قرمز زیادی مصرف می کنند بیشتر در معرض ابتلا به بیماری 

دیابت نوع 2 قرار می گیرند.
متخصص دیابت اضافه کرد: محققان بخش سلامت عمومی دانشگاه هاروارد انگلیس 
اطلاعات بیش از440 هزار نفر را مورد مطالعه قرار دادند تا ارتباط بین مصرف گوشت 
قرمز و ابتلا به دیابت نوع 2 را بررسی کنند که بعد از اتمام مطالعات، محققان به این نتیجه 
رسیدند افرادی که روزانه 100 گرم گوشت قرمز مصرف می کنند 19 درصد بیشتر در 

معرض ابتلا به دیابت نوع 2 قرار می گیرند.
خسروشاهی گفت: مصرف روزانه فقط 50 گرم از محصولات گوشتی مثل سوسیس و 

کالباس احتمال ابتلا به این بیماری را تا 51 درصد افزایش می دهد.
وی خاطرنشان کرد: بهتر است که به جای مصرف گوشت قرمز و همچنین محصولات 
گوشتی از پروتئین های گیاهی استفاده شود. همچنین مصرف گردو یا غلات کامل به جای 

گوشت قرمز می تواند ابتلا به این نوع دیابت را کاهش می دهد.

کفش هایتان تنگ و بدقلق است؟ 
در این مطلب شگردی جالب برای گشاد کردن کفش های تنگ معرفی می شود.

کفش تنگ و نامناسب به بدن آسیب فراوان می رساند و بعضاً باعث کمردرد، زخم و 
ناراحتی پاها هنگام راه رفتن می شود. بر این اساس، وب سایت FHFN به معرفی راهكاری 

برای جلوگیری از آثار منفی چنین کفش هایی پرداخته است.
به گزارش خبرنگار علمی باشگاه خبرنگاران، بسیار اتفاق می افتد کفش نو و گران قیمتی 
که خریده اید پایتان را زده و پشت و پنجه پایتان قرمز و کبود می شود. درست در همین 
زمان است که احساس می کنید در انتخاب کفش دچار اشتباه بزرگی شده اید. اما جای 
هیچ نگرانی نیست چرا که می توان با یک ترفند ساده این مشكل را برطرف کرد.لازم به 
ذکر است؛ این راهكار برای کفش های ساخته شده از چرم طبیعی ماندگاری بیشتری دارد. 
گرچه می توان از آن برای کفش های از جنس چرم طبیعی و مصنوعی بهره برد.پیش از 
بكارگیری این تكنیک، کفش ها را به طور کامل تمیز و پاشنه آن را ضدعفونی کنید. سپس 
دو کیسه پلاستیكی دارای درب زیپ دار درون کفش ها قرار دهید و حدود یک چهارم از 
حجم کیسه ها را از آب پر کنید. پس از آن، کفش را داخل یک کیسه پلاستیک بزرگ 
قرار داده و کفش و کیسه های پر از آب داخل فریز خالی از مواد غذایی قرار دهید.پس از 
یخ زدن کامل کیسه های آب می توانید کفش ها را از فریز خارج کنید. 20 دقیقه صبر کنید 
تا یخ ذوب شود. آنگاه کیسه را از کفش خارج کرده و قسمت های داخل و خارج کفش 
را با سشوار خشک کنید.حال می توانید از کفش خود لذت ببرید. شایان ذکر است این 

راهكار را باید هر از چند گاهی برای کفش های ساخته شده از چرم مصنوعی تكرار کرد.

یک متخصص تغذیه :

قوانین مهم خوردن سالاد 
برای چاق ها و لاغرها

یک متخصص تغذیه گفت : خوردن سالاد برای کسانی که قصد کاهش وزن دارند مفید 
و برای لاغر ها توصیه نمی شود.

محمد حسین عزیزی متخصص تغذیه ؛ با بیان اینكه سالاد سبزیجات حاوی مواد 
مغذی و کم کالری است ،گفت: افراد چاق مجازهستند در طول روز به هر اندازه که می 

خواهند، سالاد بخورند.
عزیزی با اشاره به این نكته که افراد چاق باید از سالاد های بدون سس و روغن استفاده 
کنند،ادمه داد: سالاد آن ها باید حاوی کاهو،خیار،گوجه ،هویج و انواع کلم باشد و باید آن 
را به جای انواع  سس حتی سس ماست ،کنجد ،کم چرب و روغن زیتون با آب لیمو،آب 
قوره و ماست کم چرب بخورند .این متخصص تغذیه تاکید کرد:مصرف سالاد جحم معده 
ی افراد چاق را با مواد کم کالری پر می کند و باعث زود سیر شدن آن ها و جلوگیری از 
ورود مواد غدایی چرب و پر کالری به معده ی آن ها می شود و همچنین با دفع سریع آن 
به لاغر شدن کسانی که اضافه وزن دارند کمک ویژه ای می کنند.عزیزی افزود:توصیه می 
شود افراد لاغر از سالاد استفاده نكنند چرا که بر خلاف این تصور که این خوراکی  اشتهای 
افراد بالا می برد مصرف آن باعث زود سیر شدن افراد کم وزن ،جلوگیری از غذا  خوردن 
و لاغر تر شدن آن ها می شود. وی درباره ی مصرف سالاد توسط سالمندان بیان کرد: 
سالمندان اشتهای خود را به مواد غذایی از دست می دهند واز آنجایی که  بسیاری آز آن 
ها از کمبود ویتامین در بدن خود رنج می برند بهتر است در درجه ی اول غذا بخورند و 
بعد از آن از سالاد استفاده کنند.عزیزی بیان کرد:افراد مسنی که اضافه وزن دارند و دچار 
بیماری قند و کلسترول بالا هستند بهتر است همراه وعده های غذایی خود سالاد بخورند.

محققان مرکز سیاتل آمریكا با همكاری محقق ایرانی برنامه رایانه ای را توسعه داده اند که 
از این پس روبات ها را قادر به پیش بینی می کند.

محققان انستیتو هوش مصنوعی »آلن« در »سیاتل« آمریكا به سرپرستی دکتر »روزبه 
متقی« یک برنامه رایانه ای را توسعه داده اند که به وسیله آن روبات ها می توانند اتفاقات را 

پیش بینی کنند و کمتر در معرض اشتباه قرار بگیرند.
در واقع پیش بینی آنها به رفتار یک جسم معطوف می شود.

همچنین بكارگیری این فناوری می تواند به ناوبری اتومبیل های خودران در مواجهه 
با یک صحنه ناآشنا کمک بیشتری کند و در مجموع ایمنی خودران ها را افزایش دهد.

این برنامه رایانه ای توسعه یافته، درباره ویژگی های فیزیكی یک صحنه با استفاده از 
یادگیری ماشینی و همچنین مدل سازی 3 بعدی نسبت به رفتار اجسام نتیجه گیری 

می کند.
به گفته تیم تحقیقاتی، این فناوری توسعه یافته بدون نقص نیست اما در بیشتر موارد یک 

نتیجه گیری منطقی از پیش بینی رفتار اجسام را در بر دارد.
برای مثال زمانیكه یک منگنه بر روی میز قرار دارد، این برنامه قادر به پیش بینی در مورد 

لیز خوردن آن از روی میز و سپس افتادن ناگهانی منگنه بر روی زمین را دارد.
این برنامه رایانه ای با دیدن میز عسلی و مبل این پیش بینی را انجام می دهد که در 

صورت حرکت دادن میز بر روی زمین می توان آن را نزدیک به مبل کرد.
دکتر متقی در این باره می گوید: هدف از توسعه این برنامه رایانه ای، استنباط از هر چیزی 

با توجه به تصویری است که دیده می شود.

بزرگ ترین محصول سه بعدی جهان که با فناوری چاپگر سه بعدی تولید شده بر روی 
یک هواپیمای آمریكایی قرار گرفته است.

بزرگ ترین محصول سه بعدی جهان در سازمان انرژی لابراتوار ملی Oak Ridge آمریكا 
و با همكاری شرکت بوئینگ، با نام trim-and-drill tool توسط چاپگر مجهز به فناوری سه 

بعدی رونمایی شد و در کتاب رکوردهای گینس ثبت شد.
این محصول جدید برای ساخت بال هواپیمای جدید جت مسافربری 777X شرکت 
 ABS بوئینگ طراحی شده و در ساخت آن از فیبرکربن و مواد کامپوزیت ترموپلاستیک

استفاده شده است.
نكته قابل توجه در مورد بزرگ ترین محصول سه بعدی جهان این است که ساخت آن 

فقط 30 ساعت و با هزینه کمتر نسبت به نمونه های معمولی تولید می شود.
طول این بال 5.3 متر، عرض آن 1.67 متر و ارتفاع آن57 سانتیمتر است.  

در مجموع می توان گفت که طول آن به اندازه یک ماشین شاسی بلند بزرگ و وزن آن 
تقریبا 748.42 کیلوگرم است.

در همین حال یكی از مدیران ارشد بوئینگ اعلام کرد، ساخت بال هواپیما 777X با 
روش های فعلی، هزینه بیشتر و ساخت آن به صورت معمول 3 ماه به طول می انجامد که 
با بكارگیری فناوری چاپگر سه بعدی در ساخت بال های جدید 777X می توان در هزینه 

کارگر و تولید، زمان و انرژی صرفه جویی کرد.
همچنین به کارگیری فناوری چاپگر سه بعدی به عنوان بخشی از سیاست های کلان 

شرکت بوئینگ در ساخت قطعات هواپیما محسوب می شود.
قرار است تولید هواپیمای 777X از سال 2017 میلادی آغاز و اولین مدل تكمیل شده 

آن در سال 2020 میلادی تحویل شرکت های هواپیمایی شود.

برنامه محقق ایرانی روباتها را 
آینده نگر می کند

بزرگترین محصول سه بعدی چاپی؛

بال هواپیما چاپ شد

ایالت میشیگان در ایالات متحده آمریكا ممكن است به زودی و برای اولین بار تبدیل به جایی 
شود که اجازه نشستن پشت فرمان اتومبیل های بدون سرنشین در آنجا صادر شود.

بسیاری از شرکت های خودروسازی در حال تست خودروهای خودران و بدون راننده هستند 
اما برای جلوگیری از بروز حوادث،  یک راننده آماده در این خودروها حضور دارد.

در حال حاضر لایحه ای قانونی در میشیگان برای تردد خودروهای بدون راننده ارائه شده 
است. این لایحه قانونی به عنوان یک اقدام برای توسعه اقتصادی و حفظ و جذب مشاغل 
تحقیقاتی در دولت ارائه شده است. کمیته توسعه اقتصادی مجلس سنا گفت: با حمایت هر 
دو حزب تصویب این لایحه و قانونی شدن آن نسبتا آسان خواهد شد. مایک کاول سناتور 
جمهوری خواه اظهار کرد: من می خواهم مطمئن شوم که توسعه و تحقیق در صنعت خودرو و 
میزان پیشرفت در این صنعت همیشه ادامه داشته باشد. کاول گفت: هیچ قانون فدرالی برای 
منع تردد این اتومبیل ها وجود ندارد، ولی در حال حاضر  در هر ایالت نیاز به راننده ای پشت 
فرمان احساس می شود. قانون در میشیگان نیز کاملا مشخص است. اگر تردد هر اتومبیل بدون 

راننده و خودکار منجر به حادثه و تصادف شود، مسئولیت آن با خودروساز و تامین کنندگان 
آن خواهد بود. چند شرکت عمده کار بر روی تكنولوژی ماشین بدون راننده را شروع کرده اند 
که از آن جمله می توان به شرکت گوگل اشاره کرد. در اوایل این ماه نیز شرکت خودروسازی 
فورد پیش بینی کرد تا پنج سال آینده می تواند دست به تولید انبوه ماشین های بدون راننده، 
بدون فرمان و حتی بدون پدال ترمز و گاز بزند. اما ایمنی این خودروها به خصوص بعد از کشته 
شدن راننده یک خودروی تسلا به تازگی زیر سوال رفته است، تعداد انگشت شمار دیگری نیز از 
حوادث بوجود آمده با خودروی بدون راننده تسلا گزارش شده است.  البته تسلا  گزارش داد: 
قبلا به سرنشینان این خودروها هشدار داده است و این تنها حادثه رخ داده برای صاحبان این 
خودروها پس از طی مسافتی بیش از 130 میلیون مایل بوده است و این سابقه نشان دهنده 
ایمنی بیشتر این خودروها نسبت به خودروهای معمولی با راننده واقعی است.  بر اساس گزارش 
مرکز کنترل ترافیک آمریكا، تنها در سال گذشته بیش از  35 هزار مورد  تلفات در جاده های 
آمریكا وجود داشته است که 94 درصد این حوادث و تلفات به دلیل خطای راننده بوده است .

نتایج تحقیقات جدید نشان داده است، آلودگی هوا منجر به 
ذوب شدن قطب سوم کره زمین شده است.

سومین منطقه یخی سیاره زمین در فلات تبت و هیمالیا و 
کوه هندوکش قرار گرفته است و به عنوان قطب سوم زمین 
شناخته می شود. این منطقه به عنوان منطقه قطبی و یخچال 
طبیعی در حال ذوب شدن است. تفاوت این منطقه با سایر 
مناطق در این است که قطب سوم با توجه به نزدیكی به 
مناطق پرجمعیت و صنعتی از نظر آلودگی بسیار آسیب پذیر 
است. بر اساس مطالعات آکادمی علوم چین، در چین غربی 
به تنهایی 48 هزار و 571 یخچال طبیعی به مساحت 51 

هزار و 840 کیلومترمربع وجود دارد که در طول 30 تا 50 
سال گذشته به میزان 18 درصد کاهش یافته است.  در این 
منطقه بیش از یک میلیارد نفر زندگی می کنند که به طور 
مستقیم در این موضوع نقش دارد. در این مطالعه جدید که از 
سوی بنیاد علوم طبیعی چین و دیگر نهادها انجام شده است، 
محققان از یک فرایند شیمیایی خاص برای تعیین منبع و 
جزئیات آلودگی استفاده کردند که بین آسیای جنوبی و شرق 
آسیا متفاوت است. از آنجا که کربن سیاه)دوده( به شدت نور 
را جذب می کند، این موضوع منجر به گرم شدن موقت در 
منطقه با جذب نور خورشید شده است. علاوه بر این، زمانی که 

کربن در بالای برف و یخ قرار گیرد، سطوح آنها را تیره کرده و 
منجر به جذب نور خورشید و گرما شده که این امر باعث ذوب 
شدن سریع تر خواهد شد. در هیمالیا، محققان شواهدی از 
سوزاندن سوخت های فسیلی و زیست توده که شامل گیاهان 
و کودحیوانی در منطقه جلگه سند است را کشف کرده اند. 
کربن سیاه فلات تبت عمدتا حاصل سوخت های فسیلی 
سوزانده شده در چین است، اما محققان کشف کرده اند که 
کربن سیاه در فلات تبت مرکزی از زیست توده ها ایجاد شده 
است.. در فلات تبت، جایگزینی کوره کارآمد و منابع انرژی 

پاک در کاهش ذوب یخ ها تاثیر بسیاری دارد.

یک خوشه کهكشانی رکوردشكن در فاصله 11 میلیارد سال نوری از زمین کشف شده است.
خوشه CL J1001+0220 در مراحل اولیه شكل گیری کشف شده و باعث شده که جدول 

زمانی تشكیل خوشه های کهكشانی تا حدود 700 میلیون سال تغییر کند.
یک خوشه کهكشانی از صدها یا شاید هزاران کهكشان تشكیل می شود که توسط گرانش در 
کنار هم قرار گرفته اند. این مرحله از شكل گیری اولیه، پیش از این مشاهده نشده بود و می تواند 

اطلاعات جدیدی را در اختیار دانشمندان قرار دهد.
هسته CL J1001+0220 حاوی 1 کهكشان عظیم است که 9 مورد آن ها در حال ایجاد 

ستارگان جدید با سرعتی معادل تولد 3000 خورشید در سال هستند.
پیش از این تنها مجموعه هایی از کهكشان های دور از هم موسوم به پروتوخوشه ها در این 

فاصله دور شناسایی شده بودند.

تردد خودروهای بدون راننده در میشیگان قانونی می شود

ذوب قطب سوم زمین بر اثر آلودگی هوا

دورترین خوشه کهکشانی از زمین کشف شد

افراد زیادی در جهان از دیابت نوع دو رنج می کشند. بسیاری از اطلاعات نادرست موجب 
تصورات غلط و منفی راجع به این بیماری شده است. در این مطلب به 10 تصور غلط رایج درباره 

ی دیابت نوع دو می پردازیم.
1- مصرف بیش از حد قندها موجب بروز دیابت نوع دو می شود

حقیقت: کارشناسان دلیل ابتلا به دیابت نوع دو را به طور کامل نمی دانند. در نوع دوم دیابت 
بدن نسبت به هورمون انسولین مقاوم می شود و یا نمی تواند به اندازه ی کافی این هورمون را 

تولید کند.
انسولین هورمونی است که به سلول ها کمک می کند تا از قند خون برای کسب انرژی استفاده 
کنند. در هر دو صورت، سطح قند خون شروع به افزایش می کند، زیرا انسولین به خوبی کار نمی 

کند و در نتیجه بیماری دیابت بروز پیدا می کند.
2- تنها افراد چاق و یا دچار اضافه وزن به این بیماری دچار می شوند

حقیقت: عوامل خطر مشخصی، احتمال ابتلای برخی افراد به بیماری دیابت نوع دو را بالا می 
برد. چاقی و یا داشتن اضافه وزن، ضرورتا به این معنا نیست که فرد به بیماری دیابت مبتلا خواهد 
شد، زیرا عوامل خطر دیگری نیز وجود دارند که شامل سابقه ی خانوادگی و سن بالای چهل سال 

و در برخی موارد داشتن برخی نژادهاست.
3- دیابت نوع دو همیشه با علائم همراه است

حقیقت: علائم دیابت نوع دو ممكن است به آرامی بروز پیدا کنند. در حقیقت تخمین زده 
شده که تعداد زیادی از مردم به این بیماری دچار می باشند، در حالی که خودشان از بیماری 

خود آگاه نیستند. 
تحقیقات نشان می دهد که شما می توانید خطر بروز دیابت را تا 58 درصد کاهش دهید، اگر 
بتوانید 7 درصد وزنتان را کم کنید و ورزش متعادل به مدت 30 دقیقه هر بار و 5 روز در هفته 

را انجام دهید
زمانی که علائم شروع به گسترش می کنند ممكن است افراد آن را نادیده بگیرند و یا از دلیل 

آن آگاه نباشند زیرا آن ها خفیف و مبهم هستند. 
نشانه های بارزتر دیابت نوع دو، افزایش ادرار و تشنگی زیاد است.

سایر نشانه ها شامل کاهش وزن، خستگی و زخم و تاری دید است که دیر درمان می شوند و 
در مراحل انتهایی بیماری اتفاق می افتند.
4- پیش دیابت نگران کننده نیست

حقیقت: شما یا مبتلا به دیابت هستید و یا نیستید. پزشكان دیابت را با چندین آزمایش 
تشخیص می دهند که هر تست به شناسایی حالت نرمال، پیش دیابت و یا دیابت ختم می شود. 

داشتن پیش دیابت شما را در معرض خطر بالای ابتلا به دیابت نوع دو قرار می دهد. 
خبر خوب اینكه شما می توانید در این شرایط کارهای مفید و موثری انجام دهید. تحقیقات 
نشان می دهد که شما می توانید خطر بروز دیابت را تا 58 درصد کاهش دهید، اگر بتوانید 7 
درصد وزنتان را کم کنید و ورزش متعادل به مدت 30 دقیقه هر بار و 5 روز در هفته را انجام 

دهید.
5- دیابت نوع دو به اندازه ی نوع یک جدی نیست

حقیقت: عدم کنترل هر دو نوع دیابت یک و دو می تواند منجر به بروز عوارض خطرناک و 
جدی و حتی مرگ شود، در حالی که در برخی کشورها دیابت یكی از شایع ترین علل مرگ و 

میر به شمار می رود.
همین طور این بیماری دلیل بزرگ ناتوانی و از کار افتادگی افراد است و عوارضی شامل نارسایی 
کلیه، کاهش بینایی، نوروپاتی، قطع عضو، حمله ی قلبی و سكته ی مغزی را به دنبال دارد. 

خوشبختانه کنترل دیابت نوع دو می تواند موجب به تأخیر انداختن عوارض آن شود.
6- افراد مبتلا به دیابت نوع 2 به انسولین نیاز ندارند

حقیقت: برای اکثر افراد، این یک بیماری پیش رونده است. بسیاری از مردم با مدیریت غذای 
مصرفی، ورزش منظم، کاهش وزن و استفاده از داروهای خوراکی دیابت نوع دو را کنترل می 
کنند. با پیشرفت بیماری افراد در نهایت نیاز به انسولین پیدا می کنند و نیاز پیدا کردن به مصرف 
انسولین به این معنا نیست که شما در کنترل بیماری خود شكست خورده اید، بلكه بدان معنی 

است که بیماری تان در حال تغییر است.
7- نوع دو دیابت قابل درمان است

حقیقت: هیچ درمانی برای دیابت نوع دو وجود ندارد. این بیماری با تغییر شیوه زندگی و مصرف 
داروهای خوراکی و انسولین قابل کنترل است. در بعضی موارد، افراد قادر به بازگرداندن قند خون 
به حد طبیعی و قطع مصرف دارو بوده اند، اما بسیاری پزشكان معتقدند خطر عود این بیماری 

بسیار بالاست، به همین دلیل همیشه پیشگیری توصیه می شود. 
ورزش می تواند به عضلات کمک کند به طور مستقل و غیر وابسته به انسولین قند را جذب 

و استفاده کنند
بسیاری از بهبودی ها از طریق حفظ وزن بدن در حالتی پایدار، تغذیه ی سالم و فعالیت بدنی 

رخ می دهند، در مواردی نیز کاهش وزن از طریق جراحی نیز موثر واقع شده است.
8- افراد مبتلا، نمی توانند قند، شیرینی و نشاسته مصرف کنند

حقیقت: گلوکز یا قند خون از کربوهیدرات، نشاسته، میوه و الكل می آید. بررسی میزان 
کربوهیدرات مصرفی در کنترل دیابت نوع دو بسیار اهمیت دارد. با روش های زیادی می توان 

میزان قند مواد خوراکی را اندازه گیری کرد.
9- افراد دچار دیابت نوع دو ناچارند رژیم غذایی خاص داشته باشند

حقیقت: مصرف غذاهای دیابتی ضروری نیست. در واقع این مواد غذایی علاوه بر گران بودن 
ممكن است موجب بروز مشكلات گوارشی نیز شوند. به جای آن افراد دیابتی باید رژیم غذایی 
سالم داشته باشند که شامل محدود کردن چربی، نمک، قند و کلسترول است. خوردن سبزیجات 
تازه، میوه های تازه و غلات و مصرف غذاها در حد اعتدال به همراه ورزش می تواند بسیار موثر 

باشد.
10- مبتلایان به دیابت نوع دو نمی توانند فعالانه زندگی کنند

حقیقت: داشتن یک زندگی فعال برای دیابت نوع دو بسیار حیاتی است. در واقع ورزش می 
تواند به عضلات کمک کند به طور مستقل و غیر وابسته به انسولین قند را جذب و استفاده کنند. 
ورزش همچنین منجر به افزایش حساسیت انسولین می شود، در نتیجه سلول ها بهتر می توانند 

از انسولین استفاده کنند.

10تصور غلط درباره دیابت نوع دو
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فرماندار قم تاکید کرد:

ضرورت توسعه 30 هزار هکتاری فضای سبز قم 
برای کنترل ریزگردها

 فرماندار قم گفت: توسعه 30 هزار هكتار فضای سبز و استفاده از پساب در فضای سبز شهر 
از مهم ترین راهكارهای کنترل ریزگردها است. 

رضا سیار سه شنبه شب در جلسه قم پژوهی با عنوان نقش فرمانداری قم در کنترل ریزگردها 
و دیگر آلاینده های شهر قم اظهار کرد: برای توسعه فضای سبز و کمربند سبز نیازمند همكاری 
شهرداری و نهادهای مربوطه در این حوزه هستیم.وی افزود: در استان قم فضاهای جنگلی به 
زیر 10 هزار هكتار می رسد این در حالی است که به فضای سبز در شهر آران و بیدگل که از 
نظر وسعت جغرافیایی از استان قم کوچكتر است، بیشتر توجه شده است.فرماندار قم با اشاره 
به اینكه حق آبه هایی برای تامین نیازهای کشاورزان وجود ندارد گفت: حق آبه های رودخانه 
قمرود به عنوان حق کشاورزان قمی بود ولی به علت خشكسالی حق آبه ای وجود ندارد که 

بتوان نیازهای اولیه کشاورزی را تامین کرد.
وی افزود: علت بروز ریزگردها و افزایش آلاینده صنعتی به خاطر از بین رفتن باغات استان 

قم است.
سیار ادامه داد: تبعات حق آبه ها با ایجاد ریزگردها در زندگی مردم شهر قم مشهود است به 

گونه ای که بسیاری از باغ های استان قم نابود شده است.
وی با بیان اینكه حق آبه های کشاورزان خشک شده است گفت: حق آبه های قمرود و قره 
چای خشک شده است و با وجود خشكسالی قابل احیا نیست از این رو باید از منابع دیگری 

آب روستاییان را برطرف کرد.
سیار افزود: توسعه زمین های کشاورزی به صورت غیر کارشناسی در مناطق بالادست و 
احداث سدها و عملیات آبخیزداری موجب از بین رفتن حق آبه های کشاورزی در این استان 

شده است.
فرماندار قم با اشاره به اینكه در فصل تابستان از سد 15 خرداد حق آبه کشاورزان رهاسازی 
می شود گفت: هر سال حدود سه هزار متر مكعب آب از سد 15 خرداد رهاسازی می شود تا 
حق آبه های کشاورزان پایین دست در طول سال از این منبع ذخیره شود ولی این مقدار آب 

تامین کننده نیاز کشاورزان نیست.
وی به حفر چاه های غیر مجاز آب در استان قم اشاره کرد و گفت: حدود 300 چاه غیر مجاز 
برای رفع نیازهای کشاورزی حفاری شده است که با تدابیر فرمانداری و همكاری شرکت آب 
منطقه ای قم از تخریب این چاه ها جلوگیری شده است چرا که اگر این چاه ها تخریب شوند 

روستاییان دچار ضرر و نابودی باغ ها می شود.
سیار به گشایش سد کوچری اشاره کرد و اضافه کرد: در این سد به علت نوع ساختش، 

تبخیر آب کمتر رخ خواهد داد.
وی با اشاره به بهره برداری از سد کوچری گفت: در حال حاضر مدیریت سد کوچری با 
اصفهان است و تا کنون اجازه ای برای دست اندازی به این سد توسط استان قم داده نشده 

است که امیدواریم در آینده تدابیری اندیشیده شود.
فرماندار قم بیان کرد: این سد مورد توجه بسیاری از کشاورزان قرار گرفته است به گونه ای که 

کشاورزان گلپایگان نیز به دنبال دستیابی به آب سد کوچری هستند.
این مسؤول تبیین کرد: استان قم برای دستیابی به آب مخاطرات فراوانی را کشیده است به 
طوری که افرادی که در مقابر گنبد سبز دفن شده اند به خاطر آب قم جنگیده اند و به عنوان 

شهدای آب قم معروف هستند.
سیار به ایجاد استخر هایی در توسعه کشاورزی اشاره کرد و گفت: در دوره های قبل این 
مجوزها برای کشاورزان از سوی جهاد کشاورزی صادر می شود که در حال حاضر به علت کم 

آبی و به وجود آمدن مشكلاتی این استخرها قلع و قمع خواهند شد.
وی با اشاره به افزایش آلاینده های صنعتی در استان قم اشاره کرد و گفت: فعالیت غیرمجاز 
کوره های ذوب سرب در استان باعث ایجاد آلاینده های صنعتی شده است که نسل کشی را 

به همراه دارد.
این مسؤول افزود: نقش رسانه ها و مردم در این حوزه مهم است تا در صورت مشاهده و 
اطلاع از این کوره ها به نیروی انتظامی و دستگاه های مربوطه از جمله اداره کل محیط زیست 
و مرکز بهداشت مراتب را گزارش دهند تا تخریب شوند.فرماندار قم افزود: با تعامل دادستان و 
نیروی انتظامی اقدامات جدی در این حوزه صورت گرفته است به گونه ای که بعد از شناسایی 

از فعالیت کوره ها در کمتر از 48 ساعت تخریب صورت می گیرد.
وی با اشاره به اینكه اداره کل محیط زیست قم به عنوان ناظری از فعالیت کوره های ذوب 
سرب جلوگیری می کند گفت: این اداره کل به صورت جدی فعالیت می کند و در صورت 

مشاهده با سوداگران برخورد می کند. 
سیار ادامه داد: سوداگران به صورت غیر قانونی با ضایعاتی که از کشورهای دیگر وارد این 
استان می کنند کوره های ذوب سرب را راه اندازی کرده و اقدام به فعالیت می کنند که این گازها 

برروی انسان و طبیعت استان قم اثر منفی دارد.
وی با بیان اینكه 12 کارخانه ذوب در استان قم مشغول به فعالیت است گفت:  اتحادیه 
صنفی ریخته گران و تراشكاران مجوز فعالیت به کارخانه هایی صادر کرده است که در ذوب و 

تراشكاری فعالیت می کنند.
فرماندار قم افزود: کارگروهی برای رسیدگی به وضعیت این کارخانه ها در استانداری تشكیل 
شده است و تصمیم گرفته شده است تا اقدامی صورت بگیرد که مجوز این کارخانه ها تمدید 

نشود و یا به خارج از استان منتقل شوند.

مدیرکل بنیاد شهید: 

2950 تصویر شهید در سطح شهر قم نصب شد 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: طی 2 سال گذشته 2 هزار و 950 
تصویر شهید در قالب بنر در سطح شهر قم به ویژه در اماکن پر تردد و در محله های مختلف 

شهر نصب شده است. 
به گزارش روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم، سردار سید جواد هاشمی 
روز چهارشنبه در گفت و گویی افزود: این اقدام در راستای معرفی شهدا به نسل های انقلاب، 
پراکندن عطر ایثار و شهادت در شهر، زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا و ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت انجام شده است.وی اضافه کرد: نصب تصاویر شهدا در سطح شهر مورد حمایت و 
تشویق مراجع، علما و مسئولان قرار گرفت. وی گفت: تصاویر شهدا حضور شهدا را ملموس تر 
می کند و این اقدام خود امر به معروف و نهی از منكر در جامعه است تا شهدا را از یاد نبریم و 
مسیر را گم نكنیم. هاشمی ادامه داد: علاوه بر این 627 تصویر شهید از سال گذشته به همراه 
وصیت نامه شهدا به زبان های فارسی، انگلیسی، عربی و اردو در مسیرهای آمد و شد زائران در 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمكران، مرکز شهر و اماکن زیارتی 
نصب شده است.وی اضافه کرد: این اقدام در راستای انتقال پیام شهدا که همانا استقرار اسلام 
ناب محمدی)ص(، امر به معروف و نهیاز منكر، ولایت مداری، حفظ وحدت مسلمین، تاکید 
بر واجبات، انتظار فرج، زمینه سازی ظهور، درس از عاشورا و غیره است، می باشد.استان قم 6 

هزار شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است.

13 شهریورماه 

هشتمین جشنواره بزرگ هلهله فرشته ها در قم 
برگزار می شود 

هشتمین جشنواره بزرگ هلهله فرشته ها با برگزاری جشن ازدواج برای 110 زوج و تامین 
جهیزیه در 13 شهریورماه همزمان با سالروز جشن ازدواج حضرت زهرا)س( و حضرت علی)ع( 

پیشوای اول شیعیان در قم برگزار می شود. 
مدیرهشتمین جشنواره بزرگ هلهله فرشته ها روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به 
برگزاری این جشنواره افزود: این جشنواره با هدف ترویج ازدواج آسان و با بهره گیری از زندگانی 
امامان معصوم)ع( با مداحی مداحان اهل بیت برگزار می شود.حجت الاسلام سیدحسین 
مومنی با اشاره تاکید قرآن کریم در خصوص ازدواج گفت: ازدواج باعث حجب و حیای انسان 
می شود.وی افزود: روایاتی بسیاری در قرآن نیز به امر ازدواج پرداخته است از این رو فرهنگ 
ازدواج باید در جامعه نهادینه شود این درحالی است که برخی به دلیل سخت گرفتن ازدواج و 
نداشتن درک صحیح در خصوص این فریضه به سمت آن نمی روند.مدیرهشتمین جشنواره 
بزرگ هلهله فرشته ها ادامه داد: باید به زندگانی امامان معصوم)ع( نگاه کرد و با الگو گیری از 
زندگی ساده آنان به درجات بالای انسانی دست یافت. مومنی با اشاره به اینكه بداخلاقی ها و 
وجود آسیب های اجتماعی یكی از دلایل نبود شرایط ازدواج است گفت: ازدواج نكردن باعث 
ایجاد آسیب هایی در جوانان شده است به گونه ای که میل به تنها زیستن و مجردی زیستن 
در افراد بسیار مشهود است.مدیرهشتمین جشنواره بزرگ هلهله فرشته ها افزود: ترویج و 
معرفی زوج های موفقی که با حداقل امكانات ازدواج کردند و زندگی خوبی دارند باید در جامعه 
صورت گیرد.وی با انتقاد از اینكه اقدامات فرهنگی در کشور برای ترویج ازدواج آسان بسیار کم 
است گفت:کسانی که در عرصه فرهنگ فعال هستند دغدغه امر ازدواج بین جوانان را ندارند 

ضمن اینكه باید در این عرصه ریشه یابی و آسیب شناسی صورت بگیرد.
مومنی بیان داشت: در امر توسعه ازدواج آسان نیازمند مشارکت های مردمی و فرهنگسازی 

ازدواج هستیم.

حجت الاسلام عباس جعفری فراهانی

امام نهم شیعیان، نامش »محمّد«، کنیه اش »ابو جعفر« و معروف 
 ترین القاب او »تقیّ« و »جواد« است. آن بزرگوار در ماه مبارک رمضان 
سال 195 هجری قمری در شهر »مدینه منوّره« دیده به جهان گشود.

پدر بزرگوار آن حضرت »امام علیّ بن موسی الرضا علیهما السلام« 
امام هشتم شیعیان می باشند. نام مادر ایشان »سَبیكه« بود  که از 
خاندان »ماریه قِبطیه« همسر پیامبر اکرم )ص( به شمار می رفت 
و از نظر فضائل اخلاقی در درجه والایی قرار داشت و برترین زنان 
زمان خود بود؛ به طوری که امام رضا – علیه السلام– از او به عنوان 
بانویی منزه و پاک دامن و با فضیلت یاد می کرد. ضمن عرض تسلیت 
شهادت این امام عزیز، به پیش گاه امام عصر )عج(، مراجع عظام تقلید 
و عموم شیعیان و پیروان اهل بیت )ع( در سراسر جهان، توجّه علاقه 
مندان را به نوشتار کوتاهی در باره زندگانی کوتاه، دلائل شناخت کمتر 

ایشان، فضائل و میراث ماندگار آن حضرت جلب می کنم.
1- ولادت امام جواد )ع(

 امام نهم که نامش »محمد«، کنیه اش »ابو جعفر« و معروف ترین 
القاب او »تقی« و »جواد« است، در ماه رمضان سال 195 هجری 
قمری در شهر »مدینه« دیده به جهان گشود. پدر آن حضرت »امام 
علیّ بن موسی الرضا علیهما السلام« امام هشتم شیعیان بود. مادر او 
نیز »سبیكه« نام داشت که از خاندان »ماریه قبطیه« همسر پیامبر 
اکرم)ص( به شمار می رفت و از نظر فضائل اخلاقی در درجه والایی 
قرار داشت و برترین زنان زمان خود بود؛ به طوری که امام رضا - علیه 
السلام - از او به عنوان بانویی منزه و پاک دامن و با فضیلت یاد می کرد.

2- دلیل شناخت کمتر نسبت به امام جواد )ع(
 امام جواد)ع( به دو دلیل، در بین مردم نسبت به دیگر امامان کمتر 

شناخته شده است:
الف( کوتاه بودن عمر آن حضرت: 

بنا بر آن چه در تاریخ آمده است، امام جواد )ع( در سن 25 سالگی 
به شهادت رسید. لذا کوتاه بودن عمر حضرت جواد )ع( یكی از دلایلی 
است که می توانیم بگوییم که امام جواد )ع( نسبت به سایر ائمه )ع( 
که از عمر بیشتری برخورد بودند، کمتر در بین مردم مطرح شده است. 
اما در واقع مطابق آن چه در منابع حدیثی شیعه آمده، ما در مورد 
امام جواد )ع( کم معارف نداریم، یعنی دانستنی ها و مطالب زیادی 
داریم که متاسفانه این ها کمتر در میان شیعه مطرح شده است. اگر 
محققین و اهل تحقیق بتوانند در این زمینه میراث فرهنگی و علمی 
زندگی دوران امام جواد )ع( را برای مردم تشریح و مطرح کنند، شاید 
بتوان گفت که آنچه که در مورد امام نهم حضرت جواد )ع( وجود دارد، 

نسبت به سایر ائمه )ع( کمتر نیست.
ب( شرایط خاص دوران امام )ع( 

امام جواد)ع( در دوره و برهه خاصی از تاریخ زندگی می کردند 
که با پیچیدگی ها و مسائلی روبه رو شد که این موارد در زندگانی 
سایر امامان شیعه )ع( کمتر وجود داشت. امام )ع( در دوران حكومت 
»مأمون« و »معتصم« عباسی زندگی کردند. در این دوران حكومت 
عباسیان در افول قرار گرفته بود که با مرگ مأمون عباسی و قدرت 
گرفتن معتصم، رو به نزول بیشتر گرایید. زمانی که یک حاکم قدرتمند 
در جامعه زندگی می کند بر روی تمام مسائل آن زمان تاثیر دارد؛ 
مانند وقتی که »یزید« به حكومت رسید و امام حسین)ع( در برابر او 
قیام کرد و آن حادثه مهم اتفاق افتاد و نقطه اوجی شد که در زمان 

سایر ائمه و امامان معصوم )ع( وجود ندارد.
3-ویژگی های اخلاقی و علمی امام جواد الائمة )ع(

الف- اخلاق حسنه: 
حضرت جواد الائمه )ع( مانند دیگر پیشوایان معصوم )ع( این ویژگی 
را از جدّ بزرگوارشان پیامبر مكرم، حضرت محمّد بن عبدالله )ص( 
به ارث بردند. در قرآن هم تأکید شده که مسلمانان از اخلاق پیامبر 
)ص( الگو و سرمشق بگیرید، یعنی به مسلمانان توصیه شده است که 
در رفتار و زندگی خودشان در تمام مراحل باید از پیامبر الگو بگیرند. 

فرزندان پیامبر )ص( و اهل بیت )ع( مانند پیامبر بزرگوار )ص( متّصف 
و متخلّق به آن اخلاق نیكو و حسنه هستند.

ب- علم فراوان
 یكی از ویژگی های دیگر امام جواد )ع( علم فراوان و وسیع ایشان 
است؛ چنانچه پدران بزرگوارشان هم این علم وسیع )علم لدنّی( را 
داشتند و به معنای واقعی کلمه عالم بودند. این امر در مناظراتی که 
ایشان انجام دادند و چند نمونه آن وجود دارد قابل مشاهده است. ما 
شیعیان معتقد هستیم که این علم از طریق اجدادشان منتقل شده و 
به قدرت الهی، علم پیامبر )ص( به امام علیّ بن ابی طالب )ع( و نسل به 
نسل تا منجی جهان بشریت حضرت بقیة الله الأعظم، حضرت مهدی 
)عج( منتقل شده و این علم لَدُنیّ که خداوند در اختیار این الگوهای 

بشریت گذاشته در نزد امام جواد )ع( هم بوده است.
ج- تقوا و پارسایی:

 امام جواد )ع( مانند همه امامان شیعه )ع(، الگوی کامل تقوا و 
پارسایی و نمونه بارز عبادت، بندگی و سجده های طولانی برای 

خداوند  و انسان های کامل بودند.
د- ادب و گشاده رویی با دوست و دشمن:

 امام جواد )ع( با همگان با ادب و احترام برخورد می کردند. این امر 
باعث جذب مخالفان و دشمنان امام به سوی ایشان می شد. سازش و 

نرم خویی با دوستان و شیعیان نیز از صفات ایشان است.
و- حرّیت و آزادگی

البته همه ائمه اهل بیت )ع( از این ویژگی برخوردار بودند.  آن 
بزرگواران هیچ گاه تسلیم ظلم و ستم نمی شدند و حاضر بودند در این 
راه تمام سختی ها را تحمل کنند. این ویژگی الگویی برای ماست که 
در هیچ زمانی ظلم و ستم را قبول نكنیم و با آزادگی، اعتقادات و مبانی 
خودمان را مطرح کنیم و تسلیم فتنه ها و توطئه های دشمنان قسم 
خورده اسلام و مخالفان نشویم. در این زمان که حمله به مقدسات 
مسلمانان از سوی آمریكائی ها، صهیونیست ها و عوامل فریب خورده 
آنان با چاپ و نشر کاریكاتورها و فیلم ها شروع شده، مسلمانان و به 
ویژه پیروان واقعی اهل بیت )ع( می بایست با وحدت و یک پارچگی 
خاص با حضور در صحنه و راه پیمائی ها و تظاهرات به مبارزه با 

استكبار جهانی برخیزند که همین کار هم کرده و می کنند.
4-کرامات مهم در زندگی حضرت امام جواد )ع(

الف- تولد حضرت )ع(

 ـیک   ـکه در اواخر عمر امام رضا )ع( رخ داد  تولد امام جواد )ع( 
کرامت الهی بود؛ آن چنان که امام رضا)ع( بارها از حضرت جواد)ع( 
به عنوان مولودی پرخیر و برکت یاد می کرد. »ابو یحیای صنعانی« 
می گوید: روزی در محضر امام رضا  علیه السلام -، فرزندش ابو جعفر 
را که خردسال بود، آوردند. امام فرمود:»این مولودی است که برای 
شیعیان ما، با برکت تر از او زاده نشده است«. دو تن از شیعیان به نام 
»ابن اسباط« و »عبّاد بن اسماعیل« هم می گویند: در محضر امام رضا  
علیه السلام  بودیم که ابو جعفر را آوردند، عرض کردیم: این همان 
مولود پرخیر و برکت است؟ حضرت فرمود: »آری، این همان مولودی 
است که در اسلام بابرکت تر از او زاده نشده است«.دلیل این خیر و 
برکت و کرامت خاصّ این بود که عصر امام رضا )ع( عصر ویژه ای بوده 
و تعیین جانشین و معرفی امام بعدی، با مشكلاتی روبرو شده بود که 
در عصر امامان قبلی، بی سابقه بود؛ زیرا از یک سو پس از شهادت 
امام کاظم )ع( گروهی که به »واقفیه« معروف شدند، براساس انگیزه 
های مادی، امامت حضرت رضا)ع( را انكار کردند و از سوی دیگر امام 
رضا )ع( تا حدود چهل و هفت سالگی دارای فرزند نشده بود و چون 
احادیث رسیده از پیامبر )ص( حاکی بود که امامان دوازده نفرند که 
نه نفر آنان از نسل امام حسین )ع( خواهند بود، فقدان فرزند برای امام 
رضا )ع(، هم امامت خود آن حضرت، و هم تداوم امامت را زیر سؤال 
می برد و واقفیه این موضوع را دست آویز قرار داده امامت حضرت 
رضا )ع( را انكار می کردند!. گواه این معنا، اعتراض »حسین بن قیاما 
واسطی« از سران »واقفیه« بود که طی نامه ای به امام رضا )ع( او را 
متهم به عقیمی کرد و نوشت: "چگونه ممكن است امام باشی در 
صورتی که فرزندی نداری؟!". امام )ع( هم در پاسخ نوشت:" از کجا 
می دانی که من دارای فرزندی نخواهم بود، سوگند به خدا بیش از 
چند روز نمی گذرد که خداوند پسری به من عطا می کند که حق را 

از باطل جدا می کند".
ب- امامت حضرت )ع( در کودکی

 این که امامت به قدرت الهی به یک نوجوان هشت ساله که هنوز 
به سن بلوغ نرسیده است منتقل شد یک کرامت مهم بود؛ آن چنان 
که پیش از این، نبوت به حضرت عیسی )ع( در نوزادی داده شده بود.

ج- مناظرات علمی حضرت جواد )ع(:
 مناظراتی که امام )ع( با دانشمندان فرقه ها و مذاهب مختلف در 
این دوره دارد، بسیار مهم است. این که چگونه یک نوجوان می تواند 

در مناظرات و بحث های مختلف اسلامی و فكری با دانشمندان آن 
زمان، آنان را مغلوب کند، هم کرامتی بزرگ و هم علامتی بر حقانیت 

امامت ایشان بود.
5-میراث علمی و شاگردان امام جواد )ع(

امام جواد )ع( با وجود کوتاهی دوران حیات و امامت، شاگردان 
بزرگی را تربیت می کنند؛ امثال »حضرت عبدالعظیم حسنی«، »علی 
بن مهزیار اهوازی«، »فضل بن شاذان نیشابوری«، »محمد بن سنان 
زاهری«، »ابو نصر بزنطی کوفی« و »دعبل خزاعی« از شاگردان آن 
حضرت هستند که نزد ایشان، رشد علمی یافته و تربیت شدند و یا 
از آن حضرت)ع( حدیث نقل کردند.روایان احادیث جواد الائمه )ع( 
تنها محدثان شیعه نبودند؛ بلكه علماء و دانش مندان اهل تسنن نیز 
معارف و حقایقی از اسلام را از آن حضرت نقل کرده اند. به عنوان نمونه 
»خطیب بغدادی « احادیثی با سند خود از آن حضرت نقل کرده است. 
هم چنین »حافظ عبدالعزیز بن اخضر جنابذی « در کتاب معالم العترة 
الطاهرة و مؤلفانی مانند »ابو بكر احمد بن ثابت«، »ابو اسحاق ثعلبی« 
و »محمد بن مندة بن مهربذ« در کتب تاریخ و تفسیر خویش روایاتی 

از آن حضرت نقل کرده  اند.
6-شهادت امام جواد )ع(

مأمون خلیفه عباسی که چون سایر خلفای بنی  عباس از نفوذ باطنی 
امامان معصوم )ع( در بین مردم هراس داشت سعی کرد، ابن الرضا )ع( 
را تحت مراقبت خاص خویش قرار دهد که یكی از حیله های وی برای 
این کار، ازدواج دخترش با امام جواد )ع( بود. لذا دختر خویش »امّ 
الفضل« را به ازدواج حضرت آن حضرت در آورد تا مراقبی دائمی و از 
درون خانه، بر امام گمارده باشد.دلیل دیگری که مأمون دختر خود را 
به ازدواج امام در آورد، کشاندن امام به سمت خود بود؛ چرا که تصور 
می کرد امام با این وصلت مجذوب مادیات و جاه و مقام شده!، قداست 
وی خدشه دار و از راه اصلی منحرف، شیعیان متفرق شده و حكومت 

عباسیان قوی می شود!.
از طرف دیگر، مأمون هم چنین می خواست با این وصلت علویان را 
از اعتراض و قیام بر ضد حكومت باز داشته، خود را دوست دار و علاقه 

مند به آنان نشان دهد.
امام جواد )ع( نیز - که مانند سایر امامان معصوم )ع( از آینده اطلاع 
داشتند و هیچ کاری را بدون آگاهی انجام نمی دادند- بخوبی از 
دسیسه های مأمون آگاه بود و به وصلت با دختر وی رضایت داد. یكی 
از دلایل پذیرش این وصلت از سوی امام، حفظ شیعیان از دسیسه 

های کینه توزانه مأمون حفظ بود .
لذا امام )ع( اگرچه تن به این ازدواج داد، اما شواهد تاریخی گواه این 
حقیقت است که مأمون نتوانست به حیله های از پیش تعیین شده 

خود دست یابد.
امام جواد )ع( تا پایان خلافت مأمون در مدینه ساکن بود و پس از 
مرگ مأمون به دستور معتصم عباسی و در سال 220 هجری قمری، 
به همراه همسرش امّ الفضل به بغداد رفت. ایشان در ماه ذی القعده 
سال 220 هجری قمری، با دستور معتصم عباسی مسموم و در بیست 

و نهم ماه ذی القعده به شهادت رسید. 
سلام الله علیه یوم وُلد و یوم استشهد و یوم یُبعث حیّا.

7- معرفی منابع در باره امام جواد )ع(
 ـو امام جواد   ـعموماً  در باره تاریخ اهل بیت عصمت و طهارت )ع( 
 ـکتاب های فراوانی منتشر شده است که هم به صورت   ـخصوصاً  )ع( 
تشریحی و هم توصیفی در این مورد بحث کرده اند. مانند کتاب معجم 
ما کُتب عن الرسول )ص( و اهل بیته )ع( اثر »عبد الجبار الرفاعی« 

که در واقع یک دایرة المعارف بزرگ و در 10 جلد چاپ شده است.
کتاب الذریعة الی تصانیف الشیعة تألیف »مرحوم آغا بزرگ تهرانی 
)ره(« و سائر کتب رجالی و حدیثی و تاریخی بزرگان شیعه مانند 
»شیخ کلینی )ره(«، »شیخ مفید )ره(«، »شیخ صدوق )ره(«، »علامه 
برقی )ره(« و »شیخ طوسی )ره(« هم مملوّ است از آثار مختلف که 

اهل علم و نخبگان با آن ها آشنا هستند.
 - منابع در دفتر نشریه موجود می باشد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: احداث 
قطار پرسرعت تهران- قم- اصفهان و همچنین بهسازی 
ایستگاه مرکزی راه آهن قم ظرف 2 سال آینده با اعتبار 
5 میلیارد یورو با سرمایه گذاری خارجی به بهره برداری 

می رسد. 
قطار  احداث  افزود:  گفتگویی  در  صبوری  حسن 
راه  وزارت  اهتمام  با  اصفهان  قم-  تهران-  پرسرعت 
و شهرسازی و اداره کل راه آهن درحال انجام است 
که یكی از استثنایی ترین طرح های راه در استان قم 

محسوب می شود.
وی اضافه کرد:با بهره برداری از این طرح تحولی 
درحمل و نقل استان قم رخ می دهد و منشا برکات 
مسیر  که  است  شهروندان  برای  زیادی  خیرات  و 
قم به تهران و قم به اصفهان را کاهش می دهد.وی 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر قطار مسافربری قم- 
تهران در مدت 90 دقیقه این مسیر را طی می کند، 
در حالی که با احداث قطار پرسرعت، این زمان به 40 

دقیقه کاهش می یابد.
صبوری با اشاره به طرح احداث ایستگاه مرکزی راه 
آهن قم، گفت: مشاوری برای بررسی و طراحی مجدد 
ساختمان قدیمی ایستگاه مرکزی قم که در بهترین 
نقطه از داخل شهر و دارای 24 هكتار اراضی است، 
تعیین شده است.وی اضافه کرد: با توجه به این که راه 
اندازی قطار سریع السیر تهران- قم - اصفهان باعث 
ورود حجم زیادی از مسافران به قم می شود، با احداث 
ساختمان جدید ایستگاه راه آهن قم ظرفیت جدیدی 
به استان اضافه می شود.وی ادامه داد: ایستگاه مرکزی 
از حرم حضرت  فاصله 500 متری  راه آهن قم در 
این  به  امكان دسترسی  قرار دارد که  معصومه)س( 
ایستگاه از دو خیابان ایستگاه و 20 متری زاد فراهم 

می شود.
صبوری ادامه داد: قطار شهری نیز جهت جابه جایی 
مسافران از ایستگاه مرکزی راه آهن به نقاط مختلف 
شهر فعال می شود و احداث مسیری 30 متری جهت 
تردد پیاده زائران و همشهریان از ایستگاه راه آهن به 
سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( در دستور کار 
است.وی خاطرنشان کرد: درحال حاضر روزانه 8 رام 
قطار در مسیر قم- تهران تردد می کند که تا پایان 
سال زمان های ورودی و خروجی قطارها در این مسیر 
افزایش می یابد.وی همچنین گفت: با انعقاد تفاهم نامه 

ای، قطار پرسرعت قم- اراک نیز در دستور کار است 
و احداث قطار پرسرعت در مراحل بعد به استان های 

شیراز و غرب کشور نیز در برنامه است.
 * آسفالت 100 کیلومتر از راه های استان قم

صبوری با بیان اینكه در حوزه استحفاظی استان 
قم 209 کیلومتر آزادراه، 191 کیلومتر بزرگراه، 178 
کیلومتر راه اصلی و 155 کیلومتر راه فرعی وجود دارد، 
گفت: سال گذشته 100 کیلومتر از راه های اصلی، 
فرعی، بزرگراه ها و آزادراه های این استان با استفاده 
از 113 هزار تن آسفالت، بهسازی، لكه گیری و روکش 

شد.
های  راه  از  کیلومتر  که 42  این  به  اشاره  با  وی 
روستایی نیز با 35 هزار تن آسفالت روکش شد، اضافه 
کرد: سال گذشته 18 کیلومتر از محور سلفچگان - 
ساوه روکش حفاظتی، 16 هزار متر درزگیری و 65 

هزار و 780 مترمربع نیز لكه گیری انجام شد.
به گفته وی، در سال جاری، روکش ها و آسفالت با 
جدیت بیشتری نسبت به سال گذشته در حال انجام 
است و در ماه های اخیر عمده مسیرهای باقی مانده 
آسفالت شده و مسیر رفت کمربندی قم نیز از بعد از 
ورودی عمار یاسر به سمت میدان ولیعصر)عج( در حال 
انجام است و مسیر برگشت نیز تا پایان سال به اتمام 

می رسد.
*تبدیل محور قم - جعفریه 

به شبکه بزرگراهی 
مدیرکل راه و شهرسازی قم با اشاره به مهم ترین 
طرح های بهسازی در استان، بیان کرد: قطعه اول 
محور قم- جعفریه به طول 12 کیلومتر، محور قم- نیزار 
به طول 14 کیلومتر، سلفچگان- راهجرد به طول 30 
کیلومتر و باند دوم جاده قدیم قم تهران 14 کیلومتر در 
اسفند 94 به بهره برداری رسید.وی با بیان این که جاده 
قم- جعفریه در 4 قطعه تعریف شده، اضافه کرد: قطعه 
دوم این طرح در مرحله زیرسازی و آماده آسفالت است 
و زیرسازی قطعه سوم با تملكات انجام شده تا پایان 

سال به اتمام می رسد.
وی خاطرنشان کرد: قطعه چهارم نیز که از محور 
جعفریه تا انتهای حوزه استحفاظی قم ادامه دارد،به 
طول 4.5 کیلومتر است که با انجام آن، تمام مسیر 
قم- جعفریه که به طول 40 کیلومتر است از راه اصلی 

به شبكه بزرگراهی تبدیل می شود.

صبوری ادامه داد: به دلیل حجم ترددها در محور 
قم- جعفریه، این محور بلافاصله بعد از بزرگراهی شدن، 

تبدیل به آزادراه می شود.
وی افزود: با آزادراه شدن این مسیر 40 کیلومتری، 
مسیری به سمت شمال غرب و غرب کشور باز می شود 
که ورودی به آزادراه های قزوین- زنجان و آذربایجان 
غربی و شرقی ایجاد می شود که مسیر سفر را کوتاه 

تر می کند.
وی به اجرای ابنیه فنی در محورهااشاره و بیان کرد: 
تعمیر پل عسگرآباد در آزادراه قم- تهران، اجرای حفاظ 
و نرده 72 پل آبرو در حوزه استحفاظی استان، تعریض 
آبروهای محور قدیم قم- سلفچگان- ساوه و تعریض و 
بهسازی 60 دستگاه پل و آبرو، 8 دستگاه پل بزرگ 
واحداث کنارگذر و تعمیر پل نعل بندان از ابتدای سال 

جاری در دستور کار است.
صبوری اضافه کرد: با توجه به این که پل ونارچ بعد از 
بلوار الغدیر از نقاط حادثه خیز استان است، پل دیگری 
با اعتبار 45 میلیارد ریال درکنار آن احداث می شود تا 

خطر تصادف کاهش یابد.
وی با تاکید بر بهسازی و رفع خطر از نقاط حادثه 
خیز استان، بیان کرد: پل 72 تن به سمت عوارضی 
تهران نیز از نقاط حادثه خیز است که با 80 درصد 

پیشرفت فیزیكی در حال بهسازی می باشد.
وی، نصب نیوجرسی مفصلی در کمربندی فعلی قم 
و همچنین آزادراه قم- تهران برای حفظ ایمنی را از 
برنامه های پیش رو دانست و گفت: امسال 50 کیلومتر 
گاردریل با اعتبار 50 میلیارد ریال در محورهای استان 

نصب می شود. 
صبوری افزود: در راستای حفظ ایمنی 1 هزار و 390 
کیلومتر خط کشی راه ها انجام شده و پیش بینی می 

شود 1 هزار و 750 کیلومتر دیگر خط کشی شود.
استان 168  های  روشنایی  که  این  بیان  با  وی 
کیلومتر است، اضافه کرد: بیشترین طول روشنایی در 
کشور مربوط به قم است و هر سال مبلغی برای تعمیر 

و نگهداری این مسیر هزینه می شود.
وی ادامه داد: اجرای سیستم روشنایی برای 7.5 
کیلومتر از راه های استان با اعتبار 28 میلیارد ریال در 

سال جاری در دستور کار است.
وی به مسیر قم- سلفچگان- راهجرد که مسیری 
پرتردد با توجیه اقتصادی بالاست، اشاره کرد و گفت: 
فراخوان عملیات احداثی این مسیر اسفندماه سال 
گذشته در روزنامه منتشر شد و امیدواریم با مشارکت 
بخش خصوصی عملیات تبدیل این مسیر به آزادراه 
سریع تر آغاز شود.مدیرکل راه و شهرسازی قم، تبدیل 
محور قم- جعفریه به آزادراه، اتصال محور قم- پردیسان- 
کهک به بزرگراه قم- سلفچگان در سال جاری در 
دستور کار است و عملیات طرح به زودی در قالب 

سرمایه گذاری و مشارکت آغاز می شود.
وی، محور قم- آوه با میزان اعتبار 150 میلیارد ریال، 
بهسازی محور قم- نیزار به طول 6.5 کیلومتر، احداث 
روشنایی محور قنوات حدفاصل روستای مبارک آباد تا 
آزادراه کاشان به طول 5 کیلومتر با اعتبار 10 میلیارد 
ریال، اصلاح نقاط حادثه خیز محورهای روستایی از 
جمله قاهان، نویس، فردو، وصف و وشنوه با هزینه 10 
میلیارد ریال و اجرای زیرسازی و ابنیه فنی محور جنت 
آباد در جاده کاشان به طول 3 کیلومتر از جمله طرح 

هایی برشمرد که در سال جاری افتتاح می شود.
به گفته وی، احداث قطعه دوم دیوار حائل راه آهن با 
اعتبار 7 میلیارد و 800 میلیون ریال، احداث روشنایی 
در 9 نقطه حادثه خیز در چند محور روستایی از جمله 
قلعه چم، طایقان، فوجرد، پیچ غزل آباد و پیچ نورآباد 
نیز با اعتبار 5 میلیارد و 500 میلیون ریال انجام شده از 

دیگر طرح های قابل افتتاح است.

* کمربندی جدید قم به طول 110 کیلومتر 
احداث می شود

وی گفت: با توجه به این که قم مسیر مواصلاتی 17 
استان کشور است و حجم ترددهای بسیار زیادی در 
این استان در حال انجام است، ارتفاء راه ها در اولویت 

است.
صبوری با اشاره به افزایش حجم تردد شهروندان در 
کمربندی فعلی و تبدیل این مسیر به خیابان شهری، 
افزود: درحال حاضر کمربندی فعلی کارکرد شهری 
دارد و حجم ترددها و ورودی و خروجی ها نشان از 
استفاده شهروندان قم دارد که با شكل گیری کمربندی 
جدید این مسیر به عنوان معبر شهری مورد استفاده 

قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: کمربندی جدید قم به طول 110 
کیلومتر در فاز نخست از آزادراه تهران به سمت محور 
قم - سلفچگان، فاز دوم از محور قم - سلفچگان به 
سمت آزادراه قم - کاشان و در فاز سوم از آزادراه قم 

- کاشان به سمت آزادراه قم - تهران احداث می شود.
وی خاطرنشان کرد: طرح احداث کمربندی جدید 
قم قرار است در اعتبارات سال آینده در ردیف اخذ 

بودجه قرار گیرد تا عملیات اجرایی آن آغاز شود.
* اعتبار 180 میلیارد ریالی جهت بهسازی بافت 

فرسوده
وی گفت: طرح تفصیل شهر قم در حوزه شهرسازی 
با 90 درصد و طرح جامع شهرستان ناحیه ای قم با 70 
درصد پیشرفت توسط شهرداری و با نظارت اداره کل 

راه و شهرسازی در حال انجام است.
صبوری با اشاره به طراحی شهری در خیابان انقلاب 
واقع در بافت تاریخی قم، افزود: 2 میلیارد و 500 میلیون 
ریال برای این طرح از سوی وزارت راه و شهرسازی و 
معادل همین مبلغ نیز برای طراحی شهری خیابان آذر 
از محل اعتبارات استانی در نظر گرفته شده است.وی 
اضافه کرد: با اجرای این طرح ها علاوه بر این که محور 
تاریخی حفظ می شود، این مناطق نسبت به زائده 
های بصری بهسازی و تبدیل به پیاده راه می شود تا 
شهروندان در کمال آسایش و امنیت رفت و آمد کنند. 
اطراف حرم مطهر  بافت فرسوده  اضافه کرد:  وی 
حضرت معصومه)س( نیز بهسازی و کف سازی می 
شود و در این راستا مسیر پیاده ای برای شهروندان و 
زائران در نظر گرفته می شود تا از بناهای تاریخی که در 

مسیر هستند بهره ببرند.
به گفته وی، 180 میلیارد ریال از اعتبارات جاری 
امسال جهت بهسازی بافت فرسوده در نظر گرفته شده 

است.
وی خاطرنشان کرد: توسعه درون زای شهری به 
جای توسعه به خارج از حریم شهر از اهداف بهسازی 
محله های قدیمی، تاریخی و بافت فرسوده است که 
در این راستا تسهیلات کم بهره و تخفیف در عوارض 
شهری برای ساکنان این مناطق در نظر گرفته شده 

است.
*احداث بیش از 43 هزار واحد مسکن مهر 

صبوری با بیان این که تعهد استان قم در ساخت و 
واگذاری مسكن مهر 46 هزار واحد است، گفت: بیش 
از 43 هزار واحد مسكن مهر تكمیل شده و 2 هزار و 
800 واحد باقی مانده که امیدواریم تا پایان امسال به 
بهره برداری برسد. وی با اشاره به بهره برداری از 1 هزار 
و 18 واحد مسكن مهر در هفته دولت، افزود: استان قم 
از نظر بهره برداری و واگذاری مسكن مهر در رتبه های 

نخست کشوری قرار دارد.
وی با اشاره به این که مشكل 2 هزار و 800 واحد 
باقی مانده، عدم واریزی هزینه از سوی اعضاست، از 
متقاضیان درخواست کرد: هر چه سریع تر نسبت به 
واریزی ها اقدام تا تعاونی ها بتوانند به تعهدات خمود 

عمل کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی قم همچنین با بیان این 
که خرید و فروش مسكن مهر آزاد است، گفت: تنظیم 
قرارداد اجاره عرصه در دفاتر رسمی ثبت، پرداخت 
اقساط وام بانكی و استعلامیه راه و شهرسازی از شرایط 
خاص خرید و فروش واحدهای مسكن مهر است که 
باید رعایت شود.وی افزود: مسكن مهر نیز مانند سایر 
مجتمع های مسكونی پروانه ساخت و ناظر دارد و 
اگر در ساخت این واحدها نقصی باشد، مالكان باید از 
مراجع ناظر مطالبه کنند.وی به طرح های مشارکتی در 
ساخت مجتمع ها اشاره و بیان کرد: 2 مجتمع تجاری 
با مساحت 2 هزار و 500 مترمربع در محله های 2 و 
3 منطقه پردیسان در حال ساخت است و تا اوایل سال 

آینده به بهره برداری می رسد.
*بهره برداری از مرکز آموزشی فنی و حرفه ای 

تا پایان امسال
وی احداث مرکز آموزشی فنی و حرفه ای را از دیگر 
طرح های در دست اقدام دانست و گفت: سال گذشته 
25 میلیارد ریال اعتبار برای این طرح در نظر گرفته 
شد و اعتبار باقی مانده مورد نیاز نیز در سال جاری 

تامین می شود.
صبوری با اشاره به پیشرفت 45 درصدی طرح، افزود: 
در صورت تامین اعتبار، این مجموعه در 2 طبقه با 
مجموع زیربنای 3 هزار و 200 مترمربع تا پایان امسال 

به بهره برداری می رسد.
* سامانه شهراه خدمات رسانی مطلوب به شهروندان 

را تسریع می بخشد
وی با اشاره به راه اندازی سامانه شهراه، گفت: این 
سامانه خدمات رسانی مطلوب به شهروندان در حوزه 
راه و شهرسازی را تسریع می بخشد.وی افزود: سامانه 
شهراه در راستای خدمات رسانی مطلوب و شفاف به 
شهروندان راه اندازی شده است و مردم می توانند در 
حوزه های مرتبط با راه و شهرسازی درخواست های 
http://shahrah. خود را در این سامانه به نشانی اینترنتی

mrud.ir ثبت کنند.
صبوری اضافه کرد: شهروندان با مراجعه به سایت 
شهراه خدمت مورد نیاز خود را به صورت الكترونیكی 
ثبت می کنند و این درخواست ها به صورت متمرکز به 

نهاد مربوطه ارائه می شود.
به گفته وی، درخواست های شهروندان در کوتاه 
ترین زمان ممكن توسط کارشناسان راه و شهرسازی 
پاسخ داده و انتقادها و پیشنهادها نیز پذیرفته و بررسی 

می شود.
* اطلاع رسانی شفاف از مانع تراشی در اجرای 

طرح های عمرانی جلوگیری می کند
وی گفت: اطلاع رسانی شفاف و کارشناسانه از سوی 
رسانه ها از مانع تراشی عده ای در اجرای طرح های 
عمرانی جلوگیری می کند. وی افزود: از رسانه ها انتظار 
می رود با دیدی مثبت و به دور از غرض ورزی نسبت به 
ایرادهای فنی طرح های عمرانی بپردازند و دستگاه ها 
را در اجرای هر چه بهتر طرح ها یاری کنند. وی اضافه 
کرد: متاسفانه گاهی مشاهده می شود برخی رسانه ها 
از روی ناآگاهی ایرادهایی به طرح های عمرانی وارد می 
کنند که به دور از واقعیت است و تبعات منفی دارد.

صبوری ادامه داد: اینگونه اطلاع رسانی ها باعث می 
شود عده ای با سوءاستفاده از این فضاسازی، نسبت به 

عملكرد دستگاه ها سیاه نمایی کنند.
وی تصریح کرد: در حالی که اگر بررسی های رسانه 
ای با نگاه بی طرفی و کارشناسانه باشد، دستگاه ها می 
توانند قبل از بروز مشكلات ایرادهای مختلف طرح را 
برطرف کنند.وی از رسانه ها درخواست کرد: با اطلاع 
رسانی مناسب، فضا را طوری برای مردم ترسیم کنند 
تا شهروندان خودشان نسبت به طرح ها قضاوت کنند.

به مناسبت سالروز شهادت امام محمد تقی جواد الائمه )ع(

امام جواد )ع(؛ زندگانيِ کوتاه و خدماتِ بزرگ 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم: 

بهره برداری از قطار پرسرعت تهران- قم- اصفهان تا 2 سال آینده 
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نکــته

دریــچه

مصاحبه با محمد رضا باهنر چند حسن دارد: نخست اینکه با فردی تشکیلاتی 
صحبت می کنید که سخنانش اغلب سنجیده و از روی حساب و کتاب است. 
دیگر اینکه قبل از انجام گفت و گو بر خلاف بسیاری محور و حتی خود سئوالات 

را از خبرنگار نمی خواهد. 
باهنر علاوه بر نسبت اخوت با شهید محمد جواد باهنر چهارمین نخست وزیر 
پس از انقلاب، دایی سید مجتبی ثمره هاشمی دستیار ارشد رئیس دولتهای نهم 

و دهم است.
این سیاست پیشه 64 ساله کرمانی که از او به عنوان یک پارلمانتاریست حرفه 
ای یاد می کنند، تنها در ادوار 1 و 6 و 10 نماینده مجلس نبوده است. او عضو 
هیات رئیسه مجلس چهارم و رئیس فراکسیون اکثریت مجلس پنجم بوده است. 
همچنین در مجالس هفتم، هشتم و نهم به سمت نایب رئیسی ارتقاء یافته است.

باهنر که از نامزدی در انتخابات مجلس دهم خودداری کرده بود مدتی قبل 
به سمت مشاور رئیس مجلس منصوب شد. کمی بعد مشخص شد که وی چند 
هفته قبل از انتخابات، شکست حتمی اصولگرایان در انتخابات مجلس تهران را 
پیش بینی کرده بود. باهنر که دانش آموخته کارشناسی معماری و کارشناسی 
ارشد برنامه ریزی اقتصادی از دانشگاه علامه طباطبایی است سالهاست دبیر 
کلی جامعه اسلامی مهندسین را برعهده دارد و عضو حقیقی مجمع تشحیص 
مصلحت نظام است. گفت و گو با باهنر بیشتر حول محور صحبت های اخیر او در 
جامعه اسلامی مهندسین درباره احزاب سیاسی و انتخابات ریاست جمهوری بود؛ 

همچنین نقبی هم به اقتصاد مقاومتی زده شد.
ماحصل این مصاحبه را می خوانید:

آیا اجماع لازم در بین سران قوا بر ضروت تحزب در کشور وجود دارد؟
در کلیت قضیه، اجماع صددرصدی بین سران وجود دارد؛ اما مساله بازدارنده برداشت 
های متفاوت و متعارضی است که بین مقامات از تحزب وجود دارد. درست مانند اختلافی 
که سر بحث جامعه مدنی در بین حامیان آقای خاتمی وجود داشت. عده ای جامعه مدنی 
را برقراری حكومت های لائیک و ولنگاری فرهنگی و جمعی دیگر آن را مدینه النبی می 
دانستند. آخر هم تكلیف روشن و مشخص نشد کدام برداشت مد نظر دولت اصلاحات است.

با اینکه اصلاح طلبان باید یک حزب فراگیر داشته باشند چقدر موافقید؟
صددر صد. وقتی صحبت از تحزب می کنیم معنا ندارد بخواهیم کشور را به صورت تک 
حزبی اداره کنیم. نظام تک حزبی را اصلا قبول ندارم و آن را یک نوع دیكتاتوری می دانم. 
در کشور ما 3 سناریو قابل تصور است. یكی اینكه دو حزب فراگیر اصلاح طلبان و اصولگرایان 
حاکم باشند. دیگری اینكه اعتدالیون نیز برای خود حزبی تشكیل دهند و 3 حزب قدرتمند 
داشته باشیم. گزینه سوم هم دو شقه شدن اصلاح طلبان و اصولگرایان به تندرو و میانه رو 
است که در آن صورت شاهد 4 حزب اصولگرایان معتدل و تندرو و اصلاح طلبان معتدل 

و تندرو خواهیم بود.

آیا شرایط لازم برای برپایی چنین حزبی وجود دارد؟
بدون اینكه کاری به اصلاح طلب یا اصولگرا داشته باشیم باید ببینیم آیا شرایط لازم 
برای وجود احزاب قدرتمند در کشور وجود دارد یا نه؟ پاسخ فعلی من خیر است ولی داریم 

به آن سمت می رویم.

شواهدی هم برای این ادعا دارید؟
بله. ببینید اتفاق خیلی خوبی در انتخابات اخیر مجلس در تهران افتاد. در تهران عملا 
رقابت بین دو لیست امید و اصولگرایان بود. افراد اصلا با یكدیگر رقابت نكردند و مردم به 
لیست ها رای دادند. فاصله رای بین نفرات اول تا 30 هر لیست نیز تصدیق کننده این 
ادعاست. این کار حزبی خیلی قوی بود. افرادی هم که انتخاب شدند اغلب ناشناخته بودند. 
فقط چند نفر اول هر لیست سرشناس بودند. یكبار که این موضوع را در جمعی گفتم مرا 
مواخذه کردند که چرا به ما توهین می کنی. پاسخ دادم اتفافا این نقطه قوت انتخابات امسال 
بود. در همه جای دنیا هم افراد سرلیست معروفند و بقیه به اعتبار آنها رای می آورند. در 
انتخابات مجلس دهم حرکتی بسیار قوی به سمت تحزب برداشته شد چرا که مردم به 

لیست ها و امضاها رای دادند نه به افراد درون لیست.

مساله ای در کشور رایج است و آن آزاد بودن نسبی انتقاد از دولت هاست. 
دولت آقای احمدی نژاد که از روز اول مورد هجمه اصلاح طلبان قرار داشت و 
دولت آقای روحانی هم از سوی رسانه های رقیب مورد حمله شدید قرارمی گیرد 
با این مساله مواجه بودند. صرف نظر از انتقادهای سازنده که می تواند یاری رسان 
قوه مجریه در برطرف کردن نقایص خود باشد به نظر می رسد این انتقادها بیشتر 
قوه مجریه را هدف می گیرد و سایر قوا مثل دستگاه قضایی از آن بری هستند و 

منتقدان به سرعت برچسب تضعیف قوا را می خوردند. تحلیلتان چیست؟
نتقاد گاهی نقد است و گاهی تخریب. در مورد قوه قضائیه اما باید گفت اگر قاضی یک 

دادگاه حتی به اشتباه حكمی را درباره پرونده ای صادر کند حتی رئیس قوه قضائیه نیز نمی 
تواند آن را باطل کند یا تغییر دهد. معترض آن حكم نیز تنها می تواند از طریق فرآیندی 
قانونی تقاضای تجدید نظر کند تا موضوع بررسی شود. یعنی اگر تا آخر پرونده هم یک قاضی 
حكم اشتباهی را صادر کند معترضان این حكم نمی توانند جلوی دادگاه تحصن کرده و 
خواهان عزل قاضی شوند. فقط طبق ماده 18 آیین دادرسی اگر رئیس قوه قضائیه احساس 
کند در حكمی »خلاف شرع بین« اتفاق افتاده است می تواند حكم را به دادگاه تجدید 

نظر برای بررسی و صدور رای ارجاع دهد و خود از نظر قانونی مجاز به تغییر حكم نیست.
اما اینكه بگویند قوه قضائیه چندان کارآمد نیست و اطاله دادرسی دارد و غیره اشكالی 
ندارد و به نظرمن حتما باید یک مقدار حاشیه تحمل خود را بالا برند. من هم معتقدم این 

حاشیه تحمل کم است. 

سراغ انتخابات سال بعد برویم. آقای عطریانفر اخیرا گفته بودند که آقای باهنر 
تنها رقیب آقای روحانی در جبهه اصولگرایی است؟ 

البته من نمی دانم نیت و دلیل ایشان از این اظهار نظر چه بوده است اما اگر می خواستند 
از بنده تعریف کنند از ایشان تشكر می کنم. ولی بنده به طور قطع، نامزد ریاست جمهوری 

سال 96 نخواهم شد.

و برای شوراها چه برنامه ای دارید؟
به امید خدا در حال کلید زدن انتخابات شوراها هستیم. شوراها بعد از گذر 4 دوره از 
فعالیت آنها به یک بلوغ خوب رسیده و کاستی ها و نقاط قوت آن نیز مشخص شده است. 
البته یكی دو اشكال به تازگی پیش آمده است. چون اخیرا انتخاباتهای کشور را تجمیع و دو 
به دو در یک روز برگزار کرده ایم مشكلاتی پیش آمده است؛ مثلا انتخابات شوراهای سال 
92 تحت الشعاع ریاست جمهوری قرار گرفت و افكار عمومی روی آن تمرکز کرد. سیاست 
ورزان هم خیلی به آن بها ندادند و غفلت بزرگی صورت گرفت چرا که انتخابات ریاست 
جمهوری مهم بود؛ اما توصیه ام به فعالان سیاسی این است که به طور جدی به انتخابات 
شوراهای سال بعد بپردازند. البته ما در مجلس کاری کردیم که شاید هم اشتباه بود و آن 
افزایش اعضای شوراها بود. اواخر دوره قبل هم آمدیم و تعداد اعضا را کم و مثلا 31 عضو 
شورای شهر تهران را به 21 نفر کاهش دادیم. نظر ما این است که شوراها نباید یک مرکز 
سیاسی تلقی شود بلكه باید مرکزی برای کارآمدی و مدیریت شهری باشد تا بتواند شهرها 
و روستاها را خوب اداره کند. شهردار هم که به نوعی فرماندار شهر است و بایست شهر را 
اداره کند نباید با اعضای شورا کل کل یا خدای ناکرده بده و بستان و باج گیری و باج دهی 
داشته باشد. متاسفانه در این دوره شاهد بروز مشكلاتی در شورای چند شهر بزرگ بودیم. 
من اصلا نمی خواهم قضاوت کنم که آیا آنها مجرم هستند یا خیر؟ اما اتفاقاتی که افتاده بد 
است. اینكه اعضای یک شورا دستگیر شوند یا یک شورا منحل شود ناپسند است. به نظر می 
رسد بایست دقت بیشتری در سلامت اعضایی که انتخاب می شوند به خرج داد. کسانی هم 
که توسط مردم برگزیده می شوند باید نیتشان واقعا خدمت به مردم باشد. ما اصولگرایان در 

تلاش هستیم تا سازمان رای مان را برای انتخابات شوراها درست کنیم.

در مورد ریاست جمهوری چه؟
در غیبت احزاب قدرتمند، رقابت های انتخاباتی در 2 ماه آخر اتفاق می افتد و نمی توان 

از قبل پیش بینی خاصی کرد.

همان طور که در 5 دوره اخیر قابل پیش بینی نبود؟
بله. این یكی از نقاط ضعف دموکراسی است. اگر ما حزب داشتیم از 6 ماه تا یكسال قبل 

از انتخابات نامزدهای نهایی ریاست جمهوری مشخص بودند.

نقطه ضعف دموکراسی است یا نقطه ضعف دموکراسی در ایران؟
نقطه ضعف رای دادن پوپولیستی است.

شاید اصلا دموکراسی در غیاب احزاب قدرتمند قابل شکل گیری نباشد؟
رای های پوپولیستی هدفدار نیست و تنها دنبال منافع آنی و کوتاه مدت است. مثالی می 
زنم. خانواده ای با 5 فرزند را در نظر بگیرید. پدر خانواده تصمیم می گیرد ماهانه 20 درصد 
از درآمد خود را پس انداز کند تا بعد از 10 سال یک سرپناه برای خانواده اش بخرد. بعد از 
مدتی 50 میلیون تومان جمع شود در حالیكه برای خرید خانه 500 میلیون پول نیاز است 
و باید حالا حالاها این پس انداز را ادامه دهد. اگر یک روز پدر خانواده، فرزندانش را دور خود 
جمع کند و از آنها بپرسد شما ترجیح می دهید چند سال دیگر این پس انداز را ادامه دهیم 
و کمی سختی بكشیم تا خانه ای بخریم یا اینكه با همین 50 میلیون سفری به اروپا داشته 
باشیم و گشت و گذار کنیم؟ مشخص است کدام رای می آورد. سفر به اروپا خاطر خواه 
بیشتری دارد چرا که آنی و کوتاه مدت است و نیاز به صبر هم ندارد. این مشكل اصلی رای 
های پوپولیستی است و به کشور ضربه می زند. برای تامین منافع ملی باید افق های بلند 

مدت را دید که لازمه آن وجود احزاب قدرتمند و فراگیر است.

فرموده بودید صلاح نمی دانید آقای احمدی نژاد دوباره نامزد شود؟
به خاطر اینكه انتخابات ریاست جمهوری در یكی دو ماه آخر شكل می گیرد فعلا از 
نظر سیاسی نمی خواهم له یا علیه کسی موضع گیری کنم. البته برخی سوال می کنند آیا 
از نامزدی آقای روحانی حمایت می کنید که گفته ام بلی ولی شرط دارد. پرسیدند آقای 
احمدی نژاد چه؟ گفتم ایشان احتمالا نامزد نمی شوند ولی اگر بشوند موضوع را بررسی می 
کنیم. در مجموع فعلا منتظرم تا ببینم اوضاع چگونه پیش می رود و موضع مثبت یا منفی 

درباره کسی نمی گیرم.
ما در انتخابات مجبور به مقایسه هستیم. موقع انتخاب هم پارامترهای زیادی مقابل چشم 
آدم رژه می رود که باید همه آنها را در نظر گرفت. من جواب دیگری به شما بدهم. ببینید 
یكی از من پرسید آیا شما از آقای روحانی حمایت می کنید گفتم شروطی برای این کار 
داریم. یكی از آنها این است که کشور از رکود عبور کند. دولت آقای روحانی واقعا طی این 3 
سال کارکرده و زحمت کشیده است اما رکود همچنان مردم را آزار می دهد. اقتصاد خانوارها 
و بنگاههای اقتصادی ما هنوز از رکود عبور نكرده اند. البته به آن دوست با شوخی گفتم 
دولت که از رکود عبور کرده است خوب است ملت را هم عبور دهد. در پاسخ به آن دوست 
گفتم اگر این شروط رعایت شد از ایشان حمایت می کنیم اگر هم نشد ایشان را با دیگر 
گزینه ها مقایسه می کنیم تا ببینیم ریاست جمهوری کدام گزینه به نفع مصالح ملی است 
و کدام دولت می تواند کارآفرینی کند. این خود یكی از پارامترهای مهم است اما پارامترهای 
دیگری هم وجود دارد. یكی از آنها میزان رای آوری است. اگر فردی را برای ریاست جمهوری 
خیلی مفید بدانیم ولی بدانیم رای نمی آورد دلیلی ندارد از وی حمایت کنیم؛ یعنی یک 
سكه دورو است که یک سوی آن میزان رای آوری و محبوبیت و سمت دیگر کارآمدی است. 
طبیعی است اگر کسی کارآمد باشد اما محبوب نباشد مورد حمایت ما قرار نمی گیرد و می 

توان در پست های دیگری که نیاز است از وی بهره گرفت.

در جایی فرموده بودید آقای احمدی نژاد رای خودش را دارد و نمی تواند آن 
را به فرد دیگری منتقل کند؟

بله. ما افرادی را در کشور داریم که یک چهره کاریزماتیک پیدا کرده اند یعنی هم 
خودشان محبوبند هم افكارشان. بعضی اما خودشان محبوبیت دارند اما افكارشان طرفدار 
چندانی ندارد. در انتخابات مجلس هم دیده ایم که صلاحیت یک نامزد به دلیلی احراز نمی 
شود اما وقتی وی کاندیدای دیگری را مورد حمایت قرار می دهد نفر دوم رای می آورد؛ 
یعنی رای نامزد رد صلاحیت شده به تایید صلاحیت شده انتقال می یابد؛ اما برخی هستند 
اگر خودشان باشند رای می آورند اما اگر از نامزدی دیگر حمایت کنند وی رای نمی آورد. 
آقای احمدی نژاد جزو دسته دوم است. وی رای خود را دارد و من این را که ایشان بتواند با 

حمایت از نامزدی رای خود را به وی منتقل کند در ایشان نمی بینم.

چقدر احتمال می دهید آقای روحانی مجددا رئیس جمهور شود؟ فرموده 
بودید اگر انتخابات به دور دوم کشیده شود ایشان رای نمی آورد.

اینكه گفته بودم آقای روحانی در دوم رای نمی آورد منظورم شخص ایشان نبود. البته تا 
به حال نداشته ایم که کار رئیس جمهور مستقر به دور دوم انتخابات کشیده شود؛ اما با توجه 
به شناختی که دارم مردم ایران نوطلب و طالب تغییر هستند و اگر قرار باشد آقای روحانی 

رای بیاورند انشاء الله باید همان مرحله اول رای بیاورد و کار را تمام کند.

 میان مجلس دهم و همه ادوار گذشته مجلس در جمهوری 
اسلامی می توان یک تمایز بارز قائل شد؛ ابهام در »فراکسیون بندی « 
داخلی پارلمان. پس از تشكیل دو فراکسیون عمده در مجلس دهم 
یعنی فراکسیون ولایت و فراکسیون امید که همزمان با انتخابات 
هیات رییسه مجلس شكل و رنگ جدی به خود گرفتند، حالا 
ولایی  مستقلان  نام  با  دهم  فراکسیون رسمی مجلس  سومین 
اعلام موجودیت کرده و آن گونه که موسسان آن می گویند توافق شده 
است که فراکسیون مستقل مجلس دهم زیرمجموعه ای از فراکسیون 

ولایت باشد.
فلش بک؛ فراکسیون بندی در پارلمان های جمهوری اسلامی

مجلس اول را می توان تنها مجلسی در تاریخ جمهوری اسلامی 
معرفی کرد که دوقطبی لیبرال - انقلابی در آن جریان داشت و بر 
این اساس، دو فراکسیون عمده مجلس اول نیز برپایه همین دوقطبی 

بنا شدند.
مجلس دوم آغاز مرزبندی میان جریان چپ و راست انقلابی 
و  شدند  رانده  عزلت  گوشه  به  لیبرال ها  مجلس  این  در  است. 
طیف انقلابی بسیار یكدست و متحد وارد پارلمان شد. ماجرای 
نخست وزیری میرحسین موسوی و داستان 99 نفر معتقد به حكم 
مولوی یا ارشادی سبب شد که جامعه روحانیت مبارز به تجزیه برسد 
و در انتخابات مجلس سوم دو لیست از جریان انقلابی در مقابل 

رای دهندگان قرار گیرد.
در مجلس سوم اما مرزبندی نسبت به گذشته روشن تر بود؛ 
جریان چپ اسلامی که مجمع روحانیون آن را نمایندگی می کرد 
اکثریت کرسی های مجلس را در اختیار داشت و جامعه روحانیت 
مبارز به عنوان جریانی که در دو دوره قبل به اکثریت رسیده بود 

فراکسیون اقلیت نام گرفت.
در مجلس چهارم و پنجم، دو فراکسیون به نام های فراکسیون 
مجمع حزب الله و فراکسیون حزب الله تشكیل شدند که یكی اقلیت 
بود و عبدالله نوری رهبری آن را برعهده داشت و دیگری اکثریت را 
نمایندگی می کرد. در مجلس پنجم البته یک فراکسیون قدرتمند 
به نام فراکسیون مستقل ها تشكیل شد که چهره های شاخصی 

همچون محمدباقر نوبخت و طه هاشمی در آن حضور داشتند.
از مجلس ششم، فراکسیون حزب الله به فراکسیون اصولگرایان 
تغییر نام داد. در این مجلس، فراکسیون منتسب به اصلاح طلبان که 
نام فراکسیون دوم خرداد را بر خود نهاده بود، اکثریت را در اختیار 
داشت. فراکسیون اصولگرایان اما غلامعلی حدادعادل را راس خود 
قرار داده بود تا بتواند اقدامات جریان دوم خرداد را به تیغ نقد بكشد.

مجلس هفتم، زمانی بود برای آرامش سیاسی اصولگرایان؛ چراکه 
بعد از چهارسال، توانستند اکثریت خود را به رخ رقیب بكشند. در 
کنار فراکسیون اصولگرایان البته فراکسیونی از سوی اصلاح طلبان 
شكل گرفته بود که بتواند در مقابل اصولگرایان حرفی برای گفتن 
داشته باشد. در این مجلس همچنین فراکسیون اصولگرایان تحولخواه 
و فراکسیون وفاق و کارآمدی تشكیل شد که البته بیشتر به سوی 

اصولگرایان تمایل داشتند.
یک سو  از  داشت؛  بیشتری  فراکسیونی  تنوع  مجلس هشتم 
اصولگرایان و اصلاح طلبان در مجلس حضور داشتند و هر یک 
فراکسیون های خاص خود را تشكیل دادند و از سوی دیگر فراکسیون 
اصولگرایان به انشعاب و تشتت در این مجلس رسید. فراکسیون 
انقلاب اسلامی به عنوان فراکسیون حامیان دولت وقت در مجلس 
هشتم و فراکسیون پیشرفت و عدالت که محمدرضا باهنر رهبری آن 
را برعهده داشت دو فراکسیون عمده ای بودند که در کنار فراکسیون 
اصولگرایان تشكیل شدند. در برابر این ها، اصلاح طلبان به عنوان اقلیت 
حاضر در پارلمان، دارای یک فراکسیون بودند. فراکسیون موتلفه و 
مهرورزی دو فراکسیون دیگری بودند که در مجلس هشتم تشكیل 
شدند. در مجلس نهم قاعده ثابت دوره های پیشین برهم زده شد. 
اصلاح طلبان به دلیل شرایط حاکم بر فضای سیاسی کشور، به طور 

رسمی از حضور در انتخابات امتناع ورزیدند و طبیعتا نمی توانستند 
با اقل افراد راه یافته به مجلس دارای فراکسیون خاصی در پارلمان 
باشند. دو فراکسیون از سوی اصولگرایان تشكیل شد؛ یكی فراکسیون 
دیگری  و  لاریجانی  علی  به  منتسب  ولایت  رهروان  اصولگرایان 
فراکسیون منتسب به نواصولگرایان. نكته قابل توجه این بود که 
معدود اصلاح طلبان حاضر در این دوره از مجلس به ائتلاف سیاسی 
با اصولگرایان میانه رو دست زدند و به فراکسیون رهروان ولایت 
پیوستند. در ابتدای تشكیل مجلس نهم، چندان مشخص نبود که 
کدام جریان به پیروزی قاطع دست یافته است. بدین ترتیب بود 
که علی لاریجانی پیش از شروع به کار رسمی مجلس وقت، اقدام 
به تشكیل فراکسیونی تحت عنوان »رهروان ولایت« کرد تا بتواند 
ریاست خود بر پارلمان را تداوم ببخشد و اصولگرایان را زیر یک چتر 
واحد جمع کند. نواصولگرایان اما از پیوستن به این فراکسیون امتناع 
ورزیدند و خود علَم دیگری برافراشتند تا بلكه بتوانند با پیروزی در 

انتخابات ریاست مجلس، قدرت خود را به رخ بكشند.
لاریجانی اما با اختلاف قابل توجهی به پیروزی رسید و ریاستش 
در مجلس نهم ادامه یافت. هرچند فراکسیون رهروان ولایت در 
مجلس نهم در برخی رخدادهای سیاسی چندان منسجم عمل 
نكرد و صدای نواصولگرایان با وجود اقلیت بودن شان بلندتر از اعضای 
فراکسیون اکثریت بود اما در بزنگاه ها این فراکسیون توانست کلیت 
مجلس را با خود همراه کند و به نتیجه قابل قبولی دست یابد. در 

مجلس دهم این اتفاق به گونه نسبتا مشابهی تكرار شده است.
چرا فراکسیون بندی در مجلس دهم مبهم است؟

ریشه ابهام فراکسیونی در مجلس دهم را البته باید در مجلس نهم 
جست وجو کرد؛ همان مجلسی که نواصولگرایان ساز جدایی کوک 
کردند و زیربار نرفتند که در یک فراکسیون واحد با سایر اصولگرایان 
باشند. با آغاز به کار مجلس دهم، بازهم نوعی ابهام در آرایش درونی 
پارلمان ایجاد شد. پس از اعلام نتایج و پیروزی پایاپای جریانات 
سیاسی، اصلاح طلبان خود را پیروز نهایی انتخابات معرفی کردند و از 

رسیدن به اکثریت پارلمانی پس از سه دوره سخن گفتند.
هجدهم اردیبهشت امسال زمانی که منتخبان مجلس دهم در 
چند جلسه فشرده شرکت کردند تا حدود زیادی مشخص شد 
که همچنان وزنه علی لاریجانی و جریان منتسب به او در مجلس 
سنگین است و اصلاح طلبان با وجود راه یافتن تعداد قابل توجهی از 
اعضای فهرست امید به مجلس، توانایی تشكیل فراکسیون اکثریت را 

ندارند. در این روز از فراکسیون های مجلس و قدرت تاثیرگذاری آنها 
رونمایی شد؛ یكی فراکسیون فراگیر با عضویت اصولگرایان و تعداد 
قابل توجهی از نمایندگان مستقل مجلس دهم و دیگری فراکسیون 

امید با عضویت نمایندگان منتسب به اصلاح طلبان و حامیان دولت.
همایش فرآیند قانونگذاری، الزامات و راهكارها به دعوت مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد که 260 نماینده در آن شرکت کردند 
اما عصر همان روز، این نمایندگان به دو گروه تقسیم شدند؛ گروهی 
به جلسه فراکسیون فراگیر در محل مجلس قدیم رفتند و گروهی 
دیگر برای عضویت در فراکسیون امید راهی مسجد سلمان فارسی 
نهاد ریاست جمهوری شدند. اگرچه این جلسات صحنه وزن کشی دو 
طیف اصلی حاضر در مجلس دهم بود، اما اعداد و ارقام اعلام شده 
درباره شمار نمایندگان حاضر در هر جلسه به سرنوشت اعلام نتایج 
انتخابات دچار شد که هر جناحی خود را پیروز انتخابات قلمداد 
می کرد. نكته جالب این بود که مجموع نمایندگان حاضر در جلسات 
فراکسیون فراگیر و فراکسیون امید بیشتر از مجموع کرسی های 
پارلمان بود. امری که نشان داد برخی نمایندگان هنوز در اینكه به 

کدام فراکسیون بپوندند دچار تردید و در حال ارزیابی هستند.
دو انشعاب در فراکسیون ولایت؟

فراکسیون های مجلس دهم اما به همان دو فراکسیون اصلی 
محدود نماند. فراکسیون اعتدال که البته از زمان آغاز به کار مجلس 
جدید زمزمه های تشكیل آن به گوش می رسید، در مدت زمان 
کوتاهی پس از آغاز به کار مجلس دهم اعلام موجودیت کرد، افرادی 
که معتقد بودند هم نشینی شان با تندروهای مجلس فقط برای 
انتخابات هیات رییسه بوده و دلیلی به ادامه آن هم نشینی نیست. دو 
چهره شاخص مجلس کاظم جلالی و بهروز نعمتی مقدمات تشكیل 
این فراکسیون را فراهم آوردند و به یارگیری از فراکسیون های امید 
و فراگیر پرداختند. نمایندگانی که با انشقاق در فراکسیون ولایت 
موافق نبودند آن را یكی از زیرمجموعه های فراکسیون ولایت معرفی 
می کردند اما در عین حال برخی نیز معتقد بودند که امكان تشكیل 
فراکسیون جدید در مجموعه فراکسیون ولایت بدون موافقت علی 

لاریجانی وجود ندارد.
این فراکسیون با وجود همه تلاش های انجام شده در نهایت قبول 
نكرد که فعالیتش زیرسایه فراکسیون ولایت قرار گیرد. حالا چند 
روزی است که این فراکسیون خود را »مستقلان ولایی« نامیده اند تا 

اینگونه تكلیف خود را با فراکسیون ولایت مشخص کند.

فراکسیون  هیات رییسه  ایمن آبادی عضو  غلامعلی جعفرزاده 
مستقلان ولایی درباره روند فعالیت فراکسیون متبوع خود و اینكه 
قرار است مستقل و با هویت متفاوت از دو فراکسیون دیگر کار کنند 
به اعضای فراکسیون متبوعش تلویحا این هشدار را می دهد که 
»نمی توانیم از یک نماینده بخواهیم که در فلان جلسه فراکسیونی 
شرکت نكن؛ چرا که به هر حال امكان دارد فلان وزیر کابینه در آن 
جلسه حضور داشته باشد و نماینده بعضا موظف است بدون توجه 
به مسائل سیاسی، به خاطر حل مشكلات موکلان خود در حوزه  
انتخابیه در آن جلسه شرکت کند و مذاکرات لازم با مسئولان را 
انجام دهد. حرف ما این است که اعضا حق دارند در جلسه های دیگر 
فراکسیون ها شرکت کنند اما حق ندارند به عضویت آن فراکسیون 
درآیند.« از سویی دیگر همزمان با تشكیل فراکسیون مستقلان 
ولایی، زمزمه هایی مبنی بر انشقاق در فراکسیون ولایت نیز به گوش 
می رسد. این بار هم انشعاب از سوی نواصولگرایانی کلید خورده است 
که در مجلس نهم سر ناسازگاری با فراکسیون اصولگرایان داشتند. 
پایداری ها و طیف احمدی نژادی حاضر در فراکسیون ولایت گویی 
برای خط و نشان کشیدن برای اصولگرایان مجلس تصمیم گرفته اند 
که برای عقب نماندن از قافله آنها هم راه خودشان را از این فراکسیون 

جدا کنند.
در همین راستا عبدالرضا مصری عضو فراکسیون ولایت مجلس 
شورای اسلامی درمورد این که آیا انشعاب فراکسیون ولایت به دو 
فراکسیون و اینكه آیا با تشكیل سوم تعداد فراکسیون اصولگرایان 
اقلیت نمی شود به خبرآنلاین می گوید: فراکسیون ولایت به قوت 
خودش و با همان شاکله وجود دارد و عده ای نیز مسئول شدند که 

اساسنامه این فراکسیون را بنویسند.
وی تاکید می کند: قرار نبوده است که انشقاقی در این فراکسیون 
به وجود آید و طبق آخرین اخباری که من دارم این است که هیچ 
انشعابی در این فراکسیون به وجود نیامده و جمعی که بودند تصمیم 
گرفتند انشقاقی صورت نگیرد و همچنان همه در قالب فراکسیون 
ولایت فعالیت کنند. مصری خطاب به کسانی که خواستاراین انشعاب 
هستند می گوید: آقایان باید به این موضوع که این انشقاق تا چه 

اندازه به اصولگرایی در مجلس دهم ضربه می زند جواب بدهند.
وی تاکید می کند: البته اگر هم انشقاقی اتفاق بیفتد هیچ خللی 
در عالم نمی افتد و همچنان اصولگرایان عدد بالا را خواهند داشت و 

تعداد آنها بین 110 تا 120 نفر خواهد بود.
این درحالی است که مجتبی ذوالنور دیگر عضو این فراکسیون و 
چهره نزدیک به جبهه پایداری در اینباره می گوید: این انشعاب اتفاق 
افتاده و نمایندگان نیز می توانند برای خودشان تصمیم بگیرند و در 

هر فراکسیونی که دوست دارند عضو شوند.
البته او این را هم می گوید که »این کار یعنی تشكیل فراکسیون 
سوم در شرف اتفاق است و اگر هم فراکسیون سومی اتفاق بیفتد 

بازهم اکثریت با اصولگرایان و فراکسیون ولایت است.«
اگر چنین اتفاقات رخ دهد، اینبار دو فراکسیون مشابه فراکسیون 
انقلاب اسلامی در مجلس هشتم تشكیل خواهد شد؛ فراکسیون 
هایی که تنها در بزنگاه ها در برابر فراکسیون امید با فراکسیون ولایت 
متحد خواهد شد اما مشی سیاسی متفاوتی نسبت به این فراکسیون 

خواهند داشت.
مجتبی ذوالنور، نصرالله پژمانفر، جواد کریمی قدوسی، احسان 
قاضی زاده هاشمی و برخی دیگر از نمایندگانی که با گفتمان جبهه 
پایداری وارد مجلس شده اند، اختلاف نظرهای فراوانی با چهره هایی 
نظیر کاظم جلالی، بهروز نعمتی، محسن کوهكن، حمیدرضا فولادگر 
و چهره هایی با گرایش سیاسی مشابه دارند اما انشقاق از فراکسیون 
ولایت نمی تواند باعث شود که فراکسیون جدید تاثیرگذاری جدی 
در اتفاقات درون پارلمان داشته باشد. مجلس دهم فضای متفاوتی 
نسبت به مجلس نهم دارد و تجربه تاثیرگذاری جریان اقلیت در آن 

تكرار نمی شود.

داستان »دورهمی های سیاسی« در 10 دوره پارلمان

اقلیت هایی که جریان ساز نخواهند شد

محمدرضا باهنر:

روحانی باید همان مرحله اول رای بیاورد و کار را تمام کند

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم فهیمه سادات رشید الاسلامی فرزند سید محمود دارای شناسنامه شماره 14945 
به شرح دادخواست به کلاسه 951528 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر 
وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان نجیبه بیات به شناسنامه شماره 
4270864321 در تاریخ 1395/5/31 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به 1 - سید محسن رشید الاسلامی فرزند سید 
محمود ش.ش 7554 نسبت با متوفی فرزند. 2 - سید محمد رشید الاسلامی فرزند سید 
محمود ش.ش 3932 نسبت با متوفی فرزند. 3 - فهیمه سادات رشید الاسلامی فرزند 
سید محمود ش.ش 14945 نسبت با متوفی فرزند. 4 - سیده فاطمه رشید الاسلامی 
فرزند سید محمود ش.ش 43 نسبت با متوفی فرزند. اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008946 شماره  رأی   -1
1391114430001002227 آقای علی شهیدی نیا فرزند محمد علی ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 7 فرعی از 1 اصلی واقع 

در بخش4 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009756 شماره  رأی   -2
1391114430001000742 خانم شمسی یوسفعلی فرزند غلامرضا ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 179/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 10633 اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001008463 شماره  رأی   -3
1391114430001006380 آقای محمد دخانچی فرزند فضل اله ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ششدانگ 77/22 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 1 فرعی از 

11237 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001010922 شماره  رأی   ـ 4
1395114430001000381 آقای احمد ایمانی نسب فرزند غلامعلی سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یكباب ساختمان بمساحت 13/71 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
4 فرعی از 10891 اصلی )به شرط تجمیع با سند شماره 13862 مورخ 1391/6/4 دفتر 

خانه 71 قم( واقع در بخش یک ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001010923 شماره  رأی   ـ 5
1395114430001000628 خانم زهرا نوری نیا فرزند اصغر سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یكباب ساختمان بمساحت 13/71 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 4 فرعی از 
10891 اصلی )به شرط تجمیع با سند شماره 13862 مورخ 1391/6/4 دفتر خانه 71 

قم( واقع در بخش یک ثبت قم خریداری سند رسمی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/05/27 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/11
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آیا رئیس جمهور به نیویورک 
سفر خواهد کرد؟

معاون ظریف در مورد احتمال سفر روحانی به نیویورک برای شرکت در مجمع عمومی 
سازمان ملل گفت: در حال بررسی این موضوع و زمینه های آن هستیم تا تصمیم مناسب 

اتخاذ شود. 
مجید تخت روانچی، با اشاره به سفر هفته قبل وزیر خارجه کشورمان به شش کشور 
آمریكای لاتین تصریح کرد: این سفر از سی و یكم مردادماه تا هفتم شهریور به طول انجامید 
و آقای ظریف در این مدت با مقامات شش کشور آمریكای لاتین رایزنی و گفت وگو کردند.

او با اشاره همراهی یک هیات بزرگ اقتصادی در این سفر خاطرنشان کرد: این هیات 
قتصادی نیز در هر کشوری با همتایان خود در بخش خصوصی و دولتی جهت بررسی 

زمینه های گسترش روابط و همكاری های بیش تر گفت وگو و رایزنی کردند.
این دیپلمات ارشد کشورمان با اشاره به برخی دیگر از برنامه های ظریف در اولین سفر 
منطقه یی اش به آمریكای لاتین گفت: این سفر دستاوردهای خوبی به همراه داشت و 

ان شاءالله در آینده شاهد گشترش هرچه بیش تر روابطه مان با این کشورها خواهیم بود.
معاون وزیر خارجه با اشاره به عضویت برخی از کشورهای این منطقه در جنبش 
غیرمتعهدها افزود: علاقه مندی برای گسترش روابط از سوی دو طرف وجود دارد و برخی 
از کشورهای این منطقه تلاش ها و اقدامات خوبی برای تسهیل این موضوع انجام دادند با 
وجود این برخی دوست ندارند روابط ایران با این کشورها ارتقا پیدا کند و در صدد هستند 

که تصویر نامناسبی از این موضوع ارائه دهند.
روانچی با تاکید بر اینكه جمهوری اسلامی ایران اهمیت زیادی برای گسترش روابط با 
این منطقه قائل است چرا که زمینه های فراوانی در این ارتباط وجود دارد تاکید کرد: تصمیم 
جمهوری اسلامی ایران، گسترش روابط با تمامی کشورهای این منطقه است و ما مانع و 

مشكلی را نیز در این ارتباط نمی بینیم.
وی در پایان گفت وگوی خود با شبكه رادیویی جوان، در مورد سفر احتمالی ظریف و 
رییس جمهور به نیویورک جهت شرکت در هفتاد و یكمین مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد اظهار کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده آقای ظریف برای شرکت در این مجمع 
و رایزنی و گفت وگو با برخی از همتایان خود از دیگر کشورها به نیویورک سفر خواهند 
کرد. در مورد سفر آقای رییس جمهور نیز در حال بررسی هستیم تا با بررسی این موضوع 

و زمینه های آن، تصمیم مناسب در این ارتباط اتخاذ شود.

عارف چریک نیست!
این روزها هر اتفاقی در مجلس شورای 
اسلامی  می افتد، بخشی از جامعه و مهم تر 
از همه اصلاح طلبان از محمدرضا عارف 
تا نقش پررنگی در مسائل  انتظار دارند 
انتظار نشان  اتفاقات داشته باشد. این  و 
می دهد که عارف به عنوان رهبر در میدان 
جریان  و  است  شده  پذیرفته  اصلاحات 
فضای  در  دارند  انتظار  او  از  اصلاحات 
سیاسی کشور فعال باشد و نقش تاریخی 

و مهم خود را بازی کند. 
دوره  سه  گذشت  از  بعد  امروز 
 100 از  بیش  مجلس  در  اصلاح طلبان 
باعث  پررنگ  حضور  این  دارند.  کرسی 
شده، رای دهندگان به فهرست امید انتظار 
تكاپوی سیاسی بیشتری از این فهرست و 

رییس آن یعنی محمدرضا عارف داشته باشند. محمدرضا عارف اما از زمان آغاز مجلس دهم 
تا امروز نتوانسته است چهره فعالی از خود نشان دهد و همین باعث شده است سیل انتقادها 
به سوی او روانه شود. به نظر می رسد جریان اصلاحات در تعریف خود از نقش عارف دچار 

یک اشتباه استراتژیک شده است. 
اصلاحات از عارف انتظار دارد جور تمام رهبران خود را به عنوان منتخب اول تهران 
در مجلس دهم به دوش بكشد. به نظر می رسد این انتظار از ابتدا هم اشتباه بوده است. با 
نگاهی به نقش عارف در سال های گذشته می توان پی به این معنا برد که او یک سیاستمدار 
آرام است. یا حتی می شود گفت نگاه او به سیاست عارفانه است نه سیاست ورزانه. عارف 
نشان داده اهل سكوت است نه هیاهو و مشخص نیست چطور رهبران اصلاحات از او انتظار 
دارند در خط مقدم رقابت با اصول گرایان داد بزند و نقشی همچون مطهری را در مجلس 

دهم بازی کند. 
عارف در اوج درگیری های سیاسی اصلاح طلبان و اصول گرایان در سال 88 و بعد از آن 
که تقریبا تمام فعالان سیاسی کشور درگیر آن بودند، روش میانه را انتخاب و بیشتر سكوت 
کرد و ترجیح داد وارد حوادث آن سال نشود. البته باید گفت حضور او در صحنه سیاسی 
کشور در این سال ها به ویژه بعد از 92 مدیون همین سكوت او در سال 88 بود. بسیاری از 
اصلاح طلبان به خاطر حضور در حوادث بعد از انتخابات سال 88 از سوی شورای نگهبان رد 
صلاحیت شدند. جریان اصلاحات از عارف باید اندازه محمدرضا عارف انتظار داشته باشد. 
عارف »سیاستمدار – چریک« نیست و این را رای دهندگان به فهرست امید باید بدانند. 
عارف باید در مجلس دهم نقش ستون خیمه اصلاح طلبان را بازی کند اما رقابت میدانی 
با رقیب را دیگر اصلاح طلبان نظیر حضرتی، کواکبیان، تابش و ... بازی کنند. شاید قبل از 
انتخابات از عارف چهره ای غیرواقعی ساخته شد. حالا اما حداقل می شود این نگاه را تغییر 
داد و از عارف اندازه عارف انتظار داشت. عارف نشان داده است، اهل معجزه نیست، چون 
سیاست دنیای معجزه نیست بلكه سپهر سیاست دنیای واقعیت است. پس باید با واقعیت 

عارف کنار آمد.
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سه خصلت جلب محبتّ مي كند: انصاف در 
معاشرت با مردم، همدردي در مشکلات آن 

ها، همراه و همدم شدن با معنويات
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طنــز قمی

اخبــار

جونم بیزار برو
انقه به من تو ور نرو انقه به من نکو
من نمخوامت دیگه جونم بیزار برو
اگ من بدم دیگه تو منگشم نگی

از یاد ببر عزیز من اون خال خالونجه رو
اگ حی اصول بیایی و یه کولی را بری
من میرافم به روت تو رو میزنم یه هو
نار ترکیده به جفت لبات میگه آفرین

هر وخ با من تو حرف میزنی انجیلک نجو
اگ آب به دستته نخو جونم بیزار زمین
اگ من صدات کنم یه هو قیقاجکی نرو

یادت میات که خورده بودی تا دم گلوت
یه کاسلکین اوماج و سه تا کاسه آش جو

حی بویه میزدی و چو حالت خراب شد
افتادی تو چاله میخوردی تیلو تیلو
یادت میات یه رو اومدم دا ببینمت

تو چال خوروس نه خدایا تو کوچه نو
گفتم یه ماچ بده به خدا باس مریض میخوام

گفتی به من یه ماچ نمیدم انقه لوس نشو
با دمپایی دویدی و رفتی سکندری
گفتم عزیز من دیگه اینجورکی ندو

یادت میات توی تنگه دلاورون
خارچنگ گازت گرفت گمون دارم اَ جلو

آلِش دَگِش اگه بکنیم حال و با قدیم
با همدیگه دوباره میشینیم دو بدو

خوش اومدی جونم

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم اعلام کرد:

پایان حفاری مکانیزه مترو قم
 تا 4 ماه آینده

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: سعی داریم تا 
چهارماه آینده حفاری مكانیزه مترو قم را تكمیل نموده و آغاز حفر تونل خط 

دوم از پردیسان را داشته باشیم.
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت حفاری خط نخست مترو قم 
گفت: در حال حاضر بالای 8 کیلومتر حفاری مكانیزه خط نخست مترو قم 
انجام شده و کمتر از یك کیلومتر در قسمت مكانیزه باقی است. وی با اشاره به 
وضعیت اجرای حفاری دستی تونل مترو خاطرنشان کرد: در قسمت دستی نیز 
یك کیلومتر حفاری انجام گرفته و اقدامات بعدی در این بخش در حال انجام 
است. معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم تصریح کرد: سعی داریم تا 
چهارماه آینده حفاری قسمت مكانیزه مترو قم را تكمیل کنیم. وی با بیان اینكه 
خط دوم مترو هم با اتفاقات ویژه ای مواجه شده است، گفت: اعتبارات فاینانسی 
برای خط دوم مترو قم در حال اختصاص است و مطالعات این بخش آغاز شده 
است. قاری قرآن تصریح کرد: بنا داریم تا پایان سال جاری، بعد از خروج دستگاه 
TBM از تونل خط اول مترو، آغاز حفر تونل خط دوم از پردیسان را داشته باشیم. 
وی گفت: این پروژه نیز در امتداد خط منوریل از پردیسان تا فرهنگیان اجرایی 
می شود و مطالعات ویژه آن در حال انجام است. معاون شهردار قم با تاکید بر عزم 
مدیریت شهری برای آغاز سریع تر عملیات اجرایی خط دوم مترو گفت: امیدواریم 

عملیات اجرایی خط دوم را تا ابتدای سال آینده آغاز کنیم.

موسوی منش عنوان کرد:

اصلاح هندسی و مناسب سازی
 13 نقطه از معابر منطقه 6 قم

شهردار منطقه 6 قم با تاکید بر اینكه تامین ایمنی و امنیت تردد یكی از 
اولویت ها شهرداری منطقه 6 قم است، گفت: در این راستا اطلاعاتی از پلیس 
راهور و اورژانس گرفته شده که براساس آنها چهار اصلاح هندسی انجام شده 

و 9 اصلاح دیگر در دستور کار قرار دارد.
سید محمد موسوی منش با بیان اینكه احداث ادامه بلوار حضرت معصومه 
تا بوستان صدری به طول دو هزار و 70 متر در دستور کار قرار دارد، اظهار 
کرد: این پروژه در فاز نخست با اعتباری بالغ بر 40 میلیارد ریال و در فاز دوم با 
محوریت احداث کندروها و پیاده روها با اعتباری بالغ بر 34 میلیارد ریال تعریف 
شده است. وی از دریافت مصوبه کارگروه زیربنایی به منظور صدور پروانه برای 
املاك محدوده مذکور یاد کرد و افزود: این یكی از مطالبات معوق و بلاتكلیف 
مردم بوده که با حمایت های شهرداری و مدیران استانی به نتیجه رسیده است.

شهردار منطقه 6 قم با اشاره به اینكه فاز نخست ادامه بلوار حضرت 
معصومه )س( از ابتدای سال آغاز شده و طی سه ماه آینده به پایان می رسد، 
مطرح کرد: اکنون تامین اعتبار فاز دوم این پروژه از محل اعتبارات سفر مقام 

معظم رهبری و بخش عمرانی شهرداری قم مورد توجه قرار گرفته است.
وی با بیان اینكه بهسازی هشت بوستان منطقه به پایان رسیده است، 
عنوان کرد: بر اساس تاکید شهردار قم مبنی بر لزوم توجه ویژه نسبت به 
مناطق سكونت گاه های غیررسمی،  احداث سه بوستان در شهرك فاطمیه به 
عنوان یكی از سكونت گاه های غیررسمی در دستور کار قرار دارد که اکنون 

جانمایی و 90 درصد ابنیه به پایان رسیده است.

علیرضا اقبالیان خبرداد:

اتمام ممیزی املاك منطقه 7 
تا پایان شهریورماه

شهردار منطقه هفت قم با بیان اینكه در حوزه عمرانی تكمیل پروژه های 
استاد فقیهی، فاز پنج عمار یاسر و خیابان بیگدلی در دستور کار قرار دارد، 
گفت: ممیزی املاك از منطقه هفت شهرداری قم به عنوان منطقه نمونه آغاز 

شده است که تا پایان شهریورماه به اتمام می رسد.
علیرضا اقبالیان با بیان اینكه در پروژه های زیباسازی، آرام سازی و بهسازی 
بافت فرسوده هسته مرکزی اقدامات قابل توجهی انجام شده است، اظهار کرد: 
آب انبار سید عرب حفاری شده و مراحل بهسازی و بهینه سازی در حال انجام 
است که برای تكمیل این پروژه نزدیك به یك میلیارد و 500 میلیون ریال هزینه 
درنظر گرفته شده است. وی با تاکید بر اینكه برنامه افزایش خدمات شهرداری 
به صورت بهینه تر در دستور کار منطقه هفت قرار می گیرد، اضافه کرد: کوچه 
رهبر با طول 500 متر به عنوان یكی از معابر اصلی یك میلیارد و 400 میلیون 

ریال اعتبار را به خود اختصاص داده است.
شهردار منطقه هفت قم از به روزسازی خدمات شرکت های حفار در معابر 
شهری این منطقه یاد کرد و گفت: 28 هزار تن آسفالت کاری در معابر و شوارع 
درجه یك و دو منطقه هفت انجام شده است و اکنون در این منطقه آسفالت 

قدیمی آسیب دیده نداریم.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

تصادف مرگبار در محور قدیم 
ساوه- سلفچگان

رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به برخورد یک دستگاه خودرو پراید با 
یک دستگاه کامیون در کیلومتر 20 جاده قدیم ساوه-سلفچگان، گفت: بر اثر 

این حادثه سه تن از سرنشینان پراید در دم جام باختند.
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهار داشت: بامداد دیروز در کیلومتر 20 جاده قدیم »ساوه-سلفچگان« 
یک دستگاه خودرو پراید به علت تجاوز به چپ ناشی از سبقت غیر مجاز با 
یک دستگاه کامیون بنز به شدت برخورد کرد. به گفته رئیس پلیس راه استان 
قم بر اثر این حادثه خودرو پراید کاملًا به زیر کامیون رفت و متاسفانه راننده و 
دو نفر سرنشین در دم فوت کردند. وی افزود: با یک دستگاه جرثقیل کامیون 
از روی پراید بر داشته و متوفیان توسط عوامل امداد و نجات از صحنه حادثه 
خارج شدند. وی در ادامه از رانندگان خواست با رعایت قوانین و مقررات 
رانندگی روزهای خوشی را برای خود و خانواده رقم بزنند و با یک لحظه غفلت 
عمری پشیمانی برای خانواده بجا نگذارند. سرهنگ جمشیدی راد با اشاره به 
قرارداشتن در ماه پایانی تابستان ادامه داد: فصل تابستان اوج مسافرت ها است 
و بعضی رانندگان توجهی به قوانین و مقررات ندارند و با استفاده از سرعت و 
سبقت غیرمجاز، تجاوز به چپ، مشكلاتی را برای خود و دیگران ایجاد می 
کنند. رئیس پلیس راه استان در پایان به رانندگان وسائل نقلیه توصیه کرد: 
به خاطر چند لحظه زوتر رسیدن،  زندگی خود و دیگران را دچار تباهی نكنند 

و با رعایت قوانین و مقررات از وقوع چنین حوادث تلخی جلوگیری کنند.

 یكی از مراجع تقلید با  تمجید از حرکت ارزشمند خانم 
کیمیا  علیزاده دختر مدال آور المپیک ایران  تاکید کرد: این 
دختر مدال آور حرفی را زد که ارزش بالایی داشت و گفت 
رعایت حجاب برای من مهمتر از کسب مدال بود، ممكن 
است از ورزش فاصله بگیرم؛ اما از حجاب نه که این سخن 

بسیار مهمی است.
 آیت الله مكارم شیرازی صبح دیروز در دیدار دو تن از 
معاونان وزیر علوم، دکتر سید ضیاء هاشمی و دکتر محسن 
روشن  که گفت: مسئولان دانشگاهی باید فیلترهایی را برای 
تصویه کردن علوم دانشگاهی ایجاد کنند و اهتمام ویژه ای 
برای اسلامی کردن محیط دانشگاه ها داشته باشند. وی، مهم 
ترین منبع کشور ایران را سرمایه انسانی به خصوص نسل 
جوان عنوان کردند و  با برشمردن وظیفه سنگین دانشگاه ها 
در تربیت نیروی انسانیبیان داشت: باید از این ظرفیت مهم 
و اساسی بهترین استفاده را کرد؛ چرا که در منابع انسانی، 
جوانان در ردیف نخست قرار دارند و این سرمایه های مهم 
جامعه در دانشگاه ها پرورش پیدا می کنند و به عبارتی، 
دانشگاه ها وظیفه دارند نسل جوان را تربیت و در اختیار 

جامعه قرار دهند.
اهتمام ویژه به اسلامی کردن محیط دانشگاهها

وی افزود: متاسفانه در بعضی جاها فرهنگ غربی در 
دانشگاه ها حاکم است  و ما وظیفه داریم فرهنگ اسلامی 
را در آن نهادینه کنیم، مسئولان دانشگاه ها وظیفه دارند 
فرهنگ غربی را از دانشگاه ها جدا کرده و فرهنگ اسلامی 
و دینی را در آن حاکم کنند چرا که اگر فرهنگ غرب در 
دانشگاه حاکم باشد جوانان به سوی غرب گرایش پیدا می 
کنند. وی با اشاره به اهمیت توجه به مبانی دینی و اعتقادی 
در میان جوانان دانشگاهی خاطر نشان ساختند: در دانشگاه 
ها مسائل مثبت و منفی وجود دارد که باید نكات مثبت آن 
تقویت شود، دانشگاه محصول غرب است که باید در راستای 

اسلامی و دینی شدن آن اهتمام ویژه ای انجام شود.
این مرجع تقلید با بیان اینكه در اسلام برای علم و دانش 

ارزش و اهمیت زیادی را قائل شده است،  گفت: دین اسلام 
در موضوع فراگیری علم و دانش هیچ محدویتی را قائل نشده 

است و بر توسعه و نشر آن تاکید کرده است.
آیت الله مكارم شیرازی خاطر نشان ساخت: مسئولان 
علوم  کردن  تصفیه  برای  را  فیلترهایی  باید  دانشگاهی 
دانشگاهی ایجاد کنند و اهتمام ویژه ای برای اسلامی کردن 

دانشگاه ها داشته باشند.
قرار  موردتوجه  موضوعی  باید  ها  دانشگاه  افزود:  وی 
دهندکه کاربردی باشد، مبانی اخلاقی باید در دانشگاه ها 
تقویت شود وهنگامی که مبانی اخلاقی وجود داشته باشد 
احساس مسئولیت وجود دارد؛ چرا که اگر دین در جامعه 
تضعیف شود مسائل مادی تقویت شده و این موضوع تبعات 

منفی زیادی به همراه دارد.

تقدیر از دختر مدال آور المپیک
وی با  تمجید از حرکت ارزشمند خانم کیمیا  علیزاده 
دختر مدال آور المپیک ایران  تاکید کرد: این دختر مدال 
آور حرفی را زد که ارزش بالایی داشت و گفت رعایت 
حجاب برای من مهمتر از کسب مدال بود، ممكن است از 
ورزش فاصله بگیرم؛ اما از حجاب نه که این سخن بسیار 

مهمی است.
حضرت آیت الله مكارم شیرازی در پایان با اشاره به 
اهمیت وحدت و نزدیكی حوزه و دانشگاه گفتند: مسئولان 
دانشگاهی باید فاصله خود از حوزه را  روز به روز کمتر کنند 
که این موضوع آثار و برکات مهمی را به همراه دارد و وحدت 
این دو مجموعه سبب خیر و برکات بسیار خوبی برای جامعه 

می شود.

در دیدار دو تن از معاونان وزیر علوم عنوان شد

تقدیر آیت الله مکارم از کیمیا  علیزاده

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم از برگزاری سرشماری نفوس و مسكن 
در مهرماه امسال به دو روش میدانی و اینترنتی خبر داد.

سید حسن رضوی پیش از ظهر چهارشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به اینكه سامانه 
اینترنتی سرشماری نفوس و مسكن برای نخستین بار راه اندازی شده، اظهار داشت: این 
.www.sarshomari95 سرشماری به روش اینترنتی از سوم تا 24 مهرماه با استفاده سامانه

ir اجرایی خواهد شد. وی افزود: شهروندانی که اطلاعات خود را به صورت اینترنتی وارد 
سامانه کرده اند در زمان مراجعه حضوری مأموران کد رهگیری را اعلام می کنند و در 

غیر اینصورت اطلاعات به صورت میدانی از 25 مهرماه تا 25 آبانماه جمع  آوری می شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم از مردم خواست اطلاعات را به صورت 

دقیق وارد سامانه اینترنتی کنند تا در هزینه و وقت صرفه جویی شود.
وی با اشاره به اهمیت ارائه آمار مطمئن ابراز داشت: هر قدر آمار به واقعیت نزدیک تر 

باشد برنامه ریزی ها برای استان بهتر شكل خواهد گرفت.
انفجار جمعیت دهه 60 در قم

رضوی به اهمیت سرشماری ها و اطلاعاتی که از آنها به دست می آید اشاره کرد و گفت: 
مدل استقرار جمعیتی چقدر تغییر کرده است و ما الان چقدر مشكلات زیرساختی به دلیل 

تغییراتی که اتفاق افتاده شاهد هستیم.
به گفته وی، با مطالعه سرشماری ها می توان به این نتیجه رسید که دولت های مختلف 
سیاست هایی داشتند که این سیاست ها برنامه ها را دستخوش تغییر کرده که موجب 

مشكلات شده یا مشكلاتی را حل کرده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اظهار داشت: سرشماری در کشور از 
سال 35 در چارچوب شرایط فعلی که بر اساس استانداردهای بین المللی است، آغاز شده 
است. رضوی با بیان اینكه در سال 35 جمعیت شهر قم 161 هزار نفر بوده و جمعیت 
استان ما کمتر از یک درصد کشور است، گفت: تا سال 55 یعنی تا مقطع انقلاب رشد 
متعادلی را در استان قم تجربه کردیم. در سال 55 هم جمعیت استان ما 293 هزار نفر بود 

است و در آن زمان ما یک درصد جمعیت کشور را داشتیم.
وی با اشاره به اینكه یک انفجار جمعیتی بعد از انقلاب در قم به وجود آمد افزود: اینجا 

پایگاه انقلاب بوده و شرایطی داشته که مطلوب مهاجرت شده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با اشاره به اینكه در دهه 60 رشد 
جمعیت قم به 11 درصد رسید، افزود: از آن زمان هنوز قم به زیرساخت های مورد نیاز این 

انفجار جمعیت نرسیده است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم خبر داد:

سرشماری سال 95 به شیوه اینترنتی و میدانی

 یكی از مراجع تقلید گفت: قدم هایی که برای تفكیک 
دانشگاه برداشته شده خوب است اما تفكیک دانشگاه به این 
معنا نیست پرده بین زن و مرد باشد بلكه برای هر جنسی 

دانشگاه مجزایی ساخت تا علم هویت پیدا کند.
این مرجع تقلید دیروز در دیدار دو تن از معاونان وزیر 
علوم، دکتر سید ضیاء هاشمی و دکتر محسن روشن که در 
موسسه امام صادق )ع( در قم  برگزار شد، اظهارداشت: باید 
رشته هایی در دانشگاه تاسیس شود که گرهی  از کار جامعه 
بازکند که اگر غیر از این باشد جر خسارت چیز دیگری عاید 
کشور نخواهد شد. وی تاکید کرد: درس ها و رشته های 
دانشگاهی منحصر به مباحثی شود که یا به درد جامعه بخورد 
یا به درد عقاید مردم، چرا که در غیر این صورت، ضرر و زیان 

برای نظام و جامعه به همراه خواهد داشت.

وی افزود: دانشگاه هایی که پولی هستند، تنها فایده 
آنها زیاد کردن مدرک است و این مسئله برای جامعه دچار 
مشكل می کند، بنابراین باید رشته هایی ترویج شود که از هر 

لحاظ مشكلی از درد های جامعه را از بین ببرد.
آیت الله سبحانی به جمله رئیس جمهور مبنی بر ایجاد 
شغل برای 75 میلیون نفر اشاره کردند و گفت: این حرف 
رئیس جمهور امكان پذیر نیست، زیرا نمی شود برای همه 
انسان ها شغل ایجاد کرد، بلكه باید به فكر راه حل بود و 
راهكار این است که باید شغل ها را برای دو جنس زن و مرد 
تقسیم کرد، سه چهارم آن برای مردها  و یک چهار آن برای 
زنان باشد و در این صورت برای همگان شغل ایجاد می شود.

این مرجع تقلید اظهار داشت: خانه سالاری تعطیل شده 
و این مسئله خود بروز مشكلاتی در عرصه تربیتی ایجاد 

کرده، بنابراین باید زنان شغل هایی داشته باشند که از هر 
لحاظ متناسب با آنها باشد. آیت الله سبحانی با بیان این که 
اگر همه زنان مشغول کار بیرون باشند،  فرزندان تربیت دینی 
و مادری پیدا نمی کنند گفت: باید  فعالیت های زن و مرد 
طوری باشد که به اخلاق و عفت آنها مربوط باشد و به تربیت 
فرزندان لطمه نزند. وی افزود: قدم هایی که برای تفكیک 
دانشگاه برداشته شده خوب است؛ اما تفكیک دانشگاه به این 
معنا نیست، پرده بین زن و مرد باشد، بلكه باید برای هر 

جنسی دانشگاه مجزایی ساخت تا علم هویت پیدا کند.
آیت الله سبحانی در پایان گفت: اگر دانشگاه ها مجزا 
نشوند، علم هویت پیدا نخواهد کرد؛ زیرا این دو جنس به 
جای اینكه به علم بیاندیشند به مسایل دیگر ممكن است 

گرایش پیدا کنند.

انسانی  سرمایه  و  ریزی  برنامه  معاون 
بخش  در  گفت:  449 طرح  قم  شهرداری 
های عمرانی،  زیست محیطی، ترافیكی، مالی، 
فرهنگی و تمام زوایایی که شهرداری در آن 
وظیفه دارد، در برنامه قم 1400 پیش بینی 

شده است
قم  برنامه  خصوص  در  رنجبر  محسن 
1400 اظهار کرد:  چشم انداز 1414 شهر قم 
به یك سری برنامه های پنج ساله تقسیم شده 
است،  اولین برنامه پنج ساله قم 1400 هفته 
گذشته تقدیم شورای اسلامی شهر شده و 
این برنامه پنج ساله در راستای چشم انداز قم 

در افق 1414 است.
وی افزود: برنامه قم 1400 یازده هدف 

کلان دارد که برای این اهداف، 38 استراتژی کلان تدوین 
شده و برای اجرای این استراتژی ها هم 118 سیاست اجرایی 
تعریف شده است، براساس این سیاست های اجرایی، 449 
طرح در بخش های عمرانی،  زیست محیطی، ترافیكی، مالی، 
فرهنگی و تمام زوایایی که شهرداری در آن وظیفه دارد، در 
برنامه قم 1400 تدوین شده که این طرح ها باید در طول 

پنج سال آینده اجرایی شود.
رنجبر در خصوص سیستم آمار شهرداری قم گفت: هم 
اکنون به دنبال آماده نمودن یك سیستم آماری در شهرداری 
قم می باشیم تا متوجه شویم که وضعیت قم اکنون در هر 
کدام از طرح های مطرح شده در برنامه قم 1400 چگونه 

است،  البته این سیستم در آینده به صورت برخط اطلاعاتش 
به روز می شود و ما به دنبال اجرایی کردن سیستم آماری در 

شهرداری قم تا آخر امسال هستیم.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه 
داد:  برای اینكه از وضعیت فعلی به برنامه قم 1400 برسیم، 
برنامه  در  را  اهداف  این  و  را مشخص  برنامه  این  اهداف 
های سالیانه شهرداری قم لحاظ خواهیم کرد،  برنامه سال 
96 شهرداری براساس برنامه قم 1400 تدوین می شود و 
مردم می توانند در این خصوص به ما کمك کنند، البته باید 
هماهنگی های بیشتری میان دستگاه ها، مردم و شهرداری 

قم ایجاد شود.
وی افزود: ما برای تحقق برنامه قم 1400 سیستم های 

مختلف را در شهرداری قم ایجاد کردیم و 
شهروندان نشانه های تحرك در این خصوص 
را در سطح شهر قم می بینند، ما در سال 
برنامه های قم 1400  96 استارت اجرای 
را خواهیم زد و به سوی اهداف آن حرکت 

می کنیم.
معاون شهردار قم در خصوص برنامه های 
نظارتی شهرداری تصریح کرد:  ما به دنبال 
فراهم کردن زیرساخت های تحقق چشم 
انداز 1414 در شهر قم هستیم و فعالیت 
پروژه های عمرانی در سطح شهر قم برای 
پیاده  دنبال  به  ما  است،   محسوس  مردم 
کردن سیستم های کنترل پروژه در سطح 
شهر قم هستیم که پروژه های شهری از 
طریق این سیستم به صورت روزانه، هفتگی و ماهانه رصد 
می شود، هم اکنون ستاد و مناطق شهرداری قم دارای 
برنامه کنترل پروژه هستند و این برنامه به صورت ماهانه 
گزارش می دهد و گزارش بخش های مختلف با یكدیگر 

مقایسه می شوند.
رنجبر اظهار کرد:  ما همچنین به دنبال راه اندازی سیستم 
ارزیابی عملكرد در شهرداری قم هستیم که این سیستم 
تا نیمه دوم امسال فعالیتش را آغاز خواهد کرد،  همچنین 
اجرای سیستم جبران خدمت هم در دستور کار شهرداری 
قم است تا از طریق این سیستمها، بدنه شهرداری برای 

رسیدن به اهداف مورد نظر تحرك بیشتری پیداکند.

آیت الله سبحانی:

تفکیک جنسیتی به معنای پرده کشیدن بین زن و مرد نیست

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم مطرح کرد:

تدوین 449 طرح مختلف در برنامه قم 1400

نامحــرمانه 
73 میلیون سیم کارت غیر فعال در کشور

گزارش های دوره ای متكی بر بررسی های فنی اقتصادی نشان می دهد که در حال حاضر 72897183 
با رشد  بازار کشور وجود دارد. تعداد سیم کارت های واگذار شده در کشور  سیم کارت غیرفعال در 
0.1درصدی به نسبت سال 94 در سه ماه ابتدایی سال جاری به 150 میلیون و 578 هزار و 202 رسید اما 
مجموع مشترکان فعال اپراتورهای موبایل 2.1 درصد رشد کرد. در حال حاضر 77 میلیون و 681 هزار و 
19 سیم کارت فعال در کشور وجود دارد که حاکی از ضریب نفوذ 97.48 درصدی مشترکان فعال موبایل 
است. ضریب نفوذ تلفن همراه در کشور تا پایان سال گذشته 96.58 درصد بوده است. همراه اول با در 
اختیار داشتن 44 میلیون و 643 هزار و 843 مشترک فعال توانسته بازار غالب را با ضریب نفوذ 56.02 
درصدی در دست گیرد و سهم بازاری معادل 57 درصد از ارتباطات سیار کشور داشته باشد. ایرانسل هم 
به عنوان دومین اپراتور بزرگ کشور با در اختیار داشتن 30 میلیون و 953 هزار و 245 مشترک فعال 
توانسته به ضریب نفوذ 38.84 درصدی برسد و سهم بازاری معادل 40 درصد از ارتباطات سیار کشور 
داشته باشد. رایتل در حال حاضر 2 میلیون و 177 هزار و 187 مشترک فعال دارد که ضریب نفوذی 

معادل 2.73 درصد است و سهم سه درصدی از بازار ارتباطات کشور دارد.

کنایه و متلک رامبد جوان به مهران مدیری
رامبد جوان در برنامه خندوانه گفت که قبلا سیگار می کشیده و این عادت زشت و بد را ترک 
کرده است!برنامه خندوانه شب گذشته میزبان کیمیا علیزاده قهرمان مسابقات تكواندوی المپیک بود.در 
بخشی از این برنامه، رامبد جوان از کیمیا علیزاده پرسید که آیا تا بحال عادت بدی داشته که آنرا کنار 
گذاشته باشد؟ که قهرمان تكواندوی کشورمان پاسخش منفی بود.در ادامه رامبد جوان با صدای بلند 
اعلام کرد که سیگار می کشیده و آنرا ترک کرده و این ترک کردن سیگار را به عنوان کنار گذاشتن 
یک عادت بد عنوان کرد. وی در ادامه تاکید کرد که همیشه از ترک سیگار در زندگی اش به عنوان یک 
افتخار یاد می کند.نكته جالب اینجاست که رامبد جوان تاکنون در بیش از 400 برنامه قبلی خندوانه 
به این موضوع اشاره نكرده بود!گفتنی است چند روز پیش مهران مدیری در نشست خبری خود و در 
حضور خبرنگاران و عكاسان اقدام به کشیدن سیگار کرد که تصاویر وی به صورت گسترده در رسانه 
ها بازتاب داشت.به نظر می رسد تاکید بر ماجرای ترک سیگار توسط رامبد جوان، کنایه ای به این 

اقدام مهران مدیری باشد.

شگرد عجیب قاچاق موبایل
سیدعبدالمجید اجتهادی مدیرکل مبارزه با قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حكومتی در گفت وگو 
با خبرگزاری تسنیم درباره شیوه های قاچاق کالا به کشور اظهار داشت: یكی از پرونده هایی که مدتی 
قبل برای رسیدگی در اختیار تعزیرات قرار گرفت مربوط به انتقال موبایل قاچاق از یكی از نقاط مرزی 
به تهران از طریق یک یدک کش و تاکسی بود. وی ادامه داد: شیوه به این صورت بوده که یک خودروی 
یدک کش به دفعات یک تاکسی را با خود به سمت تهران حمل می کرده است که در نهایت در یكی از 
عوارضی ها، مأموران پلیس به این یدک کش که به دفعات صرفا یک تاکسی خاص را به بهانه تعمیر به 
تهران منتقل می کرده مشكوک شده و بعد از بازرسی، متوجه اصل ماجرا می شوند.اجتهادی گفت: راننده 
این یدک کش ابتدا سعی داشته با این بهانه که خودرو را برای تعمیر به نمایندگی در تهران منتقل می کند 
مأموران را از بازرسی منصرف کند اما وقتی مأموران اقدام به بازرسی از تاکسی می کنند، با انبوهی از 
موبایل های جاسازی شده داخل تاکسی مواجه می شوند. در نهایت مشخص شد که این افردا در پوشش 
انتقال خودروی معیوب به نمایندگی در تهران، به راحتی و به دفعات محموله های موبایل قاچاق را از نقطه 

مرزی به تهران منتقل می کرده اند.

پیشنهاد عجیب جدیدی؛ »قبر در برابر خانه«
عضو کمیسیون حقوقی شورای شهر تهران پیشنهاد عجیبی در خصوص واگذاری خانه به جای 
قبر بیان کرد.جدیدی با اشاره به بازدید اخیرش از منطقه 20، گفت: متاسفانه طرح تعریض حرم شاه 
عبدالعظیم حسنی نیمه کاره مانده و مردم به دلیل کمبود اعتبار با مشكل مواجه هستند و این در حالی 
است که قبر در حرم حضرت شاه عبدالعظیم حدود یک یا دو میلیارد تومان به فروش می رسد و این در 
حالی است که قبور به صورت پنج یا شش طبقه حفر می شوند و برخی از سكنه اطراف حرم پیشنهاد دادند 
که به جای خانه هایشان به آنها قبر داده شود و این در حالی است که اصلا پولی در میان نیست و مردم 
مایلند در عوض ارائه خانه هایشان، قبر دریافت کنند و پیشنهاد می شود در این زمینه و برای حل مشكلات 

مردم کمیته ای در شورا و شهرداری تشكیل شود.

نامه قالیباف به دادستان درباره واگذاری املاک
محمد باقر قالیباف در پی گزارش منتسب به کارشناس سازمان بازرسی کل کشور درخصوص واگذاری 
املاک در شهرداری تهران به افراد خاص نامه ای به دادستان نوشت. در بخشی از این نامه آمده است: 
اینجانب به صراحت عرض می کنم، ضمن این که هیچ خط قرمزی در برخورد با جرم و فساد ندارم؛ 
همانگونه که از ابتدای خدمت در شهرداری تهران قاطعانه در صورت اثبات، با این موارد برخورد کرده ام؛ 
مرجع رسیدگی به هرگونه جرائم احتمالی را قوه محترم قضاییه می دانم. لذا از جناب عالی به عنوان 
دادستان کل و مدعی العموم استدعا دارم برای روشن شدن افكار عمومی و برخورد با هرگونه سوء استفاده 
و جرم احتمالی، شخصاً دستور فرمایید این موضوع از سوی آن مقام محترم با کمک سازمان بازرسی کل 

کشور مورد بررسی قرار گیرد تا شبهات و ابهامات افكار عمومی برطرف شود.

دردسرهای یک نامه نگاری !
نمایندگان معترض از توضیحات مطهری در خصوص نامه نگاری وی با وزیر دادگستری درباره فایل 
صوتی قانع نشدند. عضو فراکسیون ولایت در این خصوص گفت: با توجه به عدم اقناع نمایندگان معترض 
از توضیحات مطهری، تصمیم گیری در مورد وی باید در جلسه رسیدگی به نامه معترضان صورت بگیرد. 
»محسن کوهكن« با اشاره به نامه شكایت برخی نمایندگان از مطهری به علت نامه نگاری به وزیر 
دادگستری درباره فایل صوتی گفت: توضیحات آقای مطهری در جلسه روز سه شنبه )9 شهریور ماه( 
پاسخ اعتراض ما نبود. وی با اشاره به اینكه تذکر بنده به مطهری در مورد محتوای نامه نبود، اظهار داشت: 
بحث شكایت نمایندگان مربوط به این است که چرا عضو هیئت رئیسه مجلس برای خانه ملت حاشیه  

درست کرده است.

دستگیری اعضای باند 6 نفره آدم ربایی
اعضای باند 6 نفره آدم ربایی و شرارت در هرمزگان دستگیر شدند. فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: این 
باند آدم ربایی در دی ماه سال گذشته پسر جوانی را در یكی از شهرستان های شرقی استان به گروگان 
گرفتند و درخواست 300میلیون تومان پول از خانواده این فرد کرده بودند. سردار ملكی افزود: پس از مدتی 
این باند، فرد گروگان گرفته شده را در یكی از استان های همجوار به قتل رساندند که با تلاش اطلاعاتی 
نیروهای انتظامی و امنیتی یكی از اعضای این باند در تهران دستگیر شد و در نهایت تمام اعضای این باند 
6 نفره دستگیر شدند. وی افزود: اعضای این باند سابقه متعدد شرارت، آدم ربایی و ترانزیت مواد مخدر 
دارند و در یكی از استان های همجوار تحت تعقیب مراجع قضایی بوده اند. فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: 
افزود: از این باند شرارت و آدم ربایی 4 دستگاه خودرو، یک اسلحه گرم و تعدادی اسلحه سرد کشف شد 

و پرونده این افراد در حال پیگیری در محاکم قضایی است.

اعتیاد زنان ایرانی به لوازم آرایشی
آمارهای متعدد نشان می دهد که زنان ایرانی پنج برابر بیش از زنان خاور میانه آرایش می کنند و ایران 
دومین مصرف کننده لوازم آرایش در خاورمیانه و رتبه هفتم را در میان کشورهای جهان را دارد. آرایش بی 
حد و مرز زنان و دختران، بحران و مرض جدی است که فراتر از یک عادت به شكل اعتیادی مزمن بروز 
یافته است، اعتیادی که هم به زیبایی و سلامت افراد آسیب می رساند و هم اقتصاد کشور را دچار لطمات 
عدیده ای می کند. کاهش سن آرایش تا 14 سالگی و همچنین استفاده هفت درصدی مردان و پسران 

ایرانی از لوازم آرایشی، شمایل بحرانی این مساله را نمایان تر می کند.

فیلتر سایت افشا کننده »تخفیف های نجومی« 
سایت معماری  نیوز که به انتشار مطالبی در رابطه با واگذاری املاک و زمین توسط شهرداری تهران به 
افراد حقیقی و حقوقی اقدام کرده بود، ساعاتی پیش یا دستور قضایی فیلتر شد. به گزارش میزان، سایت 
معماری نیوز که از هفته گذشته اقدام به انتشار مطالبی مخدوش شده  در رابطه با واگذاری املاک و زمین 
توسط شهرداری تهران به افراد حقیقی و حقوقی کرده بود، روز گذشته فیلتر شد. یک منبع آگاه قضایی 

در گفت وگو با میزان این خبر را تایید کرد و گفت: این اقدام به دستور مقام قضایی صورت گرفته است.

استمداد چمران از آملی لاریجانی
در پی درخواست 28 نفر از اعضای شورای شهر مبنی بر این که حیثیت آنها خدشه دار شده و اقدامی 
غیر اخلاقی علیه اعضای شورای شهر صورت گرفته، مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
نامه ای را در خصوص موضوع هتک حیثیت اعضای شورای شهر به رئیس قوه قضاییه آیت الله آملی 
لاریجانی نوشت. در این نامه رئیس شورای اسلامی شهر تهران از رئیس قوه قضاییه خواست تا با توجه 

به حساسیت های موجود موضوع خدشه وارد شدن به حیثیت اعضای شورای شهر سریعا پیگیری شود.

وضع بحرانی پوزپلنگ ایرانی
مدیر پروژه حفاظت از یوزپلنگ آسیایی گفت: وضع یوزپلنگ ایرانی بحرانی است و جمعیت یوزپلنگان 
بسیار کم شده است. هومن جوکار در نشست خبری به مناسبت روز حفاظت از یوزپلنگ ایرانی افزود: 
صرف نظر از اینكه جمعیت یوزپلنگ ایرانی چه تعداد است در وضعیت بحرانی یوزپلنگ ایرانی فرقی ندارد 
چون جمعیت آنها به اندازه  ای کم و شرایط به حدی بحرانی است که هر لحظه ممكن است اتفاقی بیفتد 
و در این وضعیت، بحران ایجاد کند. جوکار ادامه داد: چرا که در منطقه  ای از زیست یوزها، 2 ماه دوربین 
نصب شده بود اما هیچ تصویری ثبت نشده است و پس از جمع کردن دوربین ها درست در همان منطقه 
شخصی توانسته بود با دوربین فیلمبرداری دستی از یک یوزپلنگ ماده و سه توله  اش تصویربرداری کند.

آخرین وضعیت پرونده مشاور احمدی نژاد
قهرمان شجاعی وکیل مدافع علی اکبر جوانفكر  در خصوص آخرین وضعیت پرونده شكایت دادستانی 
از مشاور رسانه ای رئیس دولت دهم گفت: پرونده هنوز در دادگاه بدوی است و به دادگاه تجدید نظر 
ارسال نشده است. وی با بیان اینكه پرونده جوانفكر برای ارسال تكمیل نشده است و نقص ابلاغ دارد، 
افزود: این پرونده همچنان در شعبه 1058 دادگاه کارکنان دولت است. وکیل مدافع جوانفكر اظهارداشت: 
به این تاخیر اعتراض کردیم؛ پس از ارسال پرونده به دادگاه تجدید نظر این دادگاه در صورت صلاحدید 

وقت رسیدگی می دهد.

سوال از جنتی در مورد لغو کنسرت ها
نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی از طرح سوال سه نماینده از وزیر ارشاد در مورد 
لغو مجوز کنسرت ها خبر داد. عبدالكریم حسین زاده اظهار کرد: سوال مشترک اصلی من و آقایان مطهری 
و پارسایی از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد لغو مجوز کنسرت ها، تامین امنیت کنسرت ها و 
مسئولیت پذیری وزیر در قبال برنامه های فرهنگی که برای آنها مجوز صادر می شود، مطرح شده است. وی 
با بیان اینكه این طرح سوال روز سه شنبه نهم شهریورماه تقدیم هیات رئیسه مجلس شده گفت که هیات 

رئیسه سوال از وزیر ارشاد را به کمیسیون فرهنگی مجلس ارجاع کرده است.

سوءتغذیه 150 هزار کودک ایرانی
آمارها حكایت از این دارد که 150 هزار کودک ایرانی سوءتغذیه دارند؛ کودکانی که خیلی هایشان هنوز 
تحت حمایت نهادهای حمایتی قرار نگرفته اند؛ به  طوری که بر اساس اعلام معاون رفاه اجتماعی وزارت 

تعاون، کار و امور اجتماعی هنوز برای 90 هزار نفر از این کودکان اقدامی انجام نشده است.

عباس فرساد

 مدیرکل محیط زیست استان قم گفت: مكان جدید 
احداث نیروگاه سیكل ترکیبی به هیچ عنوان مجوزی از محیط 

 زیست ندارد و ما در حال مطالعه و جمع بندی آن هستیم.
سید رحمان دانیالی، با اشاره به احداث نیروگاه سیكل 
تمامی  دارای  نیروگاه  این  داشت:  اظهار  قم  در  ترکیبی 
مجوزات اعم از آب، محیط زیست و منابع طبیعی در منطقه 
طایقان بود که با همكاری و درایت مسئولان استان از این 

مكان به دلایل خطرات زیست محیطی جابجا شد.
وی بابیان اینكه جابه جایی این نیروگاه بزرگ ترین اقدام 
زیست محیطی بود که این اداره کل انجام داد، خاطرنشان 
کرد: ما دلایل علمی ارائه دادیم که احداث این نیروگاه در این 
مكان اثرات زیست محیطی دارد و نباید در آنجا احداث شود.

مدیرکل محیط زیست استان قم تصریح کرد: مكان جدید 
احداث این نیروگاه به هیچ عنوان مجوزی از محیط زیست 

ندارد و ما خواسته ایم طرح گزارش ارزیابی زیست محیطی آن 
ارائه شود و بعد در مورد آن تصمیم گیری شود.

به  محیط زیست  طرف  از  پیشنهادهایی  ارائه  به  وی 
استاندار، معاونین و مسئولان استانی اشاره کرد و گفت: مكان 
فعلی نسبت به محل قبلی مزایای بسیار دارد و برای این 
مكان در حال مطالعه و جمع بندی هستیم که اگر به اجماع 

برسیم اطلاع رسانی خواهیم کرد.

مدیرکل محیط  زیست استان قم:

نیروگاه جدید حرارتی قم مجوز زیست محیطی ندارد

 معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به 
ظرفیت های گروه های مردمی و خیرین در زمینه ازدواج 
جوانان گفت: مجمع خیرین ازدواج نیز به زودی در استان 

قم راه اندازی می شود.
علی پارسانیا بعد از ظهر چهارشنبه در نشست خبری 
هشتمین جشنواره هلهله فرشته ها در جمع خبرنگاران، 
اظهار داشت: دستورالعمل ازدواج که در آن مسئولیت های 
دستگاه ها مختلف استان مشخص شده آماده شده و در 

جلسه ای به ریاست استاندار قم نهایی خواهد شد.
وی با اشاره به عوامل دخیل در بحث طلاق، گفت: 

عدم مهارت های ارتباطی از جمله دلایل اصلی طلاق در 
بین زوجین است که در این زمینه باید کارهای آموزشی 
انجام داد. معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش 
و جوانان استان قم ابراز داشت: آموزش ها و مشاوره های 
قبل، حین و بعد از ازدواج موضوع بسیار مهمی است که 
امیدواریم مسئولیت دستگاه های مختلف استان در این 
زمینه مشخص شود. وی با بیان اینكه بیش از یک سال 
و نیم است که آموزش زوج های جوان از سوی اداره کل 
ورزش و جوانان قم در حال پیگیری است، افزود: تا پایان 
سال گذشته 7 هزار نفر آموزش ازدواج دیدند که امسال 

امیدواریم این تعداد به 15 هزار نفر افزایش یابد.
نیز  استان  بانک های  زمینه  این  در  گفت:  پارسانیا 
همكاری خوبی داشتند و یكی از شرایط پرداخت تسهیلات 

ازدواج گذراندن این دوره های آموزشی است.
وی با بیان اینكه دبیرخانه دائمی ازدواج پایدار در استان 
قم تشكیل می شود، افزود: یكی از مباحث مهمی که این 
دبیرخانه دنبال می کند آموزش های لازم برای زوج های 
جوان در 4 سال ابتدای زندگی انها است چرا که این 
سال ها مهم ترین ایام زندگی خانواده ها به شمار می رود که 

بیشترین آسیب در این مدت دیده می شود.

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

مجمع خیرین ازدواج در قم راه اندازی می شود


